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ضروریات به حساب می آید

العرب:
مذاکرات عربستان و ایران 
از بغداد به مسقط منتقل شد

چرا زنان زندانی سعودی بعد
 از آزادی ناپدید می شوند؟

دوره خشکسالی طولانی 
خواهد بود
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گیشــه تیتــر

جمهوریت نظام در 
معرض خطر و تهدید 

قرار گرفته است

محسن آرمین:          

شورای نگهبان به 
جای تکذیب کردن 

پاسخگو باشد

فائزه هاشمی:

خبر اولسرمقاله

 مردم بدبخت و مدیران خوشبخت

 ناصربزرگمهر-مدیر مسئول روزنامه صمت

دیدن مناظره نامزدهای ریاست جمهوری در سال های قبل و خصوصا ۴ سال قبل 
و دوباره در یکی دو هفته ای که گذشت، فرصتی بود تا نگاه بعضی از مدیران ارشد 
مملکت نسبت به خودم و اطرافیانم را حس نمایم، آنگاه که ارشدترین مدیران کشور 
پایین ترین قشرهای جامعه برخاسته بودند و قرار بود برای همیشه  از  که روزگاری 
مدافع ما مردم باقی بمانند، چشم در چشم دوربین دوختند و در جنگ و جدال لفظی با 
رقیب خود، ما مردم را، بدبخت نامیدند و آنگاه که اظهار داشتند دلشان برای بدبختی 
ما می سوزد، و تلاش خواهند کرد که لقمه نانی به سر سفره هایمان بیاورند و به ما 
را  بدبختی  روانم،  و  روح  و  استخوان  و  پوست و گوشت  با همه  داد،  یارانه خواهند 

احساس کردم.
اگر بدبخت نبودیم، مدیری که با حمایت ما مردم به مدیریت رسیده و در این سال ها 
کرد،  کشورمان  و  و شهر  ما  با  خواست  دلش  که  کار  هر  و  شده  سوار  مراد  خر  بر 
نمی توانست به همین سادگی ما را با واژه  نامتعارف »بدبخت« بنوازد. اگر بدبخت 
از  تصویری  تا  نمی کردیم  ملی صرف  رسانه  مقابل  را  خود  وقت  ساعت ها  نبودیم، 
سیاهی و فساد و رانت خواری و کم کاری را از زبان افراد منحصر به فردی که بین 

۸۵ میلیون نفر، فقط آن ها مورد تایید شورای نگهبان قرار گرفته بودند را بشنویم.
کسانی  زبان  از  را  سخنانی  متوالی،  ساعت های  نمی توانستیم  نبودیم،  بدبخت  اگر 
بشنویم که انگار همین چند ساعت قبل از مترقی ترین کشور جهان، پای مبارک را 

در این سرزمین گذاشته اند.
اگر بدبخت نبودیم، حداقل سوال می کردیم که شما بزرگواران که در همه این سال ها 
بالاترین  از  و  بوده  و مهندس  دکتر  و  استاندار  قاضی  و  و  و شهردار  و وکیل  وزیر 
مقامات کشور ما هستید، چگونه این همه اطلاعات از رانت و فساد و دروغ و تزویر و 

ریاکاری داشتید و سکوت کرده اید؟
اگر بدبخت نبودیم، بعد از هر مناظره تلویزیونی کاندیداهای ریاست جمهوری، دست 
به شکواییه می بردیم و عرض حالی برای مقامات قضایی و امنیتی می نوشتیم که بر 
اساس فرمایشات فلان شخصیت در مناظره دیروز به تاریخ ذیل، علیه فلان موضوع، 

به عنوان یک شهروند، طرح دعوی می کردیم.
اگر بدبخت نبودیم، نمی شد این همه ستم که بر ما رفته است را توسط با وفادارترین 
خیال  آسوده  را  مرگ مان  کپه  هم شب ها  باز  و  بشنویم  ملی  رسانه  در  نظام  یاران 

بگذاریم.
اگر بدبخت نبودیم، حداقل کنجکاو می شدیم که ببینیم کجای این حرف ها راست یا 
دروغ است؟ و شنیدن این سخنان متهورانه از زبان بالاترین مسئولین نظام را بهانه 

می کردیم و به بررسی شرایط می پرداختیم.
اگر بدبخت نبودیم، با هر بار انتخابات به کسانی رای نمی دادیم که با رای ناقابل ما به 
 پست و مقامی مادام العمر برسند و فریاد بزنند که این مردم بدبخت، چنین و چنانند.

قبول داریم که ما مردم بدبختی هستیم، حق با شما مسئولین خوشبخت است، اما 
اجازه دهید که ما هم شما را با رعایت اخلاق صدا بزنیم و گاهی درد دل کنیم.

شما مدیران خوشبخت، آیا روزهای انقلاب را به یاد دارید؟ به یاد دارید که پیرزن فرسوده، 
 سرما را تحمل می کرد تا پیت نفت بیست لیتری خود را به همسایه بیمارش برساند؟

سرزمین،  این  بچه های  آیا  جنگیدید،  خودتان  یکروز  که  خوشبخت!  مدیران  شما 
یاد  به  را  امروز شما جنگیدند،  و صندلی  میز  برای حفظ  که  را  همرزمان شهیدتان 
می آورید؟ شما مدیران خوشبخت! آیا گریه های آرام کودکان مان را که در تاریکی و 

زیر صدای بمباران جنگ شهرها بزرگ و بزرگتر شدند، به یاد می آورید؟
شما مدیران خوشبخت، آیا هرگز در این سال ها، در صف نان و پنیر و شیر و مرغ و 

ماست و روغن و شکر و کوفت و زهرمار دیگر ایستاده اید؟
شما مدیران خوشبخت! آیا هرگز برای یک تلویزیون سیاه سفید ثبت نام کرده و در 

قرعه کشی آن شرکت کرده اید؟
شما مدیران خوشبخت! هرگز زنی حامله را با دو بچه کوچک که به چادرش آویزان 

بوده است را برای فروش یک کوپن ناچیز سهمیه خود دیده اید؟
ادامه در صفحه دو

سخن روز

پیروزی نفتالی بنت و برجام

 مریم خالقی نژاد-تحلیلگر مسائل بین الملل

سال های طولانی نتانیاهو بر مسند قدرت سیاسی اسراییل قرار داشت و پیشران 
و  بود  ایران  هسته ای  مسئله  و  برجام  در خصوص  مختلف  توافقات  با  مخالفت 
امر  این  با  مقابله  آمیز دولت وی در  شاهد تلا ش های مختلف و حتی خشونت 
حملات  یا  و  هسته ای  دانشمندان  ترور  به  می توان  آن ها  جمله  از  که  بوده ایم 

سایبری اشاره کرد.
در انتخابات ماه های گذشته در کنستِ اسرائیل، وی تمام تلاش خود را داشت تا 
مانع از روی کار امدن افرد دیگر در مسند نخست وزیری بشوند که مبادا تلاش های 
چندین ساله او را برای عدم توافق برجام برهم بزنند. از آنجایی که برای اسرائیل 
مسئله برجام و ایران، صدرنشین موضوعات سیاست خارجی و روابط خارجی آن 
قرار دارد، تمرکز بر این امر در دولت های بعدی نیز امری غیرعادی و دور از انتظار 
محسوب نمی شود. اما با مشخص شدن نتایج اصلی انتخابات و پیروزی نفتالی بنت 
در مقابل نتانیاهو در روزهای اخیر عده ای بر این گمان هستند که با آمدن نفتالی 
بنت همه چیز تغییر خواهد کرد و مسئله برجام دیگر صدرنشین موضوعات سیاست 
خارجی اسرائیل قرار نخواهد بود. ولی واقعیت امر آن است که برجام نقطه تمرکز 
اسرائیل در منطقه است و نه تنها نتانیاهو و نفتالی بنت بلکه همه سیاستمداران 
 اسرائیلی تلاش خود را برای عدم دستیابی به توافق جامع برجام خواهند داشت. 

بنابراین نباید انتظار داشت که با روی کار آمدن نخست وزیر و دولت جدید برنامه 
کاملا تغییر کند و چه بسا نفتالی بنت خود را در یک رقابت بسیار شدید با دوران 
نخست وزیری نتانیاهو بداند و تلاشی بیشتر از وی را در جهت حل مسئله برجام 
تاثیرگذاری و لابی گری قوی در دولت  داشته باشد که ممکن است در صورت 
بایدن بتواند تا حدودی موانعی را برای این امر ایجاد نماید. اما باید آن روی سکه 
را نیز در نظر داشت که هنگام به عمل نشاندن سیاست ممکن است سیاستمداران 
بر  اصرار  و  تاکید  از شدت  خود  خواسته های  برخی  کردن  عملی  و  انجام  برای 
خواسته هایی که باعث ایجاد مانع و مانع تراشی می شوند دست خواهند کشید، 
و لذا این احتمال را هم باید در نظر گرفت که دولت نفتالی بنت بخواهد برای 
ایجاد ارتباطی بیشتر و متحدانه تر با دولت بایدن در وهله اول صبر محدودی را 
در مقابل مسئله برجام پیش بینی و نشان دهد و مخالفت های خود را به قیمت 
تخریب رابطه با آمریکا عملی نکند، تا با این امر ابتدا بار دیگر به آمریکا و دولت 
بایدن بیش از گذشته نزدیک شود و بار دیگر همسویی منافع آمریکا و اسرائیل 
را محکم تر کند و سپس بر خواسته های منطقه ای خود که منجر به تقویت قدرت 

اسرائیل می شود پای فشاری کند که مهمترین آن ها مسئله برجام است . 
خود دولتمردان اسرائیل نیز بر این امر آگاه هستند که در زمان ریاست جمهوری 
ترامپ برخی اتفاقاتی رخ داد مانند حمله به مناطقی در فلسطین که اکنون از نظر 

دولت بایدن نیز پسندیده نیست.
اعلام  بنت  نفتالی  بیان شده آن است که دولت  آنچه که  تا کنون  در هر حال 
کرده که مخالفت شدید خود را با احیا و اجرای برجام اعلام خواهد کرد و برای 

جلوگیری از این اتفاق تمام تلاش خود را خواهد کرد.
از  بنت  نفتالی  نتانیاهو،  وزیری  نخست  زمان  در  حتی  که  است  درحالی  این   
اعلام کرده  و  برده  نام  برجام همواره  و  برنامه هسته ای  با  مخالفت شدید خود 
و مسیر  و مشی  بنابراین طبق خط  است.  اشتباه  ایران  با  برجام  احیای  که  بود 
انتظار داشت که در دولت  سیاسی وی در خصوص برجام در گذشته، نمی توان 
نفتالی بنت به یکباره شاهد تغییر کامل در خصوص مسئله برجام باشیم بالاخص 
اینکه وی تلاش خود را در این زمینه بیشتر خواهد کرد تا در مقابل نتانیاهو و 
مخالفان خویش که از حل برجام در تضاد با منافع اسرائیل در دولت نفتالی سخن 

گفته اند  پیروز شود. 

بعد از تمام چند و چون ها و تردیدها انتخابات سیزدهمین دوره 
ریاست جمهوری برگزار شــد و احتمالا امروز مرحله دوم انتخاب 

رئیس جمهوری آینده آغاز می شود. 
تحلیل وقایــع دو ماه اخیر چنــد نکته را بــه صراحت تائید 
 می کنــد و نقشــه راه آینده را نیــز با تقریب ترســیم می کند.
از آنجا که برای تحلیل شــرایط، نیازمند توجه دقیق به واقعیات 
جامعه ی ایرانی به عنوان یک کلّ متکثر و چند وجهی هســتیم، 
تئوری ها و نظریات فلسفی اندیشــه  و علوم سیاسی اقلا در این 
حوزه کار نمی کند، لاعلاج باید با مراجعه به جامعه ی چندفرهنگی 
و متکثــر ایران و لحاظ همه ی اقوام و توده ها، مطالبات و همچنین 

توانمندی آنان را در تحلیل خود لحاظ کنیم.
با تکیه بر ویدیوهای مختلفی که هر از گاهی از شــهرهای دور و 
نزدیک در فضای مجازی منتشــر می شود و حیرت، شرم، ترس و 
حتی غرور ما را برمی انگیزاند، می توان همین چندوجهی ســبک  
زندگــی و واقعیات زندگی ایرانیــان را در چند پلان دریافت و بر 

مبنای این گوناگونی درباره این جامعه بااحتیاط سخن گفت. 
* امــا نکتــه اول تحلیل ما این اســت که ۴۲ ســال پس از 
انقلاب، ثابت و موکد شــده که تحریم انتخابــات چاقوی کند و 
بی اثری اســت که ناکارآمــدی آن از فردای انتخابات به چشــم 
 می آیــد و در قدرت و مشــروعیت نظام تغییــری نخواهد داد.

شواهد عینی و نه تئوریک، می گوید تحریم انتخابات، قادر
به مشروعیت زدایی از حکومت ها نیست. به ویژه در کشور ما که 
در خاورمیانه از معدود کشورهای مبتنی بر انتخابات است، تحریم 
تاکنون نتایجی معکوس ببار آورده و دموکراسی خواهی را گام به 
گام پس رانده اســت. واقعیات، آن مطالبی نیست که تحلیلگران 
تلویزیون های ماهواره ای و کلاب هاوس  فوری و خارج نشــین در 
می گویند بلکه واقعیت اولیه این اســت کــه جامعه حقیقی ایران 
بسیار گســترده تر از کلاب هاوس بوده و فعلا نه خواهان براندازی 

و نه در پی انقلاب است. 
چه مشارکت در انتخابات روز گذشــته حداقلی بوده باشد چه 
حداکثری، کوچکترین تاثیری در قدرت حکومت نخواهد داشــت. 
قدرت سیاســی، اقتصادی و نفوذ منطقــه ای حکومت به عوامل 
دیگری بســتگی دارد که تقریبا هیچکدام متاثر از آمار مشارکت 

نیستند.
* نکته دوم نیز این امر بدیهی اســت که در کوتاه مدت بهبود یا 
تغییر اساسی در ایران ایجاد نخواهد شد. نگاه سطحی به پروسه ی 
تغییرات پنج ســال اخیر نشان می دهد در برخی حوزه ها حتی به 

دهه هفتاد هم نرسیده ایم.
 خواســته ها و آرمان های دهه هفتاد امروزه نه در میان مردم و 
نه حتی رسانه ها، مطرح و پیشنهاد نمی شود زیرا تقاضای اولیه ی 

همگان بهبود اقتصاد خانواد و کرامت انسانی مردم است. 
ضمنا این درســت اســت که مفاهیمی همچون "مردمسالاری 

دینی" کــه در دهه ی هفتاد الگوی آرمانــی اصلاح طلبان و برای 
تندروها همچون کفر ابلیــس موجب مجازات بود، امروزه لقلقه ی 

زبان محافظه کاران و روزنامه های تندرو شده است.
 اما لابد می توان به وضوح دریافت که این مفهوم کلا دستخوش تغییر 
 و استحاله شده و در کنار بسیاری مفاهیم دیگر از مغز تهی شده است.
 نه می توان پــس روی را ندیده گرفت و نه می تــوان به مرزهای 
مطالبات سیاسی آن دوره نزدیک شــد. برخلاف حوزه ی اقتصاد 
که هر کنشــی محتمل است، در حوزه های فرهنگ و سیاست روز 
بروز دســتمان خالی تر شده و کنشگران مان یا مهاجرت کرده و یا 
به نحوی از صحنه خارج شــده اند، تا جایی که مشاوران نامزدهای 
وارد  را  عامیانه  و اصطلاحات  قومیت گرایانه  انتخابات شــعارهای 

دایره ی لغات سیاسی کرده اند. 
لودگی و لمپنیســم در این دوره از شــاخصه های انتخابات بود 
و علیرغــم ایجاد فضای شــاد و مفرح برای مــردم، درواقع این 
 رقص و موزیک نشــانه ی کمبودهای عینی جامعه ایران اســت.      
اصولا این پس روی از ۲۰ ســال پیش تاکنون را نمی توان صرفا به 
عهــد احمدی نژاد منتصب کرد زیرا بخشــی از معضلات اصولا از 
ساختارهای معیوب و غیرشفاف ناشی می شود که خواهی نخواهی 

ما را به نقطه ی بدون بازگشت امروز رسانده است. 
حالا وعده های بهبود اصلاح طلبان به وضوح شکست خورده اند، 
اصلاح طلبان و ترقی خواهان جامعــه از میانه دهه هفتاد تاکنون، 
مدام عقب نشــینی کرده اند و سنگرهای پیشــین خود را تسلیم 
تندروی  قدرت طلبان  میــان  زیادی  گفتمانی  شــکاف  کرده اند. 
داخل حاکمیت بــا طبقه تحصیل کرده و مترقــی به وجود آمده 
 که دیگر اصلاح طلبــان هم نمی توانند نقــش میانجی ایفا کنند.
از طرفی نماینــدگان جریان اصولگرایی بــا وعده های اقتصادی 

ساده لوحانه پا به صحنه انتخابات گذاشته اند.
 افرادی که کوچکترین آشــنایی با پایه های علم اقتصاد ندارند، 
تصور می کنند با ایده های الهام گرفته از مقدمات اقتصاد خانواده 

می توانند کشور را از این شرایط نجات دهند.
البته با رفــع تحریم ها تا حدودی شــرایط در کف جامعه قابل 
تحمل تر می شود، اما این افراد، هیچ برنامه ای برای اصلاح ساختار 
اقتصاد کشور ندارند. کسانی که برنامه دارند هم در دوران مدیریت 

مجبور به عقب نشینی و انفعال می شوند. 
به هرحال پیش بینی می شــود که چــه در حوزه اقتصاد، چه در 
حوزه فرهنگی، فشــار بر روی جامعه افزایش پیدا می کند و این 
گروه فشار را تا جایی که بتوانند ادامه می دهند. خواه ۴ سال دیگر 
و خواه ۴۰۰ ســال دیگر، عقب نشــینی در این گفتمان پیش بینی 

نشده است.
البته در شــرایط امروز کشور، پس از هشت سال روی کار بودن 
دولت میانه رو با حمایت اصلاح طلبان، بدیهی است که فعلا نمی توان 
دم از بهبود زد. اما شکســت جریان اقتدارگرا در این انتخابات و 
 انتخابات های آینده، می تواند اندکی فشار و شیب نزولی را کمتر کند.
کوتاه ســخن؛ حال که چاره در تحریم نیست و با مکانیسم کنونی 
انتخابات نیز نمی توان گزینه های اصلح را وارد نهادهای تصمیم گیر 
نظام کرد، پس برای دست یافتن به تغییرات بزرگ تنها تداوم در 

گام های کوچک و همراهی با مردم کف خیابان است.

 علی نظری-سردبیر 



علی مطهری:                

برخی به دنبال حذف جمهوریت و مردم هستند

خبر

2
سياسي

علی لاریجانی:        

در  روز ملی سرنوشت با رأی دادن
 مانع تشدید مشکلات شویم

E-mail: mostagheldaily@gmail.com

 شنبه   29 خرداد 1400    شماره 1103 

علی لاریجانی مشاور ویژه رهبری در توییتی نوشت: در  روزملی سرنوشت با رأی دادن مانع تشدید مشکلات شویم.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، علی لاریجانی در توییتر نوشت:  عدالت در ساحت سیاست با مشارکت مردم در فضای رقابتی ممکن می شود. دلخوری ها و نابسامانی ها هر چند که 

ممکن است در تصمیم گیری مردم تاثیر بگذارد ولی بهتر است که در همین شرایط هم ارادۀ خود را با مشارکت در انتخابات محقق سازیم.
در  روزملی سرنوشت با رأی دادن مانع تشدید مشکلات شویم.

خبر

رهبر انقلاب فرمودند: هر کاری که ملت ایران از امروز تا شب انجام بدهند، این 
سازنده ی آینده ی آنهاست.

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی رأس ساعت ۷ 
امام خمینی)ره(  با حضور در محل صندوق سیار ۱۱۰ در حسینیه  )جمعه(  صبح 
در سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری، ششمین دوره انتخابات شوراهای 
اسلامی شهر و روستا، انتخابات میان دوره ای پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری 
و انتخابات میان دوره ای یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی شرکت کردند و آراء 
خود را به صندوق انداختند. حضرت آیت الله خامنه ای سپس در سخنانی روز انتخابات 
را روز ملت ایران خواندند و گفتند: امروز میدان دار و صحنه گردان اصلی مردم هستند 
که با رأی خود سرنوشت و تکلیف کلی و اساسی کشور را برای سالهای بعد معین 
می کنند بنابراین امروز متعلق به مردم است. رهبر انقلاب اسلامی افزودند: بر اساس 
این واقعیت خرد انسانی حکم می کند همه در این آزمون بزرگ ملی و سراسری 
شرکت کنند و علت دعوت مکرر ما از مردم برای حضور در انتخابات نیز این است که 
در درجه اول خود مردم از این حضور نفع می برند و جمهوری اسلامی نیز امتیازات 

بزرگی در عرصه بین المللی به دست می آورد.
ایشان رأی تک تک مردم را دارای اهمیت دانستند و گفتند: همه بیایید، تشخیص و 
رأی بدهید و هیچ کس نگوید با یک رأی من اتفاقی نمی افتد، زیرا همین تک رأی ها 
است که آراء میلیونی ملت را تشکیل می دهد. حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به 
توصیه همیشگی خود یعنی تسریع در رأی دادن، خاطرنشان کردند: هر چه زودتر با 

نیت خدایی و ثواب این وظیفه و تکلیف را انجام دهید بهتر است.
ایشان با ابراز امیدواری از اینکه به برکت ایام ولادت حضرت علی بن موسی الرضا 
علیه السلام، امروز جشن ملت ایران و مایه خیر و برکت باشد، افزودند: از دست اندرکاران 
انتخابات تشکر و تأکید می کنم که کار را با اتقان کامل در سراسر کشور انجام دهند و 

به شما خبرنگاران و عکاسان محترم نیز سلام و خداقوت می گویم.

قاسم میرزایی نیکو:              
مگر پروسه حذف جمهوریت تازه شروع 

شده که ناگهان نگرانش شده اید
در  ایثارگران  مجمع  سخنگوی  نیکو،  میرزایی  قاسم  ایران؛  بان  دیده  گزارش  به 
یادداشتی با اشاره به انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم نوشت: نگذاریم دشمنی با 

قومی ما را به بی عدالتی با آن قوم وادار کند!
یک راست می روم سر اصل مطلب؛ نه جریده نویسی؛ که این روزها به لطف دوستان 

چند بام و بی هوا و یادآوری تاریخ، من نیز از درد که از دو طرف یکی است بگویم؛
رفقای جان همه از این طرف و آن سو شتابانِ حضور پای صندوق بعنوان نماد 
مردمسالاری و خنثی کردن نقشه ی شوم، مهندسی، پیچ تاریخی، فرو ریختن نماد 
جمهوریت در انتخابات ۲۸ خرداد، پیشی گرفتن در صدور بیانیه و پیام و صوت و 
تصویر و فریاد که حی علی الصندوق؟! ای مردم بازگردید به می خانه ای که ساقی 

ندارد و مستی و جمع مستان چون است؟!
شاید این همه قیل و قال “لحاف” حکومت است که داستانش برمی گردد به گذر 
قجری! و روایت شاه شهید)ناصرالدین شاه( و حکایت میرزای فقید شیرازی که بماند!

اما من بارها گفتم و فریاد زدم که ما به سکوت متهمیم! آن روزها که ماهم رگ غیرت 
انقلابیمان باد کرده بود و جناح را خلاصه در »یت« و »یون« )راست و چپ( می 
دیدیم! آن روزها که همه را از قطار انقلاب به بیرون نه پیاده! که پرت می کردند و 
انقلاب مشغول بلعیدن فرزندانش بود، سکوت کردیم و سال هاست که دیگر نوبه ی 

ما رسیده! اما نمی خواهیم و قرار نیست باور کنیم!
اعلام می کنم که علاقه ی شخصی من به سید بزرگوار خاتمی بیش تر از خیلی 
مدعیان است و من خصوصی و اجتماعی پای این علقه و البته تعهد فردی سیاسی 
ایستاده ام و تاوانش را هم داده ام؛ پس وقتی منِ کم ترین دادم درآمده، این صدای 
من نیست؛ صدای مردم کف خیابان است؛ با تخریب و تحقیر بچه های همین ور آب 
و آن طرف آب و استفاده از الفاظی که نظام درباره ی این ها به کار می برد فقط در 
محدود کردن این قطار هنر کرده ایم! این ها فرزندان نظام نبودند؟! همه جاسوسیم؟! 
ضد انقلابیم؟! نظریه ی جناب فلان و تئوری بهمان را در خالص سازی ادامه بدهیم 

تا کجا؟!
چندین ماه تشکیل ناسا، آیین نامه، کمیته ها، افراد حقیقی و حقوقی و بیانیه و سخنگو 
اما هیچ و پوچ! عدم پایبندی به همین اصول تشکیلاتی از بالاترین رییس و مدعیان 
حزب و تشکیلات تا کسانی که گوی سبقت را به امید ملک ری و آب بینی بز و 

پوستین پوسیده و… از هم ربودیم و رفتیم که بسازیم!!!
 ما چرا به خودمان متعهد نبودیم؟ وحی نازل شده؟ چه تغییری بوجود آمده؟ پروسه 
حذف و نابودی جمهوریت ناگهان نزدیک انتخابات هویدا شد؟! این ها که از قبل ترها 
شروع شده بود! کاش در این گذر خطرناک تاریخی به رأی جمع جبهه ای که خودمان 
ساختیم تمکین می کردیم؛ ما اصلاح طلبان مدعی قانون! کاش حداقل بعنوان فدائیان 

انقلاب و نظام سکوت می کردیم و ادعایمان را به رخ این نسل نمی کشیدیم!
 آن ها نمی توانند از قدرت دست بکشند، ما می توانیم! آن ها برای رسیدن به یک 
صندلی به هرکاری دست می زنند، ما نمی زنیم! ما خون مردم را با ایشان شریک 

نمی شویم؛
نظارت استصوابی و طرح دل انگیز شورای نگهبان تازه و شگفتانه و خلق الساعه 

است؟!    

شما مدیران خوشبخت! این آگهی های فروش کلیه و چشم و دل و جگر و کله و پاچه را 
بر در و دیوارهای شهر می بینید؟

شما مدیران خوشبخت! این جوانان پیر شده و گرفتار در افیون و شیشه و تریاک و هروئین 
در زیر پل های شهر و کنار اتوبان ها و میان پارک ها از نزدیک دیده اید؟

با  کار  و جویای  تحصیلکرده  نفر جوان  هزار  بیکاری صدها  از  مدیران خوشبخت!  شما 
دستمزدهای بخور و نمیر با خبر هستید؟

آقایان مدیران خوشبخت! می توان از خوشبختی شما و بدبختی ما مردم، بسیار نوشت، 
می توان رمان نوشت، شاهنامه ای در بحر طویل سرود که خواندن آن روزها طول بکشد، 

اما یک ستون روزنامه ۸۰۰ کلمه لازم دارد؟
اختیار شماست، پشت  اتوبان در  ببرید، گاز بدهید،  را  تان  شما مدیران خوشبخت! حال 
کنید  باور  اما  ببینید،  سیاه  را  بدبخت  مردم  ما  و  بنشینید  اتومبیل ها  دودی  شیشه های 
دیده اند  تدارک  سیما  در  حضورتان  برای  که  تشریفاتی  بازی  این  از  نیستیم،  سیاه  ما 
خوشحالیم، وسط سریال، تصویر مبارکتان را می بینیم، با ماشین تشریفات چشمک زنان 
از راه می رسید، تصویر بزرگتان از بام سیما آویزان می شود، فرش قرمز می گسترند، چتری 
برایتان می گشایند، مجریان کمر خم می کنند و شما مدیران خوشبخت به ما مردم بدبخت 

لبخند می زنید و ما از خوشبختی شما خوشحالیم و می خندیم.
آقایان مسئولین! مناظره های ۱۲ سال قبل فراموش شد، مناظره های ۸ سال قبل تمام 
شد، مناظره های فحاشی ۴ سال قبل هم تبدیل به خاطره شد، مناظره های یکی دو هفته 
گذشته هم خاک خواهند گرفت، تا فردا پس فردا، رئیس جمهور جدیدی خواهیم داشت، 
هر که باشد، رئیس همه جمهوری است، رئیس جمهور همه ما مردم ایران است، انتظار 
بزرگی نداریم، فقط لطفا کاری بکنید، که باز هم ۴ سال دیگر کسی، ما را مردم بدبخت 

خطاب نکند. همین

ادامه سرمقاله

فائزه هاشمی فرزند آیت الله هاشمی 
رفســنجانی در واکنش به اظهارات 
حیدر مصلحــی وزیر اطلاعات دولت 
نــژاد دربــاره ردصلاحیت  احمدی 
پدرش به خبرگزاری خبرآنلاین گفت: 
همان زمان با عــدم احراز صلاحیت 
بابا) که البته این مســئله هیچ فرقی 
با ردصلاحیت ندارد و این اسم هایی 
است که با اهداف دیگری تعیین می 
شوند و شورای نگهبان گذاشته و بابا از 
آن استفاده کرد( این اظهارات مطرح 
شــد و بابا همان موقع این مســئله 
را مطــرح کرد اما طبــق معمول در 
آن زمان تکذیب شــد هر چند الان 
خوشبختانه مطرح شــد ولی بازهم 

شورای نگهبان تکذیب می کند. 
این چهره سیاســی اصلاح طلب 

تصریح کرد: متاســفانه به رغم همه 
اینها، شورای نگهبان باز هم تکذیب 
مــی کند و دروغگویی یک مســئله 

عادی شده است. 
نمی دانم چرا هیچ کس احســاس 
مســئولیت در رابطه با اعمالش نمی 
کند که باید به جای تکذیب کردن، 
پاسخگو باشد. او عنوان کرد: متاسفانه 
سال ها است شورای نگهبان به سمتی 
رفته است که با قوانین "من درآوردی" 
و یا قوانین فراقانونی خودش، فضا را 
بسته و به نوعی فضا را برای رفتارهای 

سلیقه ای مهیا کرده است.
او عنوان کرد: 

اینکه شورای نگهبان خودش را به 
هیچ کس و هیچ جا پاسخگو نمی داند 
و فکر می کند نباید دلایل ردصلاحیت 

ها را بیان کنــد  که چرا قانون به ما 
اجازه نمــی دهد؟ بایــد بگوید این 
قانون را از کجا آورده است. شفافیت 
بهترین و ضروری ترین مسئله برای 
یک جمهــوری اســت در واقع اگر 
شــفافیت از جمهوری گرفت دیگر 
چیزی برایــش باقی نمی ماند یعنی 
هر چه فضا را بسته تر وتنگ تر کنند 
فســادها، سلیقه ای عمل کردن ها و 
دیکتاتورگونه عمل کردن افزایش پیدا 
می کند که افزایش پیدا کرده است 
بنابراین کسانی که به عنوان نماینده 
مجلس یا کاندیدای ریاست جمهوری 
یا رییس جمهور ردصلاحیت شدند 
وقتی پیگیری کردنــد در نتیجه به 
یک سری گزارشــهایی رسیدند؛ از 
همین گزارشهایی که افراد می دهند 

که نه راســتی آزمایی می شود و نه 
حقیقت دارد.  فائزه هاشمی بیان کرد: 
در نتیجه این گزارش ها را به عنوان 
ملاک بررسی قرار می دهند هرچند 
خودشان می گویند این گونه نیست 

اما خلاف واقع می گویند. 
عملا این اتفاق رخ داده است به نظر 
من خود شورای نگهبان نیازمند یک 
خانه تکانی مهم است. در واقع یکی 
از پایه های آسیب دیدن جمهوریت 
نظام، اعمال شورای نگهبان است که 

می گوید دلسوز است. 
او ادامه داد: اگر کسی واقعا دلسوز 
اســت باید بیاید شــورای نگهبان را 
اصلاح کند که یکی از مهمترین بخش 
ها در این قضیه اســت و آسیب های 

جدی وارد کرده است.

علی مطهری، نایب رئیس مجلس 
دهم گفت: راه دیگری جز صندوق 
ندارد  امور وجود  برای اصلاح  رأی 
اصل  که  معتقدیم  ما  همه  چون 
هیچ کس  و  باید حفظ شود  نظام 
با  این نیست که بخواهد  به دنبال 
اعلام  را  خودش  اعتراض  شورش، 

کند.
ادوار  نماینده  مطهری،  علی 
دادن  رای  ضرورت  درباره  مجلس 
از  دوره  این  در  مردم  مشارکت  و 
انتخابات، به خبرگزاری خبرآنلاین 

گفت: 
این  در  مردم  بالای  مشارکت 
انتخابات دو اثر مثبت دارد؛ نخست 
اینکه پیام مهمی برای دنیای غرب 
به  داشت.  خواهد  ما  همسایگان  و 
بیان دیگر  پیامی برای دنیا دارد و 
و  یقینا در رفع سریع تر تحریم ها 

احیاء برجام مؤثر خواهد بود.

 مطهری ادامه داد: ما قبول داریم 
که این انتخابات دچار کاستی هایی 
آل  ایده  انتخابات  یک  و  است 
برخی  به  ظلم هایی  حتی  نیست، 
راه اصلاح   اما  از کاندیداها روا شد 
در  نکردن  شرکت  آن،  جبران  و 

انتخابات نیست.
انتخابات  در  باید  ما  رو  این  از   
آن  ریزی  برنامه  و  کنیم  شرکت 
کسانی را که به دنبال حذف مردم 
و جمهوریت این نظام بودند برهم 
مشکل  سراغ حل  به  بعدا  و  بزنیم 
که  مشکلاتی  و  نگهبان  شورای 
برای انتخابات به وجود آورد برویم. 
تاکید  با  سیاسی  چهره  این 
براینکه صندوق رای، تنها راه مردم 
عنوان  است،  مشکل  حل  برای 
امور  اصلاح  برای  دیگری  راه  کرد: 
وجود ندارد چون همه ما معتقدیم 
و  شود  حفظ  باید  نظام  اصل  که 

هیچ کس به دنبال این نیست که 
بخواهد با شورش، اعتراض خودش 
قیام  با  بخواهد  یا  و  کند  اعلام  را 
دهد.  تغییر  را  وضعیت  شورش،  و 
این اصلا به صلاح نیست و تنها راه 

اصلاح امور صندوق رای است.
از  باید  براینکه  تاکید  با  مطهری 
انتخابات  از  که  ای  روزنه  همین 
استفاده  است،  مانده  باقی  آزاد 
نتیجه  که  انشاءالله  گفت:  کنیم، 
خاموش  قشر  اگر  گرفت.  خواهیم 
حضور  انتخابات  در  خاکستری  و 
رای  همتی  آقای  به  و  کنند  پیدا 
که  دارد  وجود  احتمال  این  دهند 
دوم کشیده شود  دور  به  انتخابات 
و در دور دوم بسیاری از مردم وارد 
احتمال  نتیجه  در  شد،  خواهند 
عده ای  آن  برنامه  ریختن  هم  در 
تعیین  مردم  برای  می خواهند  که 

تکلیف کنند وجود دارد. 

مجلس  در  تهران  مردم  نماینده 
بینی  پیش  که  باره  این  در  دهم 
است؟  چقدر  مشارکت  از  شما 

تصریح کرد:
دقیقی  بینی  پیش  نمی توان   

داشت.
او در پاسخ به این سوال که فکر 
انتخاباتی  کشور  فضای  کنید  می 
شده و احتمال بالا رفتن مشارکت 
فکر  من  کرد:  تاکید  دارد؟،  وجود 
بالای  مشارکت  میزان  می کنم 
به  را  آن  باید  اما  است  درصد   ۵۰
بالای ۶۰ درصد برسانیم تا بتوانیم 
نتیجه بگیریم، چون هر چه میزان 
مشارکت بالاتر باشد درصد رأی آن 
کاندیدای مورد نظر کمتر می شود 
طرف  رأی  درصد  حال  عین  در  و 
و  می کند  پیدا  افزایش  مقابل 
احتمال اینکه انتخابات به دور دوم 

کشیده شود بیشتر می شود.

فعال سیاســی اصلاح طلب از تاثیر منفی انصراف 
کاندیداهای پوششــی در انتقال آرا به ســبد ابراهیم 
رئیســی روایت کرد. محمد عطریانفر، عضو شورای 
مرکزی حزب کارگزاران در گفتگو با خبرآنلاین، درباره 
میزان مشارکت مردم در انتخابات گفت: من پیش بینی 
می کنم چیزی بالغ بر ۲۵ میلیون نفر شرکت خواهند 
کرد که در مرز ۵۰ درصد می شــود. وی با اشــاره به 
بیانیه رئیس دولت اصلاحات و نقش بزرگان سیاست 
در فرا خواندن مردم پای صندوق ها و افزایش مشارکت 
گفت: به هر حال اگرچه صراحتی در پیام جناب آقای 
خاتمی در خصوص شخص آقای همتی نیست ولی 

اینکه ایشــان از آقای مهرعلیزاده و خروج ایشــان از 
رقابت تشکر کردند به معنای دقیق تر، یعنی موضع 
ایشــان همراهی با آقای همتی است و این را جامعه 
مخاطب می فهمد و بی تاثیر نیست. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب با اشاره به انصراف کاندیداهای پوششی 
خاطر نشان کرد: صحنه آرایش انتخابات و رقابت ها 
با توجه به اینکه ۵ عضو حامی جریان اصولگرایی در 
برابر ۲ چهره نامزد انتخاباتی اصلاح طلبان ظاهر شده 
بودند و با توجه به افشاگری آقای همتی که چند تن از 
چهره های خشن حاضر در صحنه، در قامت و کسوت 
پوششی در حمایت از آقای رئیسی ظاهر شدند و آمده 

اند که فرصت هایی را به نفع آقای رئیسی و در جهت 
تخریب همتی به کار بگیرند، جامعه مخاطب حتما به 
راست گویی و راست کرداری آقای همتی باور قطعی 
تری پیدا می کند. وی ادامه داد: بنابراین این انصراف 
ها تا حدودی تاثیر منفی روی انتقال آرا به سمت آقای 
رئیسی ایجاد خواهد کرد. عطریانفر گفت: به هر حال 
چــون چهره هایی که از صحنــه رقابت به نفع آقای 
رئیســی خارج می شوند  حداقل سه تن خواهند بود 
یعنی جلیلی، قاضی زاده هاشمی و آقای زاکانی یک 
سبد رایی دارند که در مجموع این اتفاق باعث تقویت 

سبد رای آقای رئیسی می شود.

محمد عطریانفر:                                     

موضع خاتمی در همراهی با همتی است

فائزه هاشمی:

شورای نگهبان به جای تکذیب کردن، پاسخگو باشد

میزان  گفت:  رهامی  محسن  خبرآنلاین: 
مشارکت نسبت به فضای سرد و دلخوری مردم، 
برای  نامزدها  اقدام  با  و  است  شده  بهتر  کمی 
ثبت نام، فضا بهتر نیز شده بود اما با ردصلاحیت 
کاندیداهای متعدد جریان اصلاح طلب، به فضای 

مشارکت آسیب زد. 
این  به  پاسخ  حجت الاسلام محسن رهامی در 
تا چه  پوششی  کاندیداهای  »انصراف  سوال که 
تاثیر  خاص  فرد  یک  به  مردم  رای  بر  اندازه 

دارد؟« به خبرگزاری خبرآنلاین، گفت:
برخی  نام  ثبت  که  است  این  بر  برخی  تصور   
نبوده و تنها قصدشان داشتن  کاندیداها واقعی 

تریبون برای تخریب اصلاح طلبان بوده است.
وی افزود:

زاکانی،  آقای  انصراف  از  پس  حتی  تلویزیون   
مستندی از ایشان در جهت تخریب آقای همتی 
به عنوان متهم پخش کرد. به همین دلیل مردم 
بدبین می شوند و فکر می کنند آن ها نامزد واقعی 

نبوده و برای گروکشی و فضاسازی آمده اند.
وی ادامه داد:

 هر نامزد باید برنامه و دیدگاه خود را ارائه دهد 

و در جهت اثبات خود باشد. برخی از نامزدها به 
به تخریب کاندیدای متمایل  اثبات خود،  جای 

به اصلاح طلبان می پردازند.
دیگر  و  داریم  نامزد  تنها یک  ما  که  در حالی   

نامزدهای ما را ردصلاحیت کردند.
امکان  بودند،  کرده  تایید  را  اولیه  نامزدها  اگر   
این نوع هجمه از سوی چند نامزد وجود نداشت 
تا  می دانند  صحنه آرایی  را  قضایا  این  مردم  اما 
برنامه  ارائه  به  نامزدها  که  انتخاباتی   تبلیغاتی 

خود بپردازند.
رهامی با پیش بینی اش در مورد میزان مشارکت 

مردم بیان کرد: 
و  سرد  فضای  به  نسبت  مشارکت  میزان 
دلخوری مردم، کمی بهتر شده است و با اقدام 
بود  شده  نیز  بهتر  فضا  ثبت نام،  برای  نامزدها 
جریان  متعدد  کاندیداهای  ردصلاحیت  با  اما 

اصلاح طلب، به فضای مشارکت آسیب زد.
اظهار کرد: در حال  فعال سیاسی اصلاح طلب 
حاضر در مردم رونق و رمقی ایجاد شده است 
و  )اصلاح طلبی  خاموش  رای های  شاید  که 
اعتدال گرایی(، بتوانند پشت سر تنها کاندیدای 

باقی مانده از مجموعه بایستند. 
می کنند  تصور  برخی  که  این  به  اشاره  با  وی 
فعالیت های اصلاح طلبان نتیجه ای ندارد، اذعان 

کرد: 
را  آن ها  و  کنیم  پیدا  غلبه  فضا  این  بر  باید  ما 
قانع کنیم که حتی یک رای هم یک رای است 
نمی دهد،  را  انتخابات  در  تقلب  اجازه  دولت  و 
آقای روحانی و وزارت کشور بر صندوق ها مسلط 
است و آرای شما شمرده می شود. باید به مردم 
اطمینان داد که حضورشان بی ثمر نخواهد بود و 
همان یک نفر باقیمانده می تواند انتخابات را به 
ایجاد شود،  دور دوم بکشاند. اگر چنین فضای 
انتخابات  در  مشارکت  میزان  رفتن  بالا  امکان 
بالاترین  تاکنون  اما  باشد  داشته  وجود  افزایش 
آرای واصله، به ۵۰ درصد نیز نرسیده و تقریبا 

۴۰ درصد است که درصد بالایی نیست!
انجام  ارزیابی های  اساس  بر  کرد:  تصریح  وی 
شده، حدود ۴۰ درصد مشارکت در کشور اعلام 
البته در شهرهای بزرگ مانند تهران،  شده که 
حدی  تا  شهرستان ها  در  و  پایین تر  مشارکت 

بالاتر است.

موجی  روزها یک  این  رسد  نظر می  به  ملی گفت:  اعتماد  عضو حزب 
اتفاق افتاده است که مشارکت در انتخابات بالای ۵۰ درصد خواهد شد.

انصراف برخ  اسماعیل گرامی مقدم، چهره سیاسی اصلاح طلب درباره 
کاندیداهای اصولگرا به نفع یک کاندیدای خاص به خبرگزاری خبرآنلاین 
گفت: ما از ابتدا به این شیوه شورای نگهبان اعتراض داشتیم و آن را 
ظلم مضاعفی بر اصل انتخابات می دانیم. انتخابات باید عادلانه، سالم و 
رقابتی باشد، متاسفانه شورای نگهبان تا حدود زیادی این را از جریان 
اصلاح طلب سلب کرد و حتی به این قناعت نکرد و چهره های اصلی 
اصلاح طلب را که رد صلاحیت کرد، چهره هایی از اصولگرایان را تایید 
کرد که اینها تا آخر بمانند و نقش نامزد پوششی را ایفا کنند، حالا اگر 

یک نفر می شد قابل قبول بود نه پنج نفر.
او افزود: آنها هم آمدند و دیدگاه هایشان را مطرح کردند ولی به نظر 
من می رسد که این اتفاق به نفع جریان اصلاح طلب خواهد بود و آقای 
همتی به عنوان یک نامزد متمایز از آن پنج نفر که آقای مهرعلیزاده هم 
به نفع ایشان کنار رفت، به نظر می رسد رقابت جدی را رقم خواهند زد 
و رفته رفته انتخابات دو قطبی می شود، یعنی با کنار رفتن آقای جلیلی 

تقریبا فضا دو قطبی شده است.
این عضو حزب اعتماد ملی ادامه داد: آقای قاضی زاده هم که به نظرم 
نگذارند. ممکن است در  انتخابات  بودن  بر دو قطبی  تاثیری  می رسد 
برخی از مناطق که آقای محسن رضایی متعلق به آنجا است، بخشی از 
رای را بگیرد ولی به نظر می رسد دو قطبی سیاسی بین آقای رئیسی 
بالای ۵۵ درصد مردم  به نظر من  آقای همتی شکل خواهد گرفت.  و 
شرکت خواهند کرد گرچه فضا بسیار سرد است ولی به نظر می رسد 
این روزها یک موجی اتفاق افتاده است که مشارکت در انتخابات بالای 

۵۰ درصد خواهد شد.
گرامی مقدم درباره انصراف برخی کاندیداها و تاثیر آن بر مشارکت نیز 
اظهار کرد: به هر حال به این مسئله نگاه منفی وجود دارد. بالاخره مردم 
این  اینها به صحنه آمدند ولی رها کردند و رفتند ولی  می گویند که 
اشکالات  ما دچار  انتخاباتی  نظام  است.  ما  انتخاباتی  نظام  اقتضائات  از 
اساسی است که باید اصلاح شود و  از الگوهای جامع پیروی کنیم، چون 

بالاخره انتخابات دستاورد بشر است.
این چهره سیاسی اصلاح طلب بیان کرد: آن چیزی که مدرن و صحیح 
که  هستند  احزاب  حزب،  سه  یا  دو  بین  که  است  این  شود  می  اجرا 
هر  بینیم که  باشد می  این صورت  به  اگر  بنابراین  تشکیل می دهند، 
حزبی مسؤلیت نامزدش را به عهده می گیرد و به صحنه می آید و ممکن 
است ائتلافهایی شکل گیرد ولی اینکه از یک جریان پنج نفر تایید شوند 
و از یک جریان همه رد شوند و دو نفر تایید می شوند که شاید بتوانیم 

بگوییم در سطوح بعدی جریان اصلاحات قرار می گیرند.
او تاکید کرد: البته می بینیم که انقدر جریان اصلاح طلبی عمیق است 
که بسیاری از مردم اصلاح طلب اگر شرکت کنند قطعا رایشان به آقای 
همتی خواهد بود و این به نظر می رسد تالی فاسد خودش را دارد و 
یک نوع انفعال در مردم ایجاد می کند و برای مردم پذیرفتنی نیست که 
نامزدی می آید و به نفع نامزد دیگری کنار می رود ولی عرض کردم که 

اینها از اقتضائات نظام انتخاباتی ما است.

حسن روحانی:      

یک رأی هم نباید جابجا شود
     

انتخابات کشور حفظ سلامت و رای  از ستاد  بازدید  رییس جمهور در 
مردم را از سوی مجریان انتخابات مورد تاکید قرار داد .

حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت  خبرآنلاین،  خبرگزاری  گزارش  به 
روحانی روز جمعه پس از انداختتن رای خود در انتخابات سیزدهمین 
دوره ریاست جمهوری، ششمین دوره شوراهای اسلامی شهر و روستا 
و میاندوره ای مجلس شورای اسلامی و میاندوره ای خبرگان رهبری، 
در گفت و گو با خبرنگاران، تاکید کرد: مردم ما به خوبی می دانند که 
انتخابات برای سرنوشت خودشان و نظام جمهوری اسلامی چقدر  این 
امروز  تا  نامزدها  نام  از روز ثبت  اهمیت دارد و ای کاش هیچ مشکلی 

نداشتیم.
رئیس جمهور با اشاره به اجرای بدون تاخیر انتخابات و در زمان تعیین 
شده، گفت: در گزارشی که امروز وزیر کشور ارائه کرد از لحاظ امنیت در 
سراسر کشور حتی یک مورد ناامنی وجود ندارد و این بسیار ارزشمند 

است.
اهم اظهارات وی را در ادامه به نقل از ایسنا بخوانید؛

* از لحاظ مراعات حفظ سلامت مردم نیز همه پروتکل های بهداشتی در 
تمامی حوزه های انتخاباتی رعایت می شود و همچنین مرحله به مرحله و 

قدم به قدم به سمت الکترونیکی شدن انتخابات پیش می رویم.
* امروز در سراسر کشور و در استانهای مختلف لحظه به لحظه مشخص 
است که چه تعداد در انتخابات شرکت کرده اند و احراز هویت نیز از 
طریق سیستم الکترونیکی به خوبی درحال انجام است و شمارش آرا نیز 
در برخی مراکز استانی به صورت مکانیزه انجام می شود و امیدواریم در 
آینده نزدیک همه مراحل انتخابات الکترونیکی شود که این موضوع در 

شفافیت بسیار تاثیرگذار است.
و  اختیارات  و  جمهوری  ریاست  انتخابات  اهمیت  به  اشاره  با   {*
برای  اساسی  قانون  در  شده  مشخص  سنگین  و  وسیع  مسئولیت های 
رئیس جمهور{: از مردم تقاضا می کنم امروز پای صندوق آرا رفته و به 

فرد مورد نظر خود در میان نامزدهای انتخابات رای بدهند.
* ای کاش هیچ مشکلی در روز ثبت نام تا امروز نداشتیم و شاهد حضور 

بیشتر مردم بودیم.
سطح  در  ایران  اسلامی  جمهوری  انتخابات  اهمیت  بر  تاکید  با   {*
توجه  مورد  آنها  انتخابات  که  دارد  دنیا چند کشور وجود  در  جهانی{: 

همه جهان قرار دارد و یکی از آن کشورها ایران است.
در  مردم  های  صف  و  رای  صندوق  به  جهانیان  نگاه  به  اشاره  با   {*
ایران{: با حضور خود در پای صندوق های رای کاری کنیم  انتخابات 
که دوستان و علاقمندان به این سرزمین در سراسر جهان خوشحال و 

دشمنان مایوس شوند.
به خوبی عمل  و دینی خود  انقلابی  به وظیفه ملی،  امیدوارم مردم   *
پایان  در  که  باشد  گونه ای  به  مردم  حضور  و  برگزاری  نحوه  و  کنند 

انتخابات همه خوشحال باشند.
*} در ادامه با توصیه به دست اندرکاران برگزاری انتخابات در سراسر 
کشور{: از همه عزیزان می خواهم که حفظ سلامت مردم در همه مراحل 
را مورد توجه قرار دهند و با دقت مراعات کنند تا مشکلی برای سلامت 
مردم پیش نیاید و در کنار آن نسبت به حفظ آرای مردم نیز توجه جدی 
داشته باشند تا خدای ناکرده حتی یک رای هم جابجا نشود همانطوری 

که در همه انتخابات اینگونه بوده است و باید حق الناس حفظ شود.

رهبر معظم  انقلاب:           

روز انتخابات، روز ملت ایران و تعیین 
سرنوشت آینده کشور است

گرامی مقدم:

مشارکت بالای ۵۰ درصد خواهد بود

محسن رهامی:          
میزان مشارکت نسبت به فضای سرد و دلخوری

 مردم، کمی بهتر شده است      



محمد اشرفی اصفهانی:            

حضور مردم در بعدازظهر جمعه بیشتر می شود

جلال میرزایی:     

برای ستاد رئیسی؛ هدف وسیله را توجیه می کند

محسن آرمین:          

جمهوریت نظام در معرض خطر و تهدید قرار گرفته است
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محمود علیزاده طباطبایی:       

همتی »مَرد میدان« است 

ابطحی در توییتی از رأی رئیس دولت اصلاحات رونمایی کرد.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین محمد علی ابطحی در توییتی با هشتگ خاتمی و همتی نوشت: 

بعضی ها هنوز باورشان نیست که رای آقای خاتمی همتی است. ادبیات دعوت به مشارکت و تشکر از آقای مهر علیزاده برای انسجام اصلاح 
طلبان یعنی رای به همتی و اعتراض به رد صلاحیت شخصیت های برجسته اصلاح طلب.

ضمنا این نکته را از قول خودم نمی گم. میدانم نظر آقای خاتمی است.

سیدمحمد خاتمی به همتی رأی داد

خبر

مشارکت  با  ارتباط  در  طباطبایی  علیزاده  محمود  ایران؛  بان  دیده  گزارش  به 
سال  دو  از  جریان  دو  متاسفانه  گفت:  رو  پیش  جمهوری  ریاست  انتخابات  در 
پیش تلاش می کردند مشارکت حداکثری صورت نگیرد، یک جریان رسانه های 
مشارکت  اگر  می دانند  آن ها  که  داخل  تندروهای  جریان  و یک  بودند  خارجی 

بالای ۴۰-۵۰ درصد باشد قطعا رای ندارند.
آمدند گفت: علی رغم  میدان  به  توان  تمام  با  این که اصلاح طلبان  بیان  با  وی 
این که در نهاد اجماع ساز بنا براین بود که کسانی که به هر جهت با رهبری زاویه 
دارند نیایند و ما چهره های محبوبی مثل عبدالله نوری را داشتیم که با اختیارات 
وسیعی که امام در اواخر عمر به ایشان دادند هم می توانست محبوبیت خاتمی 
محورهایی  از  یکی  این که  جهت  به  اما  را  هاشمی  درایت  هم  باشد  داشته  را 
که درنهاد اجماع ساز تعریف کرده بودیم این بود که کسی باشد که به ایشان 
حساسیت منفی نداشته باشند، اصلاح طلب باشد و شانس رای آوری داشته باشد 
پس با درنظر گرفتن این شرایط ۲۴-۲۵ نفر شرکت کردند که در نهاد اجماع ساز 

۱۴ نفرشان بالای ۱۰ رای آوردند اما شورای نگهبان همه ۱۴ نفر را رد کرد.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی در بخش دیگری از این بیانیه 
با بیان این که »مردم به وعده های غیرواقعی توجه نمی کنند« گفت: من در یک 
برنامه تلویزیونی هم گفتم که امروز وضع ما بدتر از سال ۱۳۹۲ نیست. سال ۹۲ 
بعد از ۸ سال دولت احمدی نژاد چنان ناامیدی بر کشور حاکم شده بود که مردم 
تصمیم نداشتند پای صندوق رای بیایند، اما وقتی آقای هاشمی به میدان آمد 
یک دفعه فضا عوض شد، فضایی که برآوردها بر این بود که مشارکت زیر ۴۰ 
درصد است. با حضور آقای هاشمی به ۶۰-۷۰ درصد رسید اما وقتی صلاحیت 
ایشان رد شد باز ناامیدی حاکم شد اما با درایت آقای هاشمی و حمایت آقای 
خاتمی توانستند با لیستی که برای خبرگان رهبری دادند جلوی حضور آقایان 

مصباح یزدی و محمد یزدی را بگیرند.
اسلام  می خواهند  و  دارند  قبول  را  نظام  اصل  مردم  این که  بیان  با  طباطبایی 
یا شهید سلیمانی  آقای هاشمی  جنازه  تشیع  در  مردمی که  باشد گفت:  حاکم 
میلیونی شرکت می کنند پیامشان این است که ما اصل نظام را قبول داریم. من 
فکر می کنم وضع جامعه بدتر از سال ۹۲ نیست، در این سال صلاحیت هاشمی 
رفسنجانی رد شد ولی سال ۱۴۰۰ صلاحیت جهانگیری، لاریجانی و پزشکیان 
رد شد. سال ۹۲ در واقع اصلاح طلبان هیچ کس را نداشتند و فاصله آن ها با آقای 
روحانی بسیار زیاد بود، روحانی عضو جامعه روحانیت مبارز بود و یک روز سابقه 
اصلاح طلبی نداشت ولی امروز آقای همتی را داریم که عضو شورای مرکزی 
حزب کارگزاران سازندگی و اقتصاددان است، ما تابه حال یک اقتصاددان در راس 
قوه مجریه نداشتیم، شخصیت همتی شناخته شده نیست اما من معتقدم همتی 

مرد این میدان است فقط باید مردم متوجه آن باشند.
وی با بیان این که دو دیدگاه تعامل و تقابل با دنیا وجود دارد گفت: اگر تعامل 
با دنیا را قبول داریم به اندازه قدرت و منابعمان باید با دنیا مذاکره کنیم اما اگر 
این کشور  و جز  کره شمالی می شود  الگویمان  کنیم  تقابل  دنیا  با  می خواهیم 
کشوری را نداریم که این دیدگاه را داشته باشد و اتکا به داخل هم بدون تعامل 
با خارج غیرممکن است و ما بایستی با خارج از کشور تعامل سازنده داشته باشیم 

و اگر این تعامل را داشته باشیم استعدادهای داخل را نیز می توانیم احیا کنیم.
منبع: ایسنا

محمود میر لوحی:       
ما می گوییم انتخابات مهندسی شده، اما 

آنها می گویند اسمش پزشکی است

مرکزی  میرلوحی«، عضو شورای  ایران؛ »محمود  بان  دیده  گزارش سایت  به 
حزب اتحاد ملت، در رابطه با اظهارات تندی که اخیرا برخی خطاب به اصلاح 
طلبان مطرح می کنند، گفت: براساس قرائن و شواهد گذشته می توان آینده 
پیش رو را ترسیم کرد، جریان مقابل در سال ۸۴ ریاست سه قوه را عهده دار 
بود مجلس و دولت و قوه قضائیه و صداوسیما همگی باهم بودند، دیدیم که چه 
کردند. در سال۱۴۰۰ همان را تکرار می کنند وقتی همه ی قوا یک دست شوند 
نتیجه اش همان می شود. شورای نگهبان اگر دنبال یک دست شدن قوا نبود 
هزینه های سنگین روی دست کشور، انقلاب و قانون اساسی نمی گذاشت و 
چنین رد صلاحیت هایی را شاهد نبودیم، کسی که دموکراسی بداند و حقوق 
رقبایش را به رسمیت بشناسد چنین کاری نمی کند، کسانی این روش را در 
پیش می گیرند که حاضر نیستند حقوق اساسی مردم و رقبایشان را بپذیرند و می 

گویند، همه آنچه که هست باید در اختیار ما باشد. 
او ادامه داد: خودشان را مطلق اسلام و مطلق قانون اساسی و ولایت فقیه و 
همه چیز می دانند و می گویند ما هستیم و هر کس غیر از ما فاقد صلاحیت، 
فاقد مشروعیت و فاقد توان کارآمدی هستند، در دولت اول احمدی نژاد شاهد 
بودیم که چه رفتاری با رسانه ها، جوانان و دانشجویان و احزاب کردند، دیدید که 
احزاب را چطور یکی پس از دیگری منحل کردند. البته در دولت دهم مقداری 
بهم ریختند و با خودشان درگیر شدند در هر صورت غیر از این عمل نمی کنند 
اگر غیر از این بخواهند عمل کنند چه دلیلی دارد که  اینقدر هزینه تحمیل کنند، 
فکر می کنید فردا روزی که بر سر کار بیایند می گویند زنده باد بانوان، زنده 
باد جوانان و اقوام، زنده باد دموکراسی و قانون آزادی اطلاعات، زنده باد آزادی 
اعتراضات و اجرای اصل ۲۷، زنده باد قانون مطبوعات و زنده باد استقلال دادگاه 

رسیدگی به جرایم سیاسی، ما که سابقه چنین چیزی را مشاهده نکردیم. 
میرلوحی بیان کرد: البته با وجود فضای مجازی و امکاناتی که در کشور است 
واقعیت ها را نمی توانند پنهان کنند. افکار عمومی اینها را عقب می زند، اینها 
چه کسی کلاب  اند  برداشته  مجازی  فضای  کردن  محدود  برای  را  خود  خیز 
است  قانون  خلاف  که  کرد  اعلام  مربوطه  وزیر  اینکه  کرد؟  فیلتر  را  هاوس 
دولت مصوبه گذاشت، چه کسی بدون مجوز و مصوبه این کار را کرد، اینکه نه 
مصوبه مجلس را داشته و نه شورای مرتبط با فضای مجازی را، قاضی حکم 
دهنده تلگرام هم با وجود آنکه در پشت میله های زندان است اما فیلتر تلگرام 
به قوت خودش باقی است. در واقع نمی توانند مانع انتقال اطلاعات شوند، فقط 
می توانند هزینه استفاده از آن را بالا ببرند و مردم را وادار به پرداخت هزینه 

های اضافی کنند.
 او در خصوص صحبت های حیدر مصلحی گفت: آقای مصلحی  شاید در این 
جلسات متوجه شده است که می خواهند مزدش را ندهند و به همین دلیل اعلام 
کرد که اینکار را من کردم چرا مزد من را نمی پردازید؟! شبیه همان اتفاقات سال 
۹۲ را در این دوره از انتخابات شاهد هستیم حالا تفاوتش این است که در این 
دوره دیگر، وزارت اطلاعات این کار را به این شکل نکرد و وزیر اطلاعات دیگر 
آقای مصلحی نیست. ما می گوییم انتخابات مهندسی اما آنها می گویند که نه 
اسمش پزشکی است؛ مهندسی مگر شاخ و دم دارد همین را مهندسی می گویند.

 او گفت: وزیر اطلاعات باید بداند از مجلس رای گرفته و اینجا ذیل این قوا 
است و در موضوع انتخابات، حق دخالت ندارد. قانون به او گفته که تو باید با 
اینکه وزیری به شورای نگهبان می رود و صحبت می  بی طرف عمل کنی، 
کند و آنها را قانع می کند و الان هم تقاضا دارد تا مزدش را بدهند در کجای 

قانون امده است.

دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی در توئیتی نوشت: در تاریخ می ماند 
که هر یک از ما کجا ایستادیم.

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، غلامحسین کرباسچی، دبیرکل حزب 
کارگزاران در توئیتی با هشــتگ های انتخابات و همتی نوشت: در تاریخ 
می ماند که هر یک از ما کجا ایســتادیم. موج فحاشی برخی تحریمی ها 
) نه  مردم عادی که به هر دلیل از حق رای ندادن خود اســتفاده کردند( 
در تاریخ ثبت می شود که چگونه براندازان لشکر پنهان اصولگرایان شدند. 

محمود صادقی:     
پروژه تحریم انتخابات شکست خورد    

به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، محمود صادقی، نماینده مردم تهران 
در مجلس دهم در توئیتی نوشــت: طبق گزارشی که از بعضی از استان ها 
دارم، برخلاف آنچه تصور می شــد، مشارکت پایین نیست و پروژه تحریم 
انتخابات شکست خورده است. در این میان باید بیشتر همت کنیم تا رأی 
نامزدی که نماد اعتراض به وضع موجود است، از رأی نامزدی که از بانیان 

وضع موجود است بالاتر باشد.

 نعمت احمدی:      
رای ندادن و تشویق به آن جرم نیست

به گزارش سایت دیده بان ایران؛ نعمت احمدی حقوق دان در یادداشتی 
نوشت؛ در میان اخبار مختلف سیاسی و انتخاباتی یک نقل قول از سردار 
حسین اشتری، فرمانده نیروی انتظامی، روی خروجی خبرگزاری ها رفت 
و واکنش های فراوانی به همراه داشــت. آن هم اینکه ســردار اشتری در 
واکنش به آنچه »هنجارشــکنان انتخاباتی« نامیــده بود گفته بودند »با 

کسانی که مردم را به رای ندادن دعوت کنند، برخورد می شود«.
یکی از اصول اولیه که در علم حقوق جزا داریم، اصل قانونی بودن جرم 
و مجازات اســت. اگر شما یک دانشــجوی حقوق در ایران باشید، در ترم 
دوم دانشــگاه با این موضوع آشنا می شوید و درس آن را می خوانید؛ اما 
اصــل قانونی بودن جرم و مجازات به چه معنی اســت؟ این به آن معنی 
است که قانون گذار باید در ابتدا برای یک مسئله عنوان مجرمانه تعریف 
کند؛ یعنی تعریف کند که مثلا ســرقت به معنی ربودن مال دیگری جرم 
اســت. همچنین تعیین کند که مجازات ســارق که عمل ربودن را انجام 
داده، هم تا چه میزان اســت. همین مســئله ساده می شود تعریف ساده 
اصــل قانونی بودن جــرم و مجازات. چیزی که اجازه نمی دهد کســی، 
دیگری را به یک دلیل خلق الســاعه مجازات کنــد. بارها به اصل »قبح 
عقاب بلا بیان« اشاره شده که شما نمی توانید بی آنکه مجازات چیزی را 

از پیش گفته باشید، کسی را عقوبت کنید.
این تعریف ابتدایی از اصول مسلم علم حقوق است که همین توضیحات 
بالا هم به خوبی واضح بودن بیش از حدش را بیان می کند. مجازات هم 
باید از ســوی قانون گذار که مجلس در ایران اســت، تعیین شود. گفتن 
ندارد که ســیر قانونی اش هم به این ترتیب اســت که مجلس قانونی را 
تصویب می کند و شــورای نگهبان آن را تایید می کند و با ســیر سایر 
مراحل قانونی اش به یک قانون در کشــور تبدیل می شود که از آن پس 
لازم الاجراست. پس تا چنین فرایندی پیش نرود، نمی توان کسی را بابت 
کاری مجــازات کرد. با ذکر این مقدمه بایــد بگویم که فعلا ما در قانون 
کشــورمان هیچ عنوان مجرمانه ای برای تشــویق به رای ندادن نداریم. 
بالطبع وقتی عملی وجود داشــته باشــد که قانون گذار آن را جرم نداند، 
نمی تــوان برای آن عمل هم مجازاتی تعیین کــرد. حالا جناب فرمانده 
نیروی انتظامی بفرمایند که این مسئله تحت چه عنوان مجرمانه ای می 
گنجد؟ آیا قرار اســت تشــویق به رای ندادن را در قالب تبلیغ علیه نظام 
تعریف کنند؟ آیا رئیس جمهور تحت عنوان کلی »نظام« محســوب می 
شود؟ آیا شرکت کردن یا نکردن در انتخابات جرم تلقی می شود؟ به هر 
حال در هر دوره ۳۰ یا ۴۰ درصد مردم در انتخابات شــرکت نمی کنند. 
آیــا می توان گفت همه اینها جرمی مرتکب شــده اند؟ به هر حال بحث 
های انتخاباتی زیادی این روزها در جریان است. آنهایی که تصمیم ندارند 
در انتخابات شــرکت کنند، به دیگران هم رای و نظرشــان را می گویند. 
آیا می توان آنها را مجرم قلمداد کرد؟ یعنی ما در همه این ســال ها این 
حجم درخور توجه شــهروند »مجرم« در کشــور داشتیم؟ طبیعتا پاسخ 
منفی است. همان طور که در مقدمه گفتم، برابر اصل قانونی بودن جرم و 
مجازات ما عنوان مجرمانه تحت عنوان »رای ندادن«، »تبلیغ کردن برای 
رای ندادن« و امثال اینها نداریم. اگر قرار است پلیس با این دست فعالیت 
ها در قالب جرم برخورد کند، بهتر اســت مسیر قانونی را پیش بگیرند و 
به نحوی این مســئله را در مجلس تصویب کنند و بعید می دانم شورای 

نگهبان هم با آن مخالفتی کند و این مسئله را به قانون تبدیل کنند.

دریافت ۴۹۷۴ گزارش تخلف انتخاباتی
 رسیدگی به گزارش تخلف در درج نام 

داوطلبان انصرافی

ســومین گزارش از جزئیات گزارش های دریافتی از طریق سامانه »مردم 
ناظر« منتشر شد.

به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی شورای نگهبان، از زمان آغاز 
رسمی فرآیند رای گیری تا ساعت ۱۶:۰۰ روز جمعه ۲۸ خرداد، ۴۹۷۴ مورد 
گزارش مردمی از تخلفات انتخاباتی در سامانه مردم ناظر ثبت شده است که 
از این میان تعداد ۲۵۳۶ شکایت از عوامل اجرایی گزارش شده که توسط 
 کارشناسان ستاد مرکزی نظارت بر انتخابات پیگیری و دنبال شده است.

شــکایت از تاخیر در آغاز فرآیند رأی گیری، کُندی عملکرد دستگاه های 
الکترونیکی احراز هویت، درج نام داوطلبان انصرافی ریاست جمهوری در 
آگهی های شــعب اخذ رأی، پرســش عوامل اجرایی از مردم در خصوص 
اینکه قصد شرکت در کدام انتخابات را دارند، عدم ارسال صندوق سیار به 
برخی مراکز بیمارستانی و روستاها، از عمده ترین شکایات و گزارش های 

ثبت شده در سامانه مردم ناظر است.

غلامحسین کرباسچی:                     

در تاریخ می ماند که براندازان لشکر 
پنهان اصولگرایان شدند 

احمدی نژاد در گفتگو با رادیو فرانسه: 

در انتخابات شرکت نمی کنم
 احمدي نــژاد در گفتگــو با رادیو فرانســه 
گفت: من به روند انتخاب ۷ کاندیدای ریاســت 
جمهوری و کنار گذاشــتن عده زیادي اعتراض 
کردم، نه اینکه این ۷ نفر آدم هاي بدي هستند، 
من به پروسه و روند انتخاب کاندیداها اعتراض 
کردم و به همین دلیل گفتم در انتخابات شرکت 
نمــي کنم و از هیچ کس هــم حمایت نخواهم 
کرد. بخشــی از این مصاحبه به گزارش دولت 

بهار را می خوانید .
* آقاي احمــدي نژاد، شــما رئیس جمهور 
ســابق ایران در حد فاصل ســال هاي ۲۰۰۵ 
تا  ۲۰۱۳ هستید که این بار هم براي انتخابات 
ریاست جمهوري کاندیدا و سپس رد صلاحیت 

شدید. یک مقدار در این باره توضیح بفرمایید.
بله من دو دوره در این مســئولیت بودم. این 
دوره بیشتر با خواست مردم کاندیدا شدم. یعني 
میلیون ها نفر از سراسر کشور، از طریق تماس، 
پیام، طومار، حضور در اجتماعات و یا در مقابل 
منزل بنده، با اصرار از من خواستند که کاندیدا 
شــوم. من هــم پذیرفتم و کاندیدا شــدم ولي 
متاسفانه بدون هیچ دلیل روشني، اجازه حضور 

در رقابت ها را ندادند
*به نظر شــما یک قســمت از سیستم، حق 

مردم را تضییع می کند؟
بالاخره ســاز وکارهایي که تصمیم مي گیرد، 
 بعضي مواقع به این شرایط هم منتهي مي شود.

* جمــع بنــدي شــما از دو دوره اي که آقاي 
روحاني رئیس جمهور بودند چیست؟

جمــع بندي مــن همان جمع بنــدي مردم 

 ایران اســت. مردم بشــدت ناراضي هســتند.
*چرا؟

بخاطر عملکردها، هم در سیاست داخلي و هم 
در سیاست بین الملل!

*شما فکر مي کنید توافق سال ۲۰۱۵ اشتباه 
بوده است؟

اصل توافق که نمي تواند اشــتباه باشد، چون 
اصل بر توافق اســت اما محتواي آن کاملا یک 
طرفه و غیرحقوقي است و مشکلي را حل نکرد. 
اجازه بدهید یک مقدار براي شما توضیح بدهم. 
در هــر قراردادي باید میــزان منافع و تعهدات 
دو طرف مســاوي و متوازن باشد یعني اگر یک 
طــرف ۱۰ واحد تعهد دارد، ۱۰ واحد هم منافع 
داشته باشــد. طرف مقابل هم به همین میزان 
تعهد و منافع داشــته باشــد. اگر یک طرف به 
طور کامل تعهــد داد و طرف مقابل هم به طور 
کامل فقط منتفع شــد، توازن بهم می خورد و 
آن توافق نمي تواند مفید واقع شــود. یک مورد 
آن را براي شــما مي گویم. شش کشور مخالف 
فعالیت هاي هســته اي ایران بودند. در برجام 
هیئتــي براي حــل اختلاف پیش بیني شــده 
بود. شــما مي دانید که فصل حل اختلافات در 
قراردادها بســیار مهم است. این هیئت متشکل 
از ۷ کشور است. ۶ کشــور مخالف ایران و یک 
کشــور خود ایران. تصمیمــات در آنجا باید بر 
اســاس اجماع یعني با ۷ راي باشد. معلوم است 
که در چنین شــرایطي، ایران نمي تواند به حق 
خودش برسد! به همین دلیل وقتي آقاي ترامپ 
برجام را کنارگذاشــت، ایران نتوانست از حقوق 

خودش دفاع کند. من فکر مي کنم هر قراردادي 
باید بر اساس عدالت و احترام به حقوق طرفین 
باشــد و تا زماني که این اتفاق نیفتد، توافقات 
نمي تواند مشــکلي را حل کند. به همین دلیل 
 برجام هم نتوانســت حلال هیچ مشکلي باشد.

*رادیو فرانسه: ایران خیلي تلاش کرده است که 
این اتفاق نیفتد.

دکتــر احمدي نژاد: بله ولي قرارداد این اجازه 
را نمــي دهد که ایران از حقــوق خودش دفاع 
کند و آن ۵ کشور باقیمانده هم متاسفانه کمکي 

نکردند.
* الان مذاکــرات در ویــن در حال پیگیري 

است. نظر شما در این مورد چیست؟
به نظرم تا پایــان دولت فعلي ایــران، اتفاق 
خاصي نمي افتد اما اگر بخواهیم مذاکرات موفق 
شــود و مشکل حل گردد، باید ویژگي هایي که 

گفتم، در آن رعایت شود.
* اکثریــت مردم، آقاي رئیســي را به عنوان 
کاندیداي مورد علاقه خودشــان انتخاب کرده 

اند. نظر شما در این باره چیست؟
 من راجع بــه کاندیداها نظــر خاصي ندارم.

* شــما مي توانید نظرتــان را درباره چگونگي 
انتخاب این ۷ کاندیدا بفرمایید؟

من به روند انتخاب این افراد و کنار گذاشتن 
عده زیادي اعتراض کــردم. نه اینکه این ۷ نفر 
آدم هاي بدي هســتند، من به پروســه و روند 
انتخــاب کاندیداها اعتراض کــردم و به همین 
دلیل گفتم در انتخابات شــرکت نمي کنم و از 

هیچ کس هم حمایت نخواهم کرد.

سیاسی  های  چهره  از  اصفهانی  اشرفی  محمد 
دیده  انتخابات گذشته  در  ما  اصلاح طلب گفت: 
روز  ظهر  از  بعد  مردم  حداکثری  حضور  که  ایم 
است  و حتی ممکن  انتخابات مشخص می شود 

ساعت به ساعت به آن اضافه شود.
نماینده  اصفهانی،  اشرفی  محمد  الاسلام  حجت 
این  به  پاسخ  در  اسلامی  شورای  مجلس  ادوار 
سوال که پیش بینی شما از مشارکت چند درصد 
و  دادن  رای  ضرورت  از  شما  تحلیل  و  است؟ 
مشارکت مردم در این دوره از انتخابات چیست؟ 
حال  هر  به  گفت:  خبرآنلاین  خبرگزاری  به 
معنای  به  انتخابات  در  مردم  حضور  و  مشارکت 

جمهوریت است. 
یک پایه فلسفه تشکیل و تاسیس نظام جمهوری 
اسلامی مردم هستند و پایه دیگر آن اسلام است 
که این نظام باید بر مبانی اسلامی و قرآنی شکل 

گیرد.
او افزود: در ابتدا در سال ۵۷ که انقلاب پیروز شد 

این خواست امام بود که نظام ما نظام جمهوری و 
اسلامی باشد و این مثل یک روح در بدن هستند 
و از هم جدا نمی شوند و لاینفک هستند. قانون 
مثل  مقاطع  همه  در  مردم  حضور  به  اساسی 
انتخابات مثل ریاست جمهوری، انتخابات مجلس، 
انتخابات خبرگان رهبری و .. تاکید کرده و بدون 

حضور مردم این جمهوری معنا ندارد.
این چهره سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: بنابراین 
مردم باید در انتخابات حضور پیدا کنند و فلسفه 
کرد:  تاکید  او  اگر  که  است  همین  مردم  حضور 
را  هایی  خواسته  و  دارند  هم  مشکلاتی  البته 
هایی  وعده  و  است  نشده  تامین  که  اند  خواسته 
وعده  آن  متاسفانه  و  اند  داده  قبلی  رؤسای  که 
ها را محقق نکرده اند و موجب ناراحتی و گلایه 
های مردم و ضعف حضور مردم شده اند ولی کنار 
کشیدن مردم هم دردی را دوا نمی کند و ما باید 
حضور پیدا کنیم و رای دهیم و مطالبات خودمان 
را به جد بخواهیم و صرف وعده و وعید کارساز 

و مؤثر نیست.
اشرفی اصفهانی بیان کرد: رنجش مردم برای این 
است که پاسخ نگرفته اند و وعده ها محقق نشده 
است و متاسفانه این مشکل ما است چون مردم 
دلسرد شده اند و دارند ضعف و سستی نشان می 

دهند.
اشرفی اصفهانی در پاسخ به این سوال که پیش 
بینی شما از میزان مشارکت چقدر است؟ عنوان 
انتخابات  روز  در  حتی  و  انتخابات  معمولا  کرد: 
در  ما  نیست.  بینی  پیش  قابل  مشارکت  میزان 
حداکثری  حضور  که  ایم  دیده  گذشته  انتخابات 
مردم بعد از ظهر روز انتخابات مشخص می شود 
و حتی ممکن است ساعت به ساعت به آن اضافه 
شود، بنابراین خیلی قابل پیش بینی نیست ولی 
نظر خوشبینانه من این است که انشالله بیش از 
۵۰ درصد باشد و اگر کمتر از ۵۰ درصد باشد باید 
کنند که چرا  بررسی  را  این موضوع  کارشناسان 

این آرا افت کرده و پایین آمده است.

گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  یک 
رفتار  رئیسی  از  حمایت  برای  سوار  موتور  زنان  آمدن 
دوگانه نیست، بلکه برای یک جریان هدف وسلیه را 

توجیه می کند.
به گزارش دیده بان ایران؛ جلال میرزایی درباره این که 
تا پیش از انتخابات دوچرخه سورای زنان برای برخی از 
علما محلی از اعراب داشت و آن را خلاف شأن جامعه 
می دانستند؛ چگونه می شود به هنگام انتخابات مشاهده 
می کنیم نه تنها با این مسئله مشکلی ندارند حتی زنان 
موتور سوار حامی خودشان را هم به میدان می آورند، 

از چیست، گفت: دوگانی  ناشی  رفتارهای دوگانه  این 
رفتاری در میان نیست چرا که این جریان مدت هاست 

به گونه دیگری فکر می کند.
ادامه  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  این 
بندی  جمع  این  به  جریان  این  است  داد:مدت ها 

رسیده اند که هدف وسیله را توجیه می کند.
قاضی زاده  سر  بلایی  هر  گذشته  شب  افزود:  وی 
جریان  یک  برای  دهدر.  انصراف  تا  آوردند  هاشمی 
خاص در کشور هدف مهم است و برای رسیدن به آن 

هم از هر ابزاری استفاده می کنند.

وی یادآور شد: به خاطر دارم اوایل انقلاب آن چیزی 
که انقلابی ها مانند شهید مطهری می گفتند این بود 
این  مارکسیست ها  با  اسلامی  اندیشه  تمایز  وجه  که 
است که ؛ مارکسیست های مارکس معتقد بودند هدف 

وسلیه را توجیه می کند اما در اسلام این گونه نیست.
اظهار  اسلامی  شورای  مجلس  پیشین  نماینده  این 
گونه  چه  را  رفتارها  گونه  این  نمی دانم  من  داشت: 
می توان توجیه کرد؟ غیر از این است که بگویم هدف 
وسلیه را توجیه می کند و برای جریانی در کشور همین 

مهم است؟ منبع: ایلنا

درخصوص  آرمین  محسن  ایران؛  بان  دیده  گزارش  به 
شکل گیری و پررنگ شدن دوگانه »شرکت یا عدم شرکت« 
در انتخابات گفت: در ابتدا عرض کنم که در شرایط کنونی 
صف بندی »رأی دادن و رأی ندادن« یک صف بندی کاذب 
و مصداق بارز جنگ حیدری-نعمتی است که بهره آن به  
نفع حساب افراطیون و خشونت طلبان در هر دو سوی ماجرا 
خواهد بود. این دوگانه یک صف بندی و قطبی سازی کاذبی 
است که مساله اصلی ما را در کشور به حاشیه می برد، مسئله 

اصلی ما امروز و در این انتخابات »جمهوریت« است.
وی افزود: اکنون جمهوریت نظام در معرض خطر و تهدید 
قرار گرفته و همه آن هایی که خواهان حفظ جمهوریت نظام 
هستند باید تمام تاکید و تمرکزشان بر همین مساله باشد 
که اجازه نده ند که جمهوریت به نفع استبداد از بین رفته 
یا به حاشیه برود. بنابراین دوستان عزیز را از پرداختن به 

این دوقطبی سازی کاذب بر حذر می دارم؛ ما طبیعتاً جامعه 
متکثری هستیم و دیدگاه های متنوعی در میان ما وجود دارد 
و طبیعتاً صاحبان هر دیدگاهی دلایل خاص خودشان را دارند 
لذا به نظر من نه شرکت در انتخابات وحی منزل است و نه 
عدم شرکت و تحریم حقیقتی بدیهی. هر گروه می تواند نظر 
خودش را داشته باشد. آرمین در ادامه به دغدغه های مشترک 
میان این دو طیف اشاره و تصریح کرد: اگر وابستگان به اراده 
استبداد در این سو و وابستگان به اراده بیگانه در آن سو را 
استثنا کنیم، به گمان من طرفداران »شرکت یا عدم شرکت« 
درد مشترکی دارند. به نظر من هر دو گروه خواهان ایرانی 
آباد، آزاد، مستقل و قدرتمند هستند، منتها یک طرف شرکت 
در انتخابات را تلاشی برای حفظ حداقلی از آزادی ها و تمدید 
فرصتی در آینده برای نجات کشور می بیند و طرف دیگر از 
هرگونه تاثیر شرکت در انتخابات ناامید شده است. این دو 

گروه در صورت التزام به منافع و مصالح عالی کشور و تعامل 
مدنی با یکدیگر هیچکدام جای همدیگر را تنگ نمی کنند 
بلکه عرصه را بر استبدادطلبان در این سو و عاملان اراده 
بیگانه در آن سو تنگ خواهند کرد. وی افزود: واقعیت این 
است که ارزیابی بخش وسیعی از جامعه ما متاسفانه این است 
که شرکت در انتخابات به امید تحقق خواسته ها و برآورده 
شدن مطالبات به نتیجه مطلوب و قابل لمس نینجامیده است 
و به همین دلیل شاهد سرخوردگی وسیع در جامعه هستیم؛ از 
این جهت به گمان من باید به جامعه حق بدهیم که نسبت به 
شرکت در انتخابات تردید داشته باشد به همین علت است که 
عرض می کنم کسانی که با صندوق رأی قهر کردند نسبت 
به فایده و سودمندی شرکت در انتخابات تردید دارند و این ها 
نه خائن هستند و نه وابسته بلکه اکثر قریب به اتفاق آن ها 

دلبسته این کشور و سرزمین هستند.



بیمه البرز علی الحساب صد میلیارد ریال خسارت به شرکت بهداش پرداخت کرد

نائب رئیس هیئت مدیره بانک در اجلاس رضایت مندی مشتری عنوان کرد:

»طرح طراوت« بانک صادرات ایران در مسیر اقتصاد مقاومتی

در مراسم امضای قرارداد ساخت کارخانه تولید آلومینا از نفلین اعلام شد: 

افزایش تولید آلومینا، کاهش ارزبری برای صنعت آلومینیوم دارد

شیمیایی  شرکت  مدیران  از  دعوت  با  البرز  بیمه 
بهداش در ساختمان مرکزی شرکت بیمه البرز و طی 
نشستی با حضور رییس هیات مدیره، مدیرعامل و قائم 
صد  مبلغ  به  خسارت  الحساب  علی  چک  وی،  مقام 

میلیارد ریال را به بیمه گزار زیان دیده خود اعطاء کرد.
محسن    ، البرز  بیمه  عمومی  روابط  گزارش  به 
چک  اعطای  ضمن  شرکت  این  مدیرعامل  پورکیانی،  
به بیمه گزار خسارت دیده ، گفت: خدمت اصلی  بیمه 
البرز ارائه پوشش های بیمه ای و فروش بیمه نامه های 
عرضه شده نیست بلکه پرداخت دقیق و سریع خسارت 
بیمه گزاران  به  خسارت  پرداخت  در  سرعت  و  است 
البرز  بیمه  شرکت  سازمانی  فرهنگ   زیان دیده، 

است.
وی در عین حال تاکید کرد: بیمه البرز نگاه ویژه ای 
فعالیت  زیرا  دارد  خود  کننده  تولید  بیمه گزاران  به 
تولیدکنندگان در شرایط اقتصادی کنونی دشوار است 
واسطه  به  تولیدی  واحدهای  فعالیت  نیست  و شایسته 
وظیفه  و  شود  متوقف  طولانی  مدت  به  حوادث  بروز 
سریع  پرداخت  و  ارزیابی  با  است  بیمه  های  شرکت 

خسارت بر اساس تعهدات خود اجازه ندهند که چرخ 
اقتصادی و تولید کشور از حرکت باز بماند.

این گزارش حاکی است، داود عابدی آملی، بنیان گذار 
و رییس هیات مدیره شرکت شیمیایی بهداش نیز در 
سرعت  خاطر  به  البرز  بیمه  از  قدردانی  با  جلسه  این 
به خسارت آتش سوزی آن شرکت،  عمل در رسیدگی 
وجود  با  بهداش  شرکت  مدیره  هیات  داشت:  اظهار 
شرکت های  سوی  از  بیمه نامه  پایین  نرخ های  اعلام 
بیمه دیگر، بیمه البرز را به عنوان بیمه گر خود انتخاب 
کرد و اکنون که دچار خسارت شده ایم خدا را شاکریم 
که شرکت خوش نام و حرفه ای بیمه البرز را به عنوان 

بیمه گر خود انتخاب کرده ایم.
توسعه  معاون  و  مدیرعامل  مقام  قائم  نادری،  مجید 
بیمه  شرکت  گفت:  هم  البرز  بیمه  پشتیبانی  و  منابع 
و  است  ساله   63 قدمت  با  خوش نام  برندی  البرز 

سال های متمادی به صورت مستمر از نگاه دستگاه های 
و  اجرایی  دستگاه  مشتری مدارترین  عنوان  به  ارزیاب 

خدماتی برگزیده و معرفی شده است.
محصول  کرد:  تاکید  البرز  بیمه  مدیره  هیات  عضو 
هنگام  در  که  است  سریع  و  البرز خدمات خوب  بیمه 

وقوع خسارت به بیمه گزار خود ارایه می دهد.
بنا بر این گزارش، شرکت شیمیایی بهداش واقع در 
جاری  سال  اردیبهشت   18 قزوین  لیا  شهرک صنعتی 
دچار حادثه آتش سوزی شد که بلافاصله پس از وقوع 
ارزیاب  کارشناسان  ساعت   24 از  کم تر  در  و  حادثه 
 26 امروز  و  شدند  اعزام  محل  به  البرز  بیمه  خسارت 
از  الحساب  علی  صورت  به  ریال  میلیارد  صد  خرداد،  
و  پرداخت شد  زیان دیده خسارت  به  البرز  بیمه  سوی 
مابقی مبلغ خسارت در کوتاه ترین زمان پس از ارزیابی 

و اتمام مراحل کارشناسی، پرداخت خواهد شد.

گفت:  ایران  صادرات  بانک  هیئت مدیره  نائب رئیس 
بانکی  متنوع  طرح های  ارائه  با   ایران  صادرات  بانک 
صورت  به  مقاومتی  اقتصاد  در  طراوت،  طرح   جمله  از 

عملیاتی فعالیت کرده است.
امیر  ایران،  صادرات  بانک  روابط عمومی  گزارش  به 
رضایت مندی  اجلاس سراسری  در چهارمین  یوسفیان 
در  اقتصادی  مدیران  نقش  رویکرد  با  که  مشتری 
حضور  با  و  تولید  جهش  و  مقاومتی  اقتصاد  پیشبرد 
مجلس،  نمایندگان  جمهور،  رئیس  حقوقی  معاون 
مسئولان، کارشناسان، اعضای هیئت علمی دانشگاه ها 
شده  برگزار  اقتصادی  و  تولیدی  واحد های  مدیران  و 
بود، از استقبال مناسب واحد های تولیدی از  اعتبارات 
و  داد  بانک خبر  قالب طرح طراوت  در  ریالی  اسنادی 

افزود:
 بانک صادرات ایران با ارائه طرح طراوت و عملیاتی 
کردن زنجیره تامین به دنبال این است که به استمرار 
تولید کمک کند. این طرح با استقبال مطلوبی از سوی 
بخش های مختلف اقتصادی روبرو شده به نحوی که از 
44۰ هزار میلیارد ریال صدور اعتبارات اسنادی ریالی 
از ابتدای سال ۹۹ تاکنون، 1۷۰ هزار میلیارد ریال از 

این اعتبارات تنزیل شده است.
مدل  در  ایران  صادرات  بانک  نوآوری  تبیین  در  وی 
زنجیره  تأمین مالی واحدهای مختلف تولیدی در قالب 
طرح های طراوت، تشدید تحریم های ظالمانه اقتصادی 
و تورم را به عنوان دو مانع مهم برای استمرار و افزایش 
فعالیت واحدهای مختلف اقتصادی عنوان کرد و افزود: 
تحریم های اقتصادی موجب تشدید مشکلات واردات 
انتقال  و  نقل  همچنین  و  خدمات  کالا،  صادرات  و 
افزایش  به  نیز  تورم  افزایش  همزمان  و  شده  پول 
گردیده  منجر  کالا  تمام شده  قیمت  ملاحظه   قابل 

است.
ارزی  اعتبارات  حذف  حالی  در  تحریم ها  فشار   
که  داشته  پی  در  را  یوزانس  و  ریفاینانس  فاینانس، 
عدم  و  نداشته  رشد  کافی  اندازه  به  بانک ها  منابع 
واحدهای  سرمایه  درگردش  تأمین  امکان  آن،  کفایت 
 تولیدی و نیاز مضاعف آنها را از نظام بانکی سلب کرده 

است. 
همزمان افزایش تورم، امکان خرید و فروش اعتباری 
و نسیه را از بازار داخلی حذف کرده و توان خریداران 

و متقاضیان محصولات داخلی را کاهش داده است.
عدم  ایران  صادرات  بانک  هیئت مدیره  نائب رئیس 
فروش  تولید،  کاهش  و  جدید  سرمایه گذاری  امکان 
افزود:  و  کرد  عنوان  وضعیت  این  نتیجه  را  اشتغال  و 
طرح های  زمینه  در  نوآوری  با  ایران  صادرات  بانک 
تولید(  ویژه  اعتباری  )طرح  طراوت  طرح  بانکی،  نوین 
امکان  همچنین  و  اشتغال  تولید،  افزایش  هدف  با  را 
کرده  ارائه  توسعه ای  طرح های  در   سرمایه گذاری 

است.
در  پتروشیمی  طرح  سه  شدن  اجرایی  از  یوسفیان 
ابراز کرد: طرح طراوت  و  داد  قالب طرح طراوت خبر 
سال  ابتدای  از  ریالی  اسنادی  اعتبارات  از  استفاده  با 
بانک  توسط  بدیع  و  موفق  طرحی  عنوان  به   ۹8
بخش های  استفاده  مورد  و  شد  ارائه  ایران  صادرات 
دارویی،  پتروشیمی،  از جمله صنایع  اقتصادی  مختلف 
این  قرار گرفته است.  فولادی، غذایی و سایر بخش ها 
طرح توانسته با تخصیص یک واحد تسهیلات ریالی به 
تولیدی،  واحدهای  در  تامین  زنجیره  در  شرکت  چند 
جمله  از  ارزی  اعتبارات  برای  مناسبی  جایگزینی 
کاهش  ضمن  و  شده  یوزانس  و  ریفاینانس  فاینانس، 
هزینه مالی واحدهای تولیدی، خرید و فروش اعتباری 

و مشی نسیه فروشی را احیا کند. 
ضامن  بدون  تسهیلات  دریافت  امکان  که  نحوی  به 
اولیه  مواد  نسیه  امکان خرید  بروکراسی،  با کمترین  و 

و فروش بدون ریسک را در صنایع فراهم کرده است.
نصف  ایران  در  بانکی  سود  نرخ  اینکه  بیان  با  وی 
تورم  به  نسبت  سود  نرخ  پایین ترین  و  تورم  میزان 
دریافت  برای  تقاضا  کرد:  تصریح  است،  جهان  کل  در 
تسهیلات در کشور زیاد است از این رو در قالب طرح 
اولیه  مواد  فروشندگان  و  تولیدی  واحدهای  طراوت، 
به  را  خود  اولیه  مواد  و  تولیدی  محصولات  می توانند 
اسنادی  اعتبارات  ازای  در  خریداران  به  نسیه  صورت 
توسط  شده  صادر  روز(   36۰ )حداکثر  مدت دار  ریالی 

شعب بانک صادرات ایران بفروشند. همچنین دارندگان 
اعتبارات اسنادی ریالی موصوف به همراه اسناد مثبته 
می توانند  اولیه  مواد  یا  کالا  نقل  و  حمل  خصوص  در 
ساده ترین  با  ایران  صادرات  بانک  شعب  به  مراجعه  با 
تنزیل  به  نسبت  وقت  اسرع  در  ضامن  بدون  و  روش 
اقدام  دین  خرید  قالب  در  مذکور  اسنادی  اعتبارات 
نقدا دریافت  را  اولیه  یا مواد   کنند و مبلغ فروش کالا 

کنند. 
بر  با  ایران  صادرات  بانک  هیئت مدیره  نائب رئیس 
شمردن مزیت های دیگر طرح طراوت، از جمله فروش 
انبوه، فروش به صورت نسیه و فروش بدون ریسک، این 
حقوقی،  و  حقیقی  تولیدی  واحدهای  مناسب  را  طرح 
فروشندگان مواد اولیه به واحدهای تولیدی، بنکداران 
و  تولیدی  واحدهای  محصولات  عمده  خریداران  و 
نهایی  مصرف کنندگان  و  فروشان  خرده  همچنین 

عنوان کرد.
وي همچنین طرح هاي طراوت »توسعه« و »مسکن« 
را نیز به عنوان دو محصول دیگر براي کمک به افزایش 
ظرفیت  واحدهاي تولیدي و کاهش هزینه هاي اجرایي 

پروژه هاي ساختماني معرفي کرد و افزود: 
به  توسعه  طراوت  طرح  ارائه  با  ایران  صادرات  بانک 
دنبال کمک به ایجاد و توسعه واحدهاي جدید تولیدي 
و خدماتي و همچنین افزایش ظرفیت تولید یا خدمات 
جایگزیني  و  نوسازي  طریق  از  موجود  واحدهاي 
طرح ها  مجریان  و  است  تأسیسات  و  ماشین آلات 

صورت  به  را  خود  نیاز  مورد  مالي  منابع  مي توانند 
نسیه براي ایجاد و توسعه جایگزیني از طریق گشایش 
اعتبارات اسنادي داخلي مدت دار 12 الي 18 ماهه به 

نفع پیمانکار یا فروشنده تأمین کنند.
 در سررسید اعتبارات اسنادي موصوف مانده بدهي 
سه  اقساطي  فروش  تسهیلات  قالب  در  طرح  مجریان 

ساله تقسیط و دریافت مي شود. 
تأسیسات  تجهیزات،  ماشین آلات،  فروشندگان 
داخلي  اسنادي  اعتبارات  طریق  از  که  پیمانکاران 
خود  خدمات  و  محصولات  فروش  به  اقدام  مدت دار، 
کرده اند، مي توانند اسناد یاد شده را در قالب عقد خرید 
دین نزد شعب بانک صادرات ایران تنزیل وپول خود را 
دریافت کنند  یا مواد اولیه مورد نیازشان را از طریق 
گشایش اعتبارات اسنادي داخلي به پشتوانه اعتبارات 

اسنادي گشایش شده به نفع آنها خریداري کنند.
یوسفیان افزود:

مصالح،  خرید  امکان  نیز  مسکن  طراوت  طرح   
تأسیسات و آهن آلات به صورت نسیه 12 تا 18 ماهه 
بانک  مدت دار   ریالي  اسنادي  اعتبارات  از  استفاده  با 
مسکوني  واحدهاي  سازندگان  براي  را  ایران   صادرات 
فراهم کرده تا هزینه هاي اجراي پروژه هاي ساختماني 
به دلیل خرید کلي مصالح و پرداخت کارمزد به جاي 

سود، به صورت قابل توجهي  کاهش یابد.
وي با بیان اینکه این تسهیلات در قبال ترهین محل 

اجراي طرح قابل پرداخت است، افزود: 
استفاده از اعتبارات اسنادي اطمینان و نظارت بانک 
بر مصرف تسهیلات بیشتر مي کند و فروشندگان و  را 
تولیدکنندگان مصالح ساختماني و تأسیسات مي توانند 
بدون دغدغه از اعتبار مشتري نسبت به فروش مصالح 
در قبال اعتبارات اسنادي ریالي مدت دار بانک صادرات 

به صورت نسیه  حداکثر تا 18 ماه اقدام کنند.
به  ایران  صادرات  بانک  از  همچنین  مراسم  این  در 
مشتری  رضایت مندی  عرصه  پیشگامان  از  یکی  عنوان 
اقتصاد  ارزشمند  اهداف  به  دست یابی  جهت  در 
این  ویژه  تندیس  اعطای  با  تولید  جهش  و  مقاومتی 

اجلاس قدردانی شد.

ریالی  میلیارد  ششصد  و  128هزار  سرمایه  افزایش 
بانک دی از محل تجدید ارزیابی دارایی ها در اداره ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران به ثبت رسید.
علیرضا محمدی، رئیس و سخنگوی اداره سهام بانک 
 2۰۰۹ سرمایه  افزایش  گفت:  خبر  این  اعلام  با  دی 
در  دارایی ها  ارزیابی  تجدید  از محل  بانک دی  درصدی 
اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران به ثبت 
رسید و به این ترتیب سرمایه بانک از 64۰۰ میلیارد ریال 

به 135۰۰۰ میلیارد ریال افزایش یافت.

محمدی افزود: پس از اینکه صورت جلسه مجمع عمومی 
فوق العاده افزایش سرمایه بانک به تائید بانک مرکزی ج 
.ا.ا رسید بلافاصله مستندات لازم به همراه تائیدیه صورت 
اداره ثبت  افزایش سرمایه به منظور ثبت آن در  جلسه 
و  شد  ارسال  تهران  تجاری  غیر  موسسات  و  ها  شرکت 
با پیگیری های مستمر موفق به ثبت صورتجلسه افزایش 
ترتیب  این  به  و  تاریخ 14۰۰/۰3/24 شدیم  سرمایه در 
به 135۰۰۰  از مبلغ 64۰۰ میلیارد ریال  بانک  سرمایه 
ریالی  هزار  میلیارد سهم  به 135  منقسم  ریال  میلیارد 

با نام از محل تجدید ارزیابی دارایی های شرکت افزایش 
یافت. سخنگوی اداره سهام بانک دی، درج اطلاعیه رسمی 
ثبت افزایش سرمایه در روزنامه کثیرالانتشار رسمی بانک 
و پیگیری های لازم از سازمان بورس و اوراق بهادار را از 
جمله اقدامات بعدی در راستای بازگشایی نماد دی عنوان 
کرد. گفتنی است، افزایش سرمایه 234 درصدی معادل 
15۰۰۰ میلیارد ریال از محل آورده نقدی سهامداران که 
به هیئت مدیره  بانک دی  العاده  در مجمع عمومی فوق 

تفویض شد در حال پیگیری است.

صنعت  »جشنواره  پنجمین  در  دی  بیمه  شرکت  عمومی  روابط 
روابط عمومی ایران« موفق به کسب جایزه شد.

به گزارش روابط عمومی شرکت بیمه دی؛ پنجمین »جشنواره صنعت 
ایران« که در مرکز همایش های سازمان مدیریت صنعتی  روابط عمومی 
ایران، سیدشهاب  انجمن روابط عمومی  با حضور خسرو رفیعی رییس  و 
باقریان  مهدی  روابط عمومی،  متخصصان  انجمن  رییس  سیدمحسنی 
دبیرکل جشنواره و جمع محدودی از مدیران و کارشناسان روابط عمومی 
برگزار شد، از سیدفرید میرموسوی مدیر روابط عمومی و حوزه مدیریت 
بیمه دی به پاس فعالیت و بکارگیری خلاقیت و نوآوری در اجرای فنون و 
تکنیک های روابط عمومی در بخش ارتباطات بصری و خلاقیت با اهدای 

لوح تقدیر و جایزه، تجلیل به عمل آمد.
در این همایش که با رعایت اصول فاصله گذاری اجتماعی برگزار شد، 
اساتید و فعالان حوزه روابط عمومی درخصوص مسائل روز صنعت روابط 

عمومی به ایراد سخنرانی پرداختند.
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در دیدار نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی با مدیر شعبه اصفهان بیمه تعاون، موضوع خسارت بیمه های شخص ثالث و ماده 8 ثالث بررسی شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه تعاون، حمید مومنی، مدیر شعبه اصفهان بیمه تعاون، در جلسه شورای هماهنگی بیمه های بازرگانی استان اصفهان به همراه سایر مدیران شرکت های بیمه استان موضوع خسارت بیمه های شخص ثالث 

و ماده 8 قانون ثالث را بررسی کردند.
در این جلسه هم چنین مهدی طغیانی، نماینده مردم اصفهان در شورای اسلامی و عضو کمیسیون اقتصادی مجلس نیز حاضر شده و با نمایندگان پیرامون اتخاذ راهکارهایی برای مسائل و مشکلات شرکت های بیمه در مواجه با 

محاکم و مراجع قضایی بحث و گفت و گو کرد.

مدیر شعبه اصفهان بیمه تعاون با نماینده 
مجلس استان دیدار کرد

اخبار

ایران  ای  توسعه  سازمان  ترین  سابقه  با  و  مهمترین  عنوان  به  ایدرو 
در این نمایشگاه  ، بخشی از عملکرد و حوزه فعالیت خود را به نمایش 
گذاشت. شرکت ماشین سازی اراک نیز در این نمایشگاه توانمندی خود 
در حوزه ساخت تجهیزات صنعتی مورد نیاز بازار ارمنستان از جمله دیگ 
LPG چکش های  ، مخازن حمل  ، پل و سازاه های فلزی  های بخار 
هیدرو لیکی و…  را ارائه کرد. در این نمایشگاه 1۰8 شرکت ایرانی در 
حوزه های کشاورزی و صنایع غذایی ، صنعت ساختمان ، نفت و انرژی ، 
قطعات خودرو ، خدمات مهندسی و  دارو و تجهیزات پزشکی در فضایی 
به  روز  چهار  مدت  به  را  خود  دستاوردهای  آخرین  متر   15۰۰ بر  بالغ 
نمایش گذاردند. معاون وزیر اقتصاد ارمنستان و همچنین سفیر جمهوری 

اسلامی ایران در ایروان از غرفه ایدرو در این نمایشگاه بازدید کردند.
با عضویت ایران در اتحادیه اقتصادی اوراسیا فرصت های تجاری زیادی 
جهت توسعه بازار محصولات ایرانی در بازار اوراسیا فراهم شده است و 
ارمنستان نیز به سبب مرز مشترک به عنوان دروازه اوراسیا مطرح است.

گذشته  سال   15 طی  نمایشگاه  این  مختلف  بازیدکنندگان  گفته  به 
پررنگ ترین و بهترین نمایشگاه ایران در ارمنستان بوده است .

ایروان  نمایشگاهی  مرکز  در  ماه  خرداد   23 الی   2۰ از  نمایشگاه  این 
دایر بود.

حضور ایدرو در نمایشگاه اختصاصی جمهوری 
اسلامی ایران در ارمنستان

بیمه دی برنده جایزه پنجمین »جشنواره 
صنعت روابط عمومی ایران« شد

افزایش سرمایه بانک دی ثبت شد

واحد فولاد سازی سفیددشت زمستان 
امسال افتتاح می شود

نصب  عملیات  تکمیل  با  دشت،  سفید  فولاد  شرکت  فولادسازی  واحد 
تجهیزات، در زمستان سال جاری به بهره برداری می رسد.

 88 تاکنون  سفیددشت  فولادسازی  ایمیدرو،  عمومی  روابط  گزارش  به 
درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و در انتظار ترخیص دیگر تجهیزات 

از گمرک برای تکمیل پروژه است.
تولید آهن اسفنجی فراتر از برنامه

در بخش تولید نیز در برنامه ای از پیش تعیین شده، تولید 22۰ هزار تن 
آهن اسفنجی طی سه ماهه نخست امسال هدفگذاری شده بود اما اکنون 
با توجه به آمار تولید در واحد احیای مستقیم، میزان تولید طی این مدت 

فراتر از برنامه خواهد بود و به 24۰ هزار تن خواهد رسید.
این میزان تولید آهن اسفنجی در فولاد سفیددشت در بهار امسال، حاکی 
از افزایش 1۰ درصدی تولید در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته است.

مواد  تولید  و  تهیه  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
پیش  امروز،  غروب  که  جعفری  اله  وجیه  ایران،  معدنی 
از امضای قرارداد تولید آلومینا از ماده معدنی نفلین در 
گفت،  می  سخن  تجارت  و  معدن  صنعت  وزیر  حضور 
 1.5 به  سالانه  کشورمان  حاضر  حال  در  کرد:  تصریح 
میلیون تن پودر آلومینا نیاز دارد که بخش عمده ای از آن 

از طریق واردات تامین می شود.
فاز  در  خاتم،  قرارگاه  با  قرارداد  طبق  داد:  ادامه  وی 
ماده  از  آلومینا  پودر  تن  هزار  سالانه۷۰  پروژه  نخست 

معدنی نفلین سینیت در شهرستان سراب تولید می شود 
که تاثیر قابل ملاحظه ای در خروج ارز از کشور می گذارد.

جعفری یادآور شد: تولید فعلی آلومینا در کشور سالانه 
که  است  رو ضروری  این  از  رسد  می  تن  هزار  به 25۰ 

زمینه افزایش تولید این ماده فراهم آید.
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت ادامه داد: پیش بینی 
شده در صورت امکان، تولید آلومینا از نفلین در فازهای 

توسعه به 2۰۰ هزار تن در سال افزایش یابد.
وی ارزش فاز نخست پروژه را 13۷ میلیون یورو اعلام 

کرد و گفت: طرح در مدت 4 سال اجرا و ساخته خواهد 
بر  نفلین، علاوه  از  آلومینا  تولید  به گفته جعفری،  شد. 
کاهش وابستگی به واردات، با احتساب محصولات جانبی 

ارزش افزوده بالایی را ایجاد می کند.
فرمانده  سادات  هوشی  حسین  سید  دیگر  سوی  از 
مسیر  در  کرد:  تاکید  مراسم  این  در  نیز  خاتم  قرارگاه 
ساخت پروژه آلومینا، از ظرفیت بالای استان آذربایجان 
درآمدزایی  و  اشتغال  بومی سازی، رشد  با هدف  شرقی 

استفاده خواهد شد.



فراخوان برای انتخاب بازنشستگان نمونه سال ۱۴۰۰

تقدیر مدیرعامل پتروشیمی جم از مدیرعامل شرکت جم صنعت کاران

از سوی مدیرعامل پتروشیمی جم صورت گرفت؛

تقدیر از تلاش و کوشش خالصانه مدیریت و همکاران مجتمع پتروشیمی جم

پتروشیمی  شرکت  مدیرعامل  سعیدی،  محمدرضا 
سبب  به  جم  مجتمع  مدیر  کاظمیان،  مهندس  از  جم 
سال  در  تولید  رکوردهای  و  پی  در  پی  موفقیت های 

1399 تقدیر کرد.

مدیرعامل پتروشیمی جم در نشست مدیران ارشد، با 
تاکید بر کار تیمی و رهبری دسته جمعی در پتروشیمی 
جم گفت: »در این مجموعه همه موضوعات مهم را با هم 
تصمیم گیری کرده و از خرد جمعی استفاده می کنیم.«

سخت ترین   1399 »سال  افزود:  سعیدی  محمدرضا 
موفق  خوشبختانه  که  بود  همکارانم  و  من  کاری  سال 
شدیم با سودآوری 27 هزار میلیارد تومان شکاف خود 

را با شرکت های منطقه بسیار کم کنیم.«
جنگ،  اگر  گفته ام  بارها  »من  کرد:  خاطرنشان  وی 
جنگ  این  باکری های  مهدی  ما  بود  اقتصادی  جنگ 
می کنیم.  افتخار  موضوع  این  به  و  بودیم  اقتصادی 
مهندس کاظمیان در پیشانی منطقه نبرد مجتمع قرار 
داشته، چرا که تولید و عملیات دو تکیه گاه  پتروشیمی ها 

هستند و در این حوزه مدیر و کارکنان مجتمع از جان 
مایه گذاشتند.«

مدیرعامل پتروشیمی جم با اشاره به اهمیت پایبندی 
کاظمیان  »مهندس  گفت:  شرکت  منافع  و  اصول  به 
همواره تلاش داشته در راستای اصول شرکت و تامین 
مسیر  این  در  همواره  و  بردارد  گام  مجموعه  منافع 

مجاهدت کرده است.«
به  سعیدی  دکتر  سوی  از  که  تقدیرنامه ای  متن  در 
»تلاش  است:  آمده  شده  اهدا  کاظمیان  نادر  مهندس 
مجتمع  گرانقدر  همکاران  خالصانه  و کوشش  متعهدانه 
کسب  به  منجر  گذشته  سال  در  که  جم  پتروشیمی 
گردید؛  تولیدی  رکوردهای  و  پی  در  پی  موفقیت های 
مرهون مدیریت آگاهانه و علمی همراه با تجربه عملی 

جنابعالی است.
تلاش های  و  عالی  همّت  پاس  به  وسیله  بدین 
تولید«  »جهش  شعار  تحقق  راستای  در  صادقانه تان 
خدمتتان  سپاس  لوح  این  جنابعالی  از  قدردانی  ضمن 
و  سربلندی  برایتان  متعال  خداوند  از  می گردد.  تقدیم 

موفقیت روزافزون خواهانم.«
اظهار  جم  پتروشیمی  مجتمع  مدیر  کاظمیان،  نادر 
کرد: »اعتماد مدیرعامل محترم و هیئت مدیره برای بنده 
سرمایه بزرگی بود و با استفاده از این سرمایه توانستیم با 
آرامش و آزادی عمل بهترین تصمیمات را بگیریم. تمام 
این موفقیت ها و دستاوردهای پرافتخار با همکاری همه 
پرسنل و مجموعه های عملیاتی و غیرعملیاتی به دست 

آمده است.«
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بانک رفاه کارگران در سال » تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها » و با هدف تکریم و تجلیل از اقشار مختلف جامعه کارگری کشور، به کارگران نمونه استان های کشور تسهیلات ارزان قیمت پرداخت 
می کند.

به گزارش روابط عمومی بانک رفاه کارگران، این تسهیلات در قالب عقد مرابحه و با نرخ سود 10 درصد برای تامین اموال و خدمات مورد نیاز کارگران نمونه کل کشور )ملی و استانی( پس از اعلام 
اسامی معرفی شدگان از سوی معاونت فرهنگی، اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به بانک، اعطا خواهد شد.

خبر

حجت الله فرزانی، کارشناس اقتصادی در گفتگو با »مستقل آنلاین« مطرح کرد؛

اصلاح نظام بانکی، بخشی از ضروریات به حساب می آید 
مستقل آنلاین / گروه اقتصادی: 

درون زایی نقدینگی به حالتی گفته می شود که رشد 
نقدینگی متاثر از سازوکار اقتصاد، در سطح کلان بوده و 

خارج از قاعده کنترلی بانک مرکزی است. 
از این رو افزایش میزان درون زایی نقدینگی )به واسطه 
اینکه کنترل پذیری بانک مرکزی بر آن کم می شــود(، 
می تواند چالشــی جدی بر کارآیی سیاســت های پولی 
بانک مرکــزی ایجاد کند، چراکــه افزایش بیش از حد 
درون زایی نقدینگی از حد آستانه ای آن، می تواند رابطه 

علیت بین نقدینگی و تورم را معکوس کند. 
درون زایی نقدینگی امری پذیرفته  شده در علم اقتصاد 
بوده، و عوامل متعددی نظیر تکالیف بودجه  ای، نظام نرخ 
ارز ثابت، هدف گذاری نرخ بهره و ناترازی سیستم بانکی 

و... بر شدت آن موثرند.
از بین عوامل اثرگذار بر شــدت درون زایی نقدینگی، 
نوشــتار حاضر به بیــان چگونگی ارتبــاط بین ناترازی 

سیستم بانکی و درون زایی نقدینگی می پردازد. 
رابطه بین نســبت تسهیلات به ســپرده ها با ضریب 
فزاینده نقدینگی معکوس اســت، یعنــی اینکه ضریب 
فزاینده نقدینگی حتی با کاهش نســبت تسهیلات دهی 
بانک هــا نیز روندی افزایشــی دارد، برای تشــریح این 
پارادوکــس باید فرآیند خلــق نقدینگی را در چارچوبی 

فراتر از رابطه سنتی آن، مورد واکاوی قرار داد. 
بــالا بودن ضریب فزاینده در این شــرایط ناشــی از 
افزایش ناترازی بانک ها در قالب اعطای تســهیلات برای 
پروژه های پرریســک یا شناسایی ســود روی تسهیلات 
غیرجاری )به ویژه مشــکوک الوصول( است و نه اعطای 
تســهیلات برای تامین مالی فعالیت هــای حقیقی و رو 
به رشــد اقتصاد، پس واگرایی ایجاد شده را باید در این 

چارچوب تبیین کرد.
 به طــور کلی رویکرد چرخه گــرای ایتالیایی معتقد 
اســت که درک بانک با ماهیت واسطه وجوه بودن ناشی 
از عدم توجه به اصول حســابداری دوطرفه، عدم تفکیک 
ترازنامــه بانک مرکزی از ترازنامــه بانک ها و بی توجهی 

به اقتضائات هدف گذاری نرخ بهره توســط بانک مرکزی 
است.

بــا توجه به مــوارد فوق مشــخص اســت که طرح 
محدودیــت ترازنامه بانک مرکزی به درســتی ریشــه 
درون زایــی نقدینگی را مورد هدف قرار داده و این بانک 
در تلاش است تا با اجرای این طرح و برخی از ابزارهای 
مدرن تا حدودی از شدت درون زایی نقدینگی بکاهد. اما 
نکته بســیار مهم در این خصوص این است که استمرار 
نرخ بهره حقیقی منفی )نرخ بهره اســمی منهای تورم( 
می تواند رویکرد اتخاذ شــده را با چالشی جدی مواجه 
ســازد؛ زیرا تعیین نرخ بهره بانکی بــه نحو غیرمنطقی 
توجیه پذیــری طرح های اقتصادی را به صورت کاذب بالا 

برده و باعث افزایش تقاضای تسهیلات می شود.
 درون زایــی نقدینگی از طریق افزایــش در ناترازی 
سیستم بانکی به صورت مضاعف افزایش می یابد، بنابراین 
پیشــنهاد می شــود بانک مرکزی علاوه بــر محدودیت 
بر ترازنامــه بانکی در پی کاهش فاصلــه بین نرخ بهره 
اسمی و تورم نیز باشــد چراکه نرخ بهره حقیقی منفی 
در بلندمــدت می تواند جهت علیت تــورم از نقدینگی 
را به واســطه عبور شــدت درون زایــی نقدینگی از حد 

آستانه ای خود، معکوس کند.

*راه حل مشکل ناترازی بانک ها چیست؟
در همین ارتباط حجت الله فرزانی، کارشــناس بانکی 
در گفتگــو با خبرنگار »مســتقل آنلاین« گفت: بانک ها 

دچــار ناترازی در مدیریت دارایی هــا و بدهی های خود 
شدند و با مشکلاتی مانند تنگنای مالی و نقدینگی روبرو 
هســتند، بنابراین اصلاح نظام بانکی برای شبکه بانکی 
کشــور، بخشی از ضروریات به حســاب می آید. ناترازی 
دارایی - بدهی بانک ها منجر به این شده که دچار اعسار 
به معنای عدم توانایی بازپرداخت بدهی هایی که عمدتا 

سپرده های سرمایه گذاران است، شوند.
 منابع بانک هــا در حقیقت از محل ســپرده گذاری 
تشکیل می شود، به این معنا که سپرده گذاران این منابع 
را در اختیــار بانک ها قرار می دهند تــا بتوانند آن را در 
عملیات اعطای تسهیلات برای امر تولید یا فعالیت های 
اقتصادی به متقاضیان جهت کســب درآمد ارائه دهند و 

سپرده گذاران هم از آن منتفع خواهند شد.
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: زمانی که بانک ها 
در مدیریــت دارایی و بدهی دچار ناترازی می شــوند به 
این معنا اســت که رشــد دارایی های آن ها کمتر از نرخ 
سود سپرده ها است که در نظام پرداختی اصطلاحا از آن 

تحت عنوان نرخ رشد بدهی ها نام می برند. 
وقتــی درآمدها کمتر از نرخ رشــد بدهی ها باشــد، 
بانک هــا در حقیقت رفته رفته دچار مشــکل ناتوانی یا 
تنگنای مالی در بازپرداخت ســپرده های ســرمایه گذار 
می شــود که در نهایت هــم چنانچه به شــکل حادی 
درآید، قطعا ســپرده گذاران برای بازپس گیری ســپرده 
خود به بانک هجوم می برند و از آنجا که معمولا بانک ها 
تســهیلات را به صورت بلندمــدت پرداخت می کند و 
ســپرده ها هم عندالمطالبه است، مشــکل در این زمان 
پیش می آید که ریسک ســپرده گذاری می تواند به کل 

شبکه بانکی سرایت کند.    
فرزانی در رابطه با عوامل ناترازی بانک ها چنین تاکید 
کرد: چند عامل بر ناترازی بانک ها موثر واقع می شــود. 
اول اینکه حسب قوانین بودجه ای که قانونگذاران کشور 
در سنوات گذشــته تحت عنوان تسهیلات تبصره ای به 
بانک ها شــارژ کردند، منجر به این می شود که بانک ها 
تســهیلات را به صورت ارزان قیمت به یکسری فعالان 

اقتصــادی بدهند و از آنجا که این فعــالان اقتصادی یا 
به درســتی یا بر اساس شــرایط اقتصادی نتوانند آن را 
بازپرداخــت کنند، بنابرایــن در نهایت ورودی وجه نقد 

بانک ها متوقف خواهد شد. 
در این شــرایط به شناســایی درآمد بابت تسهیلات 
اقدام می شــود که بر حسب گذر زمان درآمد تسهیلاتی 
مورد شناسایی قرار می گیرد و ابتدا سهم دولت را تحت 
عنوان مالیات، ســهم سود ســپرده گذاران را در مجامع 
ســالیانه و چنانچه ســهامدار دولت بوده، حق او را باید 

پرداخت کند.  
این کارشــناس بانکی ادامــه داد: خروجی های بانک  
به صورت نقد اســت و قاعدتا در مواعد زمانی که طبق 
قانون تاکید شــده باید پرداخت شــود، در صورتی که 
بابت درآمدهای مورد شناســایی این بانک به دلیل پول 
اعتباری که در بالا اشــاره شده، وجه نقد نداشته باشد، 
بانک دچار کم توانــی در بازپرداخت یا کمبود وجه نقد 
می شــود که موضوع فوق به دلیل مشــکلی که توضیح 
داده شد، مســائلی را ایجاد می کند که منجر به تشدید 
 تنگنــای مالی خواهد شــد و نهایتا به همــان ناترازی 

می رسد.
 ایــن امر از نظــر مقام ناظــر و مجلس بــه عنوان 
قانون گذار  طلــب می کند که برای اصلاح این شــرایط 
قوانینی را پشت سر بگذراند یا مقرراتی را پی ریزی کند 

تا مشکلات بانک ها بیش از این نشود.     
این کارشــناس اقتصادی درخصوص نیاز اصلاح نظام 
بانکی به قانون جدید، گفت: شکی وجود ندارد که باید از 
طریق قانون جدید هم از سوی قانون بانک مرکزی و هم 

اصلاح قانون بانکداری به بانک ها کمک شود.
 از طرف دیگر نیاز اســت تا بار تامین مالی کســری 
بودجه دولت ها توسط بانک مرکزی کنار گذارده شود و 
در حقیقت دســت دولت از جیب بانک ها و مردم بیرون 
آید، زیرا شبکه بانکی بیش از این کشش ندارد که تامین 
مالی مربوط به کسری دولت درباره هزینه های جاری را 

انجام دهد.

اعطای تسهیلات ارزان قیمت
 به کارگران نمونه استان های کشور

 از سوی بانک رفاه کارگران

گروه بهمن با محصولات متنوع 
به نمایشگاه اربیل رفت

و  یکرنگی  اینکه  به  اشاره  با  ایران،  صنایع مس  ملی  مدیرعامل شرکت 
یکدلی لازمه ابراز قدرت است، گفت: اگر شرکت مس و بقیه شرکت ها 
در کشور در راستای تقویت ملی با تمام وجود کار می کنند به این دلیل 
است که مشت نظام، کشور و مملکت پر باشد، لذا این قدرت است که 
باعث می شود ما بتوانیم در مجامع بین المللی حرف مان را محکم بزنیم 

و نیز اگر قدرت داشته باشیم شرایط مساعدی پیش رو خواهیم داشت.
به گزارش می متالز به نقل از مس پرس، دکتر اردشیر سعدمحمدی، در 
دهه  سرچشمه،  شهر  گمنام  شهدای  قبور  جوار  در  کرامت  دهه  جشن 

کرامت را تبریک گفت.
مدیرعامل شرکت مس تصریح کرد: همه مدیون شهدا هستیم که جان 
خود را برای استقلال، نظام و جمهوری اسلامی دادند؛ درست است که 
و  آن ها هستیم  مدیون  ما  باشد  یادمان  اما  کردند،  معامله  با خدا  آن ها 

پاسخگوییم.
می بندیم  مجدد  میثاق  شهدا  خون  با  هم  ما  داد:  ادامه  سعدمحمدی 
فرهنگی  توسعه  و  قوی  اقتصاد  و  اشتغال  ایجاد  برای  وجود  تمام  با  که 
انسانی و  و اجتماعی تمام ذهن، روح و وقت مان را در اختیار نیرو های 

کارگران و... قرار دهیم تا بتوانند صادقانه تلاش کنند.
صنایع  ملی  شرکت  کرد:  خاطرنشان  همچنین  مس  شرکت  مدیرعامل 
مس ایران در راستای وظایف و تعهدات اخلاقی که برای اقتصاد کشور 
وظایفش  به  و  می کند  سرمایه گذاری  صعودی،  مسیر  در  دارد  برعهده 
 1۰1 ما  است؛  فرزندان شان  اشتغال  بحث  مردم  دغدغه  می کند؛  عمل 
سرمایه گذاری  مس  صنعت  در  پروژه  اجرای  برای  تومان  میلیارد  هزار 

کرده ایم.
کشور   1۰ جزو  مس  شرکت  آینده،  سال   ۴ تا   3 ظرف  داد:  ادامه  وی 
برتر دنیا در تولید مس خواهد بود و درآمد شرکت به ۴.۵ میلیارد دلار 

خواهد رسید.
سعد محمدی تاکید کرد: شرکت مس نیازمند وفاق و همدلی، یکرنگی 
با  تدوین کرده،  برای خود  را که  این مسیری  بتواند  تا  است  و دوستی 

موفقیت طی کند.

شرکت های بهمن موتور، بهمن دیزل و ایران دوچرخ  با هدف توسعه سهم خود 
در بازار کشورهای همسایه در نمایشگاه اختصاصی جمهوری اسلامی ایران در 

کردستان عراق ) اربیل( حضور یافتند. 
نمایشگاه اختصاصی جمهوری اسلامی ایران در کردستان عراق روز 26 خرداد 

اغاز به کار کرد و تا 29 خرداد 1۴۰۰ در شهر اربیل عراق دایر می باشد.   
شرکت های خودرویی گروه بهمن  نیز با حضور در این نمایشگاه، جدید ترین 
مدل های خودرو های دیزلی، کاربری و موتور سیکلت خود همچون کامیونت 
شیلر با کاربری یخچالی، کامیونت 6 تن شیلر، مینی بوس پگاسوس، وانت کارا 
تک و دو کابین، موتوربرقی سه چرخ و جیران را در معرض دید عموم قرار دادند.   
خودرو  قطعات  خودرو،  المللی  بین  کنندگان  تولید  حضور  با  نمایشگاه  این 
است  شده  برگزار  غیره  و  گری  ریخته  معادن،  و  فولاد  ساختمان،  ،صنایع 
شمار  به  نمایشگاهی  رویداد  این  فعالیت  موضوعات  مهمترین  جمله  از   که 

می آید. 
نمایشگاه اختصاصی ایران در اربیل اقلیم کردستان عراق در راستای برنامه های 
سازمان توسعه تجارت ایران، با هدف معرفی توانمندی های صادراتی کشور به 

بازارهای همسایه برگزار شده است. 
همچنین در آغاز بازگشایی این نمایشگاه استاندار اربیل از غرفه گروه بهمن 

دیدن و از حضور این مجموعه در نمایشگاه ابراز خرسندی کرد. 
گفتنی است گروه بهمن بازار عراق و کشورهای همسایه را برای توسعه صادرات 
خود در نظر گرفته است قصد دارد حضور خود در این بازار را گسترش دهد.  
ضمن اینکه پیش از این شرکت بهمن دیزل سال گذشته با هدف همکاری با 
شهرداری های کلان شهرهای افغانستان، در اولین نمایشگاه خدمات شهری و 
حمل و نقل در کابل شرکت و نسل جدید مینی بوس و کامیونت شیلر 6 تن را 

به بازدیدکنندگان معرفی کرد.

مدیرکل امور فرهنگی و اجتماعی صندوق بازنشستگی 
کشوری اعلام کرد: “بانک اطلاعات نخبگان” جهت ثبت 
نام داوطلبان انتخاب بازنشسته برگزیده ملی و استانی از 
روز چهارشنبه 26خرداد ماه سال جاری فعال شده است.

الملل  بین  امور  اداره کل روابط عمومی و  به گزارش 
فرد  مرتضایی  محمود  کشوری،  بازنشستگی  صندوق 
صندوق  بازنشسته  بایست  می  داوطلبان  اینکه  بیان  با 
بازنشسته  انتخاب  ملاک  باشند،  کشوری  بازنشستگی 
“دوران  در  تاثیرگذار  و  ارزنده  های  فعالیت  را  نمونه 
و  آموزش  “علوم،  محور  شش  براساس  و  بازنشستگی” 
پژوهش”، “فرهنگ و هنر”، “کارآفرینی و ایجاد اشتغال”، 
های  “فعالیت  المنفعه”،  عام  و  اجتماعی  های  “فعالیت 
صورت  به  فداکاری”  و  “ایثار  و  تندرستی”  و  ورزشی 

مستند برشمرد.
علمی  مدارج  و  مدارک  کرد:  تاکید  فرد  مرتضایی 
تایید مراجع مربوطه  به  بایستی معتبر و  داوطلبان می 

ذیصلاح رسیده باشد.
بازنشستگان منتخب  نام مجدد  اینکه ثبت  بیان  با  او 
ارائه  صورت  در  الحجه(  )2۵ذی  گذشته  های  همایش 
آثار و فعالیت های جدید حول محورهای ششگانه بعد از 
تاریخ همایش های مذکور بلامانع است، افزود: ثبت نام 
و ارائه آثار تنها ازطریق “بانک اطلاعات نخبگان” برروی 
www. نشانی  به  صندوق  الکترونیکی  خدمات  درگاه 

sabasrm.ir امکان پذیر است.
مدیرکل امور فرهنگی و اجتماعی صندوق بازنشستگی 
اینکه داوطلبانی که فقط اطلاعات  به  اشاره  با  کشوری 

هویتی و پایه خود را در “بانک اطلاعات نخبگان” وارد 
نمایند، از سامانه حذف خواهند شد، ادامه داد: فعالیت 
و  کرونا”  “ویروس  موضوع  بر  تاکید  با  درمان  حوزه  در 
برخوردار  ای  ویژه  امتیاز  از  زیست”  “محیط  همچنین 

است.
تکمیل  و  متقاضیان  نام  ثبت  مهلت  است  گفتنی 
اطلاعات “بانک اطلاعات نخبگان” برای شرکت در انتخاب 
بازنشستگان نمونه سال 1۴۰۰ حداکثر تا 31تیرماه سال 
جاری خواهد بود و داوطلبان می توانند برای ثبت نام 
و  نام  ثبت  ضوابط  و  شرایط  از  بیشتر  آگاهی  کسب  و 
“بانک اطلاعات  اینترنتی در  نام  راهنمای ثبت  دریافت 
نخبگان” به صفحه مربوط به این امر در درگاه خدمات 
https://www.sabasrm.( صندوق  الکترونیکی 
/06 /2021 /i r /wp-content/uploads

 ،)pdf.1400-Rahnema-Bank-etelaat
مدیریت  یا  متبوع  دستگاه  بازنشستگان  های  کانون 
صندوق بازنشستگی کشوری در استان ها مراجعه کنند.

»علی  مهندس  تلاش های  از  جم  پتروشیمی  مدیرعامل 
شرکت  مدیره  هیات  رئیس  نایب  و  مدیرعامل  ابراهیم زاده«، 
جم صنعت کاران و کارکنان این مجموعه تقدیر کرد. مدیرعامل 
پتروشیمی جم در جلسه روز دوشنبه 24 خرداد 1400 مدیران 
مگر  نمی شود  انجام  »توسعه  کرد:  عنوان  مجموعه  این  ارشد 
خلق  آرامش  ما  برای  ابراهیم زاده  مهندس  و  آرامش  تحت 
تمامی  و  نمی آمد  به دست  این موفقیت ها  آرامش  بدون  کرد. 
این دستاوردها در سایه آرامش محقق شده است.« محمدرضا 
سعیدی با تقدیر از تلاش های مدیرعامل و کارکنان شرکت جم 
صنعت کاران افزود: »این شرکت همیشه دچار چالش های زیادی 
بوده، و مدیرعامل آن دغدغه های زیادی داشته است، اما کوشش 

بی شائبه ایشان در راستای کاهش تبعیض ها و فاصله ها و ایجاد 
آرامش و همچنین هماهنگی با بخش ها در حد اعلا باعث شد 
تمام مشکلات مرتفع شود.« در بخشی از متن لوح تقدیر اهدایی 
رئیس هیئت مدیره  نائب  و  »محمدرضا سعیدی«، مدیرعامل 
پتروشیمی جم به ابراهیم زاده آمده است: »بدون تردید تلاش 
و کوشش خالصانه همکاران گرانقدر مجتمع پتروشیمی جم که 
در سال 1399منجر به کسب موفقیت ها و رکوردهای پی در پی 
تولید محصولات گردید؛ جز با تلاش های صادقانه جنابعالی و 
همکاران محترمتان در شرکت جم صنعت کاران به عنوان بازوی 
اصلی تامین نیروی انسانی کارآمد مجموعه معظم پتروشیمی 

جم میسر نمی شد.

اثربخشتان که در طول  بدین وسیله به پاس همکاری های 
سال جاری موجب افتخار و افزایش بهره وری خانواده پتروشیمی 
جم گردید؛ این لوح سپاس به رسم یادگار تقدیم می گردد. مزید 
توفیقات جنابعالی را آرزومندم.« علی ابراهیم زاده، مدیرعامل و 
نایب رئیس هیات مدیره شرکت جم صنعت کاران عنوان کرد: 
»حسن اعتماد و حمایت مدیرعامل محترم و سایر اعضای هیئت 
مدیره برای ما بزرگ ترین پاداش است که کمک کردند بتوانیم 
به اهداف عالی خود دست پیدا کنیم.« وی ادامه داد: »بنده به 
عنوان عضو کوچکی از مجموعه سعی کردم بهترین تلاشم را در 
راستای پیشبرد بهتر امور انجام دهم؛ و همچنین تلاش داشتیم 
به صورت متعادل ضمن تحقق خواسته های سازمان در جهت 

انجام بهتر امور، زمینه امنیت، آرامش و تامین نیازهای کارکنان را 
فراهم کنیم. امیدوارم توانسته باشیم موفق عمل کرده و شایسته 
عمومی  روابط  گزارش  به  باشیم.«  شما  نظر  حسن  و  تقدیر 
پتروشیمی جم، شرکت جم صنعت کاران )JSCO( در سال 
1386 با هدف استفاده بهینه از توانایی های کارکنان متخصص و 
کارآزموده صنعت نفت به عنوان بازوی تعمیر و نگهداری شرکت 
پتروشیمی جم )JPC( تأسیس شد. جم صنعت کاران به عنوان 
یکی از شرکت های پیشرو در حوزه تعمیرات، نگهداری، نصب 
و ساختمان در صنعت پتروشیمی طی بیش از یک دهه گذشته 
پروژه های متعددی در حوزه صنایع پتروشیمی به روش مهندسی، 

تامین تجهیزات و اجرا )EPC( انجام داده است.

بیمه سرمد اخبار و گمانه زنی ها درباره انتخاب مدیرعامل جدید را تکذیب 
کرد. 

به گزارش روابط عمومی بیمه سرمد، پیرو اطلاعیه هیات مدیره شرکت، 
به اطلاع می رساند اخبار و گمانه زنی ها درباره انتخاب مدیرعامل جدید بیمه 

سرمد، صحت ندارد.
یادآور می شود، طبق صورتجلسه مورخ 18 خرداد هیات مدیره، پس از 
عزل مدیرعامل وقت، بر اساس ماده ۴۴ اساسنامه شرکت، تا زمان انتخاب 
مدیرعامل جدید، سکانداری بیمه سرمد بر عهده آقای مهدی مهدوی، قائم 

مقام و سرپرست شرکت است.

توضیحات بیمه سرمد درباره انتخاب 
مدیرعامل جدید 

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران:

 ظرف ۳ تا ۴ سال آینده، شرکت مس جزو 
۱۰ کشور برتر دنیا در تولید مس خواهد بود
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شهرام ناظری در همکاری با کوارتت 
آمریکایی »کاووکی« را اجرا کرد

شهرام ناظری با همکاری گروه کوارتت کورونوس سانفرانسیسکو، به اجرای قطعه »کاووکی« پرداخت. به گزارش ایسنا، شهرام ناظری خواننده موسیقی ایرانی، روز ۲۶ خرداد در همکاری 
با گروه کوارتت کورونوس سانفرانسیسکو، به صورت آنلاین قطعه »کاووکی« را اجرا کرد.

بنابر آنچه حساب رسمی اینستاگرام ناظری اعلام »کاووکی« اولین پروژه مشترک ناظری در همکاری با این گروه است که از سال ۲۰۲۰ آغاز شده تا در فستیوال سالانه گروه کرونوس 
اجرا شود.

این قطعه توسط صهبا امینی کیا تنظیم شده و نگاه متفاوتی به این اثر موسیقی جاودانه کردی است. صهبا امینی کیا، آهنگساز معاصر ایرانی مقیم شهر سان فرانسیسکو، کالیفرنیا آمریکاست 
و قطعات موسیقی اش به طور گسترده  در سراسر جهان توسط گروه های مختلف و ارکسترهای کلاسیک و نوین نواخته می شوند.

محققان در دو مطالعه جداگانه به 
شبکه های عصبی هوشمند آموختند 
چگونه آثــار هنری را بــا توجه به 
سبک کار دسته بندی کنند و درباره 
آثار مختلف اظهارنظرهایی جدید و 

باورپذیر ارائه دهند.
به گزارش ایرنــا از مجله فوربس، 
دســته بندی آثار هنری، توصیف و 
نقد هنر به خودی خود کار ســختی 
است چه برسد برای هوش مصنوعی. 
چنــد گــروه تحقیقاتی بــه تازگی 
ســعی کردند با پیاده سازی فناوری 
بانک های  روی  ماشــینی  یادگیری 
بزرگ آثار هنری، آنها را دسته بندی 

و به روشی معنادار توصیف کنند.
محققان دانشگاه صنعتی ژجیانگ 
در هانگژوی چین برای این کار ابتدا 
شــبکه های عصبی مختلف را با هم 
مقایسه کردند تا عملکرد هر کدام را 
در دسته بندی آثار هنری ارزیابی و 
تعیین کنند. این محققان از تصاویر 
موجــود در تارنمــای ویکــی آرت 
)WikiArt( و دیگــر مجموعه های 
دیجیتال اســتفاده کردند تا ویژگی  
ظاهری آثار سبک های خاص هنری 
را به شبکه های عصبی آموزش دهند 
و ســپس از مدلهــای مختلف این 
شبکه ها خواستند سبک  نقاشی های 

متفاوت را شناسایی کنند.
چنین کاری حتی برای انســان ها 
هم دشوار اســت. برخی سبک های 
هنری را تنها با توجه به شیوه رسم 
راحتی می توان تشخیص  به  نقاشی 
داد. مثــا یادگیــری اینکــه کدام 
آثار در دسته ســبک کوبیسم قرار 
می گیرند، برای شــبکه های عصبی 
کاری نداشــت. اما برخی از سبک ها 
خیلی به هم شبیه هستند و تقریبا 
در دوره زمانی یکسانی ظاهر شدند. 
تشخیص این سبک ها از هم بود که 

کار را برای هوش مصنوعی ســخت 
کرد.

منتقــدان هوشــمند، آینده 
دنیای هنر 

بــرای انســان های هنردوســت، 
یادگیــری اینکه هر قطعه هنری در 
کدام سبک یا دســته قرار می گیرد 
یک کار نســبتاً ساده و عینی است. 
عصبی،  شــبکه های  مثل  درســت 
مــا هم با نگاه کــردن به نمونه های 
متعدد و پیدا کردن الگوها می توانیم 
این مهارت را فرابگیریم. اما مهارتی 
وجود دارد که مختص انســان است 
و رایانه ها از آن محروم هســتند یا 
لااقــل ما اینطور فکــر می کنیم! ما 
انسان ها می توانیم در مورد هنر نظر 
دهیم و احساســمان از نگاه کردن 
به یک اثــر را در قالــب کلمات به 
اشــتراک بگذاریم. بیشتر مردم فکر 
نمی توانند  هنــوز  رایانه ها  می کنند 
ایــن کار را انجــام دهنــد، امــا با 
پیشرفت سرســام آور علم و فناوری 

زیاد در این باره مطمئن نباشید.
هــوش مصنوعــی در عمل همان 
داده هایی اســت که به آن آموزش 
داده می شود، بنابراین برای این که 
به یک هوش مصنوعی بیاموزید در 
مورد آثــار هنر نظر بدهد و جمات 
مجموعه ای  بــه  بگوید،  احساســی 
بــزرگ از نظــرات و توصیفات ارائه 
شــده از سوی انســان ها درباره آثار 
هنری مختلف نیاز دارید. این دقیقاً 
همــان کاری اســت کــه محققان 
دانشــگاه اســتنفورد آمریکا، اکِول 
پلی تکنیک پاریس و دانشــگاه علم 
و فناوری ملک عبدالله انجام دادند. 
ایــن محققان با همــکاری یکدیگر 
پایگاه داده آرتمیس ArtEmis را 
ساختند، شــامل بیش از ۴۰۰ هزار 
توصیف احساسی درباره بیش از ۸۰ 

هزار تصویر نمایه شــده در تارنمای 
ویکی آرت.

بــرای درســت کــردن پایــگاه 
داوطلبان  از  محققــان  آرتمیــس، 
خواستند احساس اصلی خود درباره 
یک اثر هنری را به اشتراک بگذارند 
و آن را در یک جمله توضیح دهند. 
می شــد،  پیش بینی  کــه  همانطور 
بــود؛ یک  متنوع  واکنشــها خیلی 
داوطلــب نقاشــی یــک مزرعه را 
آرام بخــش توصیف کــرد و همین 
تصویر به داوطلب دیگر حس شــوم 
و بدیمن بودن القــا می کرد. خیلی 
پیش آمد که در مــورد یک تصویر 
هــم بازخورد مثبت ثبت شــود هم 
منفــی. ایــن اتفاقی بود کــه برای 
۶۱٪ تصاویــر موجود در بانک داده 

آرتمیس رخ داد.
سیســتم های هوشــمند در حین 
آموختن بانک داده آرتمیس، شروع 
توضیحات مســتقل  ارائه  به  کردند 
درباره آثار هنری مشــخص. بعضی 
از این شــرح و توضیحــات خیلی 
قانــع کننده و باقی بــه اصطاح از 
مرحله پرت بودنــد. به عنوان مثال 
هــوش مصنوعی  که  توصیفاتی  در 
از نقاشی گردن زدن جان باپتیست 
 The Beheading of John(
the Baptist( از رامبرانــت فان 
رایــن ارائه داد بدین شــرح بود: به 
زنی که در نقاشی وجود دارد خوش 
می گذرد و مرد وسطی درد می کشد. 
هر انسانی با نگاه کردن به این تابلو، 
می فهمد که ایــن توضیحات تا چه 

اندازه مهمل و بی معنی هستند.
 گردن زدن جان باپتیست اثر 

رامبرانت
بــا ایــن حــال تقریبــا نیمی از 
توصیفات ارائه شــده توســط رایانه 
در این پژوهــش از آزمون تورینگ 

ســربلند بیــرون آمدنــد؛ آزمایش 
تورینگ آزمایشــی اســت که آلن 
را  آن   ۱۹۵۰ ســال  در  تورینــگ 
پیشنهاد کرد تا ثابت کند ماشین ها 
به درجه هوشــمندی انســان مانند 
رســیده اند یا نه. بر اساس آزمایش 
تورینگ، ماشینی هوشمند است که 
در شرایط مشخص، تشخیص اینکه 
انســان است یا ماشــین غیرممکن 
باشــد .این نتایج نشــان داد هوش 
مصنوعی ظرفیت آن را دارد که یاد 
بگیرد درباره آثــار هنری توصیفات 
جدید و باورپذیر بســازد. البته هنوز 

جای کار فراوان دارد.
کار  هنــری  آثــار  دســته بندی 
ســختی اســت و دیدگاه های مردم 
دربــاره نقاشــی ها تا حــد زیادی 
درونی و ذهنی هســتند همین امر 
کار هوش مصنوعــی را برای درک 
الگوهایی که در دســته بندی هنر 
و توصیــف به کار می بریم ســخت 
می کنــد. اما آزمایشــات که در این 
دو مطالعه جدید انجام شــد، نشان 
داد رایانه ها روزبه روز بیشتر در این 
انسان ها  می کنند.  پیشــرفت  حوزه 
هنوز در حوزه دست بندی و توصیف 
هنر بهترند اما برنامه های مبتنی بر 
هوش مصنوعی دانش آموزان زرنگی 

هستند که سریع یاد می گیرند.

خبر

هوش مصنوعی به درجه وصف و نقد هنر رسید

با واکســینه شــدن بیش از ۷۰ درصد از جمعیت ایالــت کالیفرنیا، 
محدودیت های ســینمایی شامل استفاده از ماســک و ظرفیت محدود 

سالن های سینما برداشته شد.
به گزارش ایســنا به نقل از ورایتی، »گوین نیوســام« فرماندار ایالت 
کالیفرنیا در یک نشست خبری به صورت رسمی از پایان محدودیت های 

اعمال شده برای سالن ها و مخاطبان سینمایی در این ایالت خبر داد.
گیشــه ســینمای آمریکا که به تدریج در حال بازگشــت به روزهای 
پرفروغ خود است با رفع محدودیت سالن های سینما در مسیر بازگشت 
ســریع تر به روند عادی قرار می گیرد، گرچه برخی از ســینماها در این 
ایالت که قطب ســینمای آمریکاســت و دارای بیشــترین تعداد سالن 
سینماست، در حال حاضر اعام کرده اند آمادگی بازگشت سریع به ارائه 

خدمات با ظرفیت کامل را ندارند.
اوایل هفته پیش، قســمت دوم فیلم هیجانی و ترســناک »یک مکان 
آرام« بــه کارگردانی »جان کرازینســکی«محصول کمپانــی پارامونت 
پیکچرز به رکورد جدید در دوران کرونا دســت یافت و توانســت فروش 
خود را در گیشه آمریکای شمالی به ۱۰۸ میلیون دلار برساند که از آغاز 

همه گیری کرونا تا به امروز بی سابقه بوده است.
با کاهش محدودیت ها در ایالــت کالیفرنیا و دیگر ایالت های آمریکا 
احتمالا فیلم های مهمی که در یک ســال اخیر به دلیل شرایط کرونایی 

اکران نشده بودند خود را برای اکران تابستانی آماده خواهند کرد.

پایان محدودیت های سینمایی
 در هالیوود

بازسازی فیلم کاسیک علمی تخیلی »تل ماسه« اولین نمایش جهانی 
خود را در هفتاد و هشتمین جشنواره فیلم ونیز تجربه خواهد کرد. 

به گزارش ایســنا به نقل از هالیوود ریپورتر، در فیلم »تل ماســه« به 
کارگردانی »دنیس ویلنوو« که در بخش غیررقابتی جشنواره فیلم ونیز به 
نمایش گذاشته خواهد شد، تیموتی شالامی، ربکا فرگوسن، اسکار ایزاک، 

خاویر باردم و جاش برولین از جمله بازیگران اصلی هستند.
رمان معروف نوشــته »فرانک هاربرت« درباره جنگ برای کنترل یک 
سیاره در ســال ۱۹۸۴ توسط »دیوید لینچ« اقتباس سینمایی شد و در 
ســال ۲۰۰۰ نیز یک سریال تلویزیونی بر اســاس آن ساخته شد. حالا 
»دنیس ویلنوو« کارگردان کانادایی فیلم جدید »تل  ماســه« را با نگارش 

فیلمنامه ای اقتباسی با همکاری »اریک راث« ساخته است.
داســتان  این فیلم درباره مرد جوان و مستعدی است که برای نجات 
آینــده خانواده و مردم باید ســفری به خطرناک ترین ســیاره در جهان 

هستی داشته باشد.
اکــران فیلم جدید »تل ماســه« تاکنون چندین بار به دلیل شــیوع 
ویروس کرونا به تعویق افتاد و این فیلم قرار اســت در آمریکا همزمان در 

سینما و سامانه نمایش آناین HBO Max به نمایش گذاشته شود.
هفتاد و هشتادمین جشــنواره بین المللی ونیز به عنوان قدیمی ترین 
جشــنواره سینمایی جهان امســال از تاریخ ۱ تا ۱۱ سپتامبر )۱۰ تا ۲۰ 
شــهریور( برگزار می شود و »بونگ جون هو« کارگردان موفق اهل کشور 
کره جنوبی ریاست هیات داوران بخش رقابتی را بر عهده خواهد داشت. 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران گفت: با توجه به اینکه خانه 
نیما یوشیج در نزدیکی خانه ســیمین و جال قرار دارد به همین دلیل 

مسیر این دو خانه ساماندهی و کفسازی خواهد شد.
به گزارش ســازمان زیباسازی شهر تهران، برزین ضرغامی با اشاره به 
آخرین اقدامات انجام شــده برای مرمت و احیای خانه نیما یوشیج گفت: 
از شــهریور سال گذشته کار طراحی این بنا آغاز و در بهمن ماه طراحی 

آن به پایان رسید.
وی افزود: در طراحی، خانه نیما یوشــیج بــه عنوان خانه موزه ای که 
محلی برای شــناخت زندگی، اندیشــه و اشعار نیما یوشیج و پیروان وی 

باشد، برنامه ریزی شده است.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران بیان داشت: با توجه به اینکه 
خانه نیما در نزدیکی خانه سیمین و جال قرار دارد به همین دلیل مسیر 

این دو خانه ساماندهی و کفسازی خواهد شد.
وی عنوان کرد: در ســال گذشــته همزمان با مرحله طراحی به دلیل 
نیازهایی که بنا داشــت، مراحل مرمت اســتحفاظی و اضطراری بنا که 
شــامل مرمت و استحکام بخشی سقف شیروانی و ســتون های بنا بود، 

انجام شد.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران تصریح کرد: با توجه به اتمام 
طرح مرمت در اســفندماه سال گذشته پیمانکار عملیات اجرایی بنا طی 

فرآیندی قانونی مشخص شد.
ضرغامــی گفت: بنای اصلی، محوطــه و بناهای موجود در محوطه به 
طــور کامل فضاهایی پویا و فعال خواهند بــود و ضمن برقراری فعالیت 
موزه، در رویدادها و مراسم های مختلف از این فضاها استفاده خواهد شد.

وی با اشــاره به اینکه بازسازی محوطه و دیوارهای موجود حدود ۵۰ 
درصد پیشرفت داشته است، افزود: همزمان محوطه و بناهای موجود نیز 

در مجموعه در حال مرمت و بازسازی هستند.
به گفته مدیرعامل ســازمان زیباسازی شــهر تهران؛ عملیات اجرایی 
بنا از فروردین ماه امســال آغاز شده و مرمت بنا تا کنون پیشرفت قابل 

توجهی بالغ بر ٦۰ درصد داشته است.

نمایش نسخه جدید فیلم »دیوید لینچ« 
در جشنواره ونیز

مسیر خانه های نیما و جلال ساماندهی
 و کفسازی می شود

معــاون هماهنگی امــور عمرانی 
استانداری خراســان رضوی گفت: 
بهــره گیــری از جاذبه کــم نظیر 
-غار مزداوند- در شــمال اســتان 
بــرای توســعه اشــتغال و اقتصاد 
مورد غفلت واقع شــده اســت در 
حالی که ظرفیت بیشــتری نسبت 
به غــار علیصدر در همــدان برای 
 جذب گردشگر و توسعه اطراف آن 

دارد.
میرجعفریان  الدین  ســید کمال 
روز پنجشــنبه در نشست کارگروه 
امور زیربنایی اســتانداری خراسان 
رضــوی افزود: از جاذبــه کم نظیر 
غار مزداوند در شــمال این استان 
که یکــی از منحصر بــه فردترین 
غارهای کشــور است به نفع توسعه 
شهر مزداوند و اشتغالزایی و آورده 
اقتصادی برای اســتان بهره گرفته 

نشده است.
وی اضافه کرد: صرف اینکه جاذبه 
گردشگری غار مزداوند توسط اداره 
کل میراث فرهنگی ثبت شود کافی 
نیســت و هیچ عایدی برای مردم 
ســاکن اطراف آن ندارد و واقعا در 
حق ســاکنان اطراف این غار جفا 

شده است.
معــاون هماهنگی امــور عمرانی 
استانداری خراســان رضوی گفت: 
غار افقــی مزداوند که یک کیلومتر 
طــول دارد در صورتــی که مورد 
توجه قــرار می گرفت و ســرمایه 
گذاری لازم برای بهره گیری از این 
جاذبه گردشــگری می شد، چهره 
آن منطقــه به ویژه شــهر مزداوند 
را متحــول می کرد و فرصتی برای 
گشــت و گذار مردمی که از اقصی 
نقاط دنیا بــرای زیارت بارگاه منور 
رضوی می آیند فراهم می شــد و 
اســتان  برای  زیادی  افزوده  ارزش 

داشت.
میرجعفریــان با تاکیــد بر تهیه 
گردشگری  گذاری  ســرمایه  طرح 
برای غار مزداوند افزود: غار علیصدر 
در همدان هم برای روســتای کنار 
خود و هــم برای اســتان همدان 
ثروت آفرینی و اشتغالزایی فراوانی 
داشــته اســت و غــار مزداوند که 
شرایط بهتری برای جذب گردشگر 
دارد در صورت توســعه و سرمایه 
گذاری برای آن می توانســت برای 
شهر کمتر توســعه یافته ای مانند 

مزداوند منبع درآمد مالی پایداری 
باشد.

در نشست کارگروه امور زیربنایی 
خراســان رضــوی -طــرح هادی 
مزداوند- از سوی مشاور طرح ارایه 
و به تصویب رســید که ویژگیهای 
اصلــی طرح پیشــنهادی شــامل 
-استفاده از اراضی بایر توسعه برای 
ســکونت و خدمات، امکان احداث 
برای  گردشگری  پشتیبان  خدمات 
تقویت نقش خدماتی و گردشگری 
شــهر، حفظ نقش محور اصلی به 
عنوان راســته و مرکــز فعالیتهای 
اتصــال  و  مســیریابی  شــهری، 
محورهای شریانی و محلی و تقویت 
آنها در مواقع بحران و تعریف مرکز 
ناحیه در شمال و تعریف سه مرکز 

محله- است.
مرزداران  مزداوند در بخش  شهر 
استان خراسان  شهرستان سرخس 
رضــوی و در جنــوب غربــی این 
 ۱۱۸ فاصلــه  در  و  شهرســتان 

کیلومتری شرق مشهد قرار دارد.
براساس  جمعیت شــهر مزداوند 
سرشماری سال ۱۳۹۵ هزار و ۲۴۱ 
نفــر و نرخ رشــد جمعیت آن ۸۳ 

درصد اســت که این تعداد در افق 
ســال ۱۴۱۰ طرح هادی مزداوند 

باید به هزار و ٦۷۰ نفر برسد.
مساحت شهر مزداوند ۴۰۸ هزار 
و ۳۵۷ مترمربــع اســت که از این 
میــزان ۹۸ هــزار و ٦۷۷ مترمربع 
آن مســکونی و باقی آن کاربریهای 
دیگــری دارد امــا ٦۴ هزار و ۳۳۰ 

مترمربع آن بایر است.
براســاس آخریــن آمــار میزان 
گردشــگر شــهر مزداوند در سال 
۱۳۹۸ تعــداد ۲٦ هزار و ٦۱۰ نفر 
بوده اســت که این تعــداد در افق 
۱۴۱۰ و پس از اجرای کامل طرح 
هادی شهر مزداوند باید به ۷۱ هزار 

و ۷۳۰ نفر برسد.
در این نشســت طرح توســعه و 
عمران )جامع( شهر تربت جام نیز 
از سوی مشــاور ارایه و کلیات آن 
در بحث نرخ رشد جمعیتی و سرانه 
هایش به تصویب اولیه رسید اما در 
خصوص پاره ای دیگر از موارد آن 
به اعضــای کارگروه مهلت ۲ هفته 
ای داده شد تا موضوعات را بررسی 
و بــرای تصویب نهایی به نشســت 

بعدی کارگروه بیاورند.

غار مزداوند خراسان رضوی بیشتر از غار علیصدر
 ظرفیت توسعه دارد

-ایلان ماسک- بنیان گذار و رئیس شرکت فضایی خصوصی -اسپیس ایکس- 
می گوید نمونه اولیه بعدی موشک -استارشیپ- موسوم به -SN۱۶- ممکن 

است با سرعت مافوق صوت پرواز کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از آی ای، در یک اتفاق عجیب، -اسپیس ایکس- 
جدیدترین موشک -استارشیپ-)Starship( خود به نام -SN۱۶- را از 
کارخانه بوکاچیکا در تگزاس مستقیماً به -باغ موشک- نزدیک آن، جایی که 
بازنشسته می کند،  را  نقلیه مریخی خود  اولیه وسایل  نمونه های  این شرکت 
منتقل کرده است که گمان آن می رفت که شاید این موشک کاربردی نیست 
اما -ایلان ماسک- در توییتر اعلام کرد که چنین نیست. وی در توئیتر خود 
مافوق صوت  پرواز  آزمایش  در یک   -SN۱۶- از است  ممکن  ما  نوشت: 
موفقیت موشک -SN۱5- می تواند  معناست که  بدان  این  کنیم.  استفاده 
به زودی توسط نمونه های بعدی بیشتر شود و به سرعت های مافوق صوت 
مورد انتظار در هنگام انجام اولین پرواز مداری -استارشیپ- برسد. استارشیپ 
ساخته   SN۱5 موشک  پشتیبان  نقلیه  وسیله  اولین  عنوان  به   SN۱۶
شده است که دارای چندین بهبود قابل توجه است. هنگامی که استارشیپ 
انفجار  از یک پرواز چشمگیر 1۰ کیلومتری در ماه مه بدون  SN۱5 پس 
)برخلاف نمونه قبلی( فرود خود را انجام داد، سوءظن هایی در مورد آنچه برای 
نظر می رسید  به  منطقی  ایجاد شد.  افتاد،  اتفاق خواهد   SN۱۶ استارشیپ 
که -اسپیس ایکس- بخواهد موفقیت SN۱5 را تکرار کند، به خصوص که 
چهار پرتاب قبلی -استارشیپ- موفق انجام نشده بود. نمونه جدید می توانست 
موفقیت نمونه اخیر را تکرار کند، اما به نظر می رسد -اسپیس ایکس- برنامه های 
دیگری برای جدیدترین نمونه اولیه خود دارد. این شرکت قصد دارد اولین پرواز 
 SN۱۶ مداری -استارشیپ- را اواخر سال جاری انجام دهد. اگر استارشیپ
آینده  مداری  پروازهای  برای  را  زمینه  دهد،  انجام  صوت  مافوق  پرواز  یک 
فراهم می کند. طبق سندی که -اسپیس ایکس- در کمیسیون ارتباطات فدرال 
ایالات متحده)FCC( ثبت کرده است، اولین پرواز مداری موشک استارشیپ 
از بوکاچیکا در تگزاس و بدون سرنشین به هوا بلند می شود و پس از رسیدن 
به مدار و پرواز بر فراز زمین در نزدیکی سواحل هاوایی فرود خواهد آمد. این 
پرواز شامل یک مرحله تقویت کننده فوق سنگین است که قادر است نمونه 
اولیه استارشیپ را به خوبی به هوا بلند کند و پس از آن تقریباً سه دقیقه پس از 
بلند شدن از زمین از آن جدا شود. پس از گذشت پنج دقیقه این تقویت کننده 
در خلیج مکزیک و تقریباً ۲۰ مایلی ساحل فرود می آید. پس از آن استارشیپ 
تقریباً 9۰ دقیقه پس از پرتاب و قرارگرفتن در مدار در هاوایی فرود خواهد آمد. 
البته در حال حاضر نمی دانیم که SN۱۶ برای این پرواز استفاده می شود یا 
در پرواز دیگری بکار گرفته خواهد شد. احتمالًا از آن برای آزمایش سیستم ها 
و رویه های معمول استفاده شود و پرواز مداری را یک نمونه دیگر انجام دهد. 
داشته  ادعاهای جسورانه ای  -استارشیپ-  مورد  در  تاکنون  ماسک-  -ایلان 
است، اما اگر پرواز مداری مافوق صوت انجام شود، این موشک می تواند اولین 
سفینه قابل استفاده مجدد باشد که برای فرود روی مریخ طراحی شده است و 

یک پرواز مداری انجام می دهد.

دانشمندان موفق به ساخت کریستالی شده اند که ۵۸ درصد سخت تر 
از الماس است، اما دوام ندارد.

به  از جذابیت منحصر  الماس  از آی ای،  نقل  به  و  ایسنا  به گزارش 
فردی برخوردار است که توسط ثروتمندان به عنوان زیورآلات و برای 
جلب توجه استفاده می شود. اما از این ماده معدنی فوق العاده قوی در 
ابزارهای برش، مته های پرقدرت و حتی به عنوان ساینده صنعتی نیز 
استفاده می شود. اکنون دانشمندان موفق به ایجاد کریستالی شده اند 

که حتی سخت تر از الماس است.
 )lonsdaleite(-لونسدالیت- نام  به  ماده ای  محققان  از  گروهی 
نامیده می شود. آنها این  ابداع کرده اند که -الماس شش ضلعی- نیز 
ماده را در مقادیر کافی برای مطالعه و تجزیه و تحلیل تولید کرده اند 
 Physical Review و بر اساس مطالعه تازه منتشر شده در مجله

Letters، این ماده قوی تر از الماس است.
به عبارت دیگر، به زودی ممکن است الماس ها با ماده ای سخت تر 

جایگزین شوند.
ایالتی  دانشگاه  در  فیزیک شوک  انستیتوی  مدیر  گوپتا-  -یوجندرا 
الماس ماده ای بسیار  این تحقیق است، گفت:  واشنگتن که نویسنده 
دارای  بلکه  است،  قوی ترین  تنها  نه  الماس  است.  فرد  به  منحصر 
بسیار  حرارتی  رسانایی  همچنین  و  زیبا  بصری  و  نوری  ویژگی های 
الماس را که در آزمایشات  بالایی است. اکنون ما شکل شش ضلعی 
فشرده سازی تولید شده، ساخته ایم که به طور قابل توجهی سخت تر 

و قوی تر از الماس های قیمتی معمولی است.
تیم تحقیقاتی -گوپتا- از گاز فشرده و باروت برای پرتاب دیسک های 
هزار   ۲۴ سرعت  با  شفاف  ماده  یک  در  سکه  یک  اندازه  به  گرافیت 
کیلومتر در ساعت استفاده کرد و هنگامی که دیسک های گرافیت به 
محل مورد نظر رسیدند، امواج شوک این دیسک ها را به -لونسدالیت- 

تبدیل کرد.
سرعت  با  که  صوتی  امواج  با  گرفته  شکل  تازه  ماده  این  مقاومت 
بیشتری از مواد سفت تر یا متراکم تر عبور می کند، اندازه گیری شد و 

داده ها به وضوح نشان داد که -لونسدالیت- از الماس سخت تر است.
دانشمندان با تجزیه و تحلیل بیشتر دریافتند که -لونسدالیت- ۵۸ 
درصد قوی تر از الماس است که این یک رکورد محسوب می شود. اما 
مشکل اینجاست که -لونسدالیت- قبل از اینکه سرعت بالای امواج آن 

را کاماً نابود کند، فقط برای چند نانوثانیه پایدار می ماند.
بتوانند راهی برای طولانی شدن  اگر -گوپتا- و تیم تحقیقاتی وی 
به  بتوانند  است  ممکن  کنند،  پیدا  ضلعی  شش  الماس  این  عمر 
جایگزینی آن با الماس فکر کنند. -گوپتا- در این باره گفت: اگر روزی 
بتوانیم آنها را بادوام تولید کرده و صیقل دهیم، به نظر من تقاضا برای 

آنها بیشتر از الماس خواهد بود.
انبوه  تولید  برای  جدیدی  انگیزه  می تواند  جدید  ماده  این  تولید 
عنوان  به  باشد.  سنتی  الماس های  برای  جایگزینی  عنوان  به  آنها 
مثال بزرگترین جواهر فروش جهان به نام -پاندورا- در ماه مه پایان 
فروش الماس استخراجی را اعام کرده و قصد دارد تا از الماس های 
آزمایشگاهی می توانند  الماس های  استفاده کند چرا که  آزمایشگاهی 
اثرات زیست محیطی استخراج سنگ های قیمتی را کاهش دهند، اگر 
چه در روش آزمایشگاهی اغلب هنوز از زغال سنگ برای تأمین انرژی 

استفاده می شود.
یک  ایجاد  برای  راهی  دنبال  به  الماس  تولیدکنندگان  نتیجه  در 

فرآیند تولید با انرژی پاک و با انتشار صفر آلاینده هستند.

استارشیپ بعدی ممکن است 
مافوق صوت باشد

ایجاد کریستالی که 58 درصد
 سخت تر از الماس است

باستان شناسان ایتالیایی در زیرزمین 
یک ســینمای متروک در شهر ورِونا 
یــک نســخه مینیاتوری از »شــهر 

سوخته« کشف کردند.
به گزارش ایرنــا از روزنامه گاردین، 
در جریان کاوش های باستان شناختی 
در یکی از ســینماهای متروک ورونا 

واقع در شمال ایتالیا، یک بنای رومی 
باستانی کشف شد که باستان شناسان 
از آن با عنوان پمپئی مینیاتوری یاد 
می کننــد. پمپئی )معروف به شــهر 
سوخته( در ســال ۷۹ میادی بر اثر 
فوران آتش فشــان کــوه وزوو که در 
نزدیکی ناپل امروزی در جنوب ایتالیا 

قرار دارد، زیر خاک مدفون شد.
کشــف این بنا در جریان عملیات 
کاوش و حفاری در زیرزمین ســینما 
آسترا )Astra( اتفاق افتاد که بیش 
از ۲۰ سال متروک مانده بود و حالا در 

دست نوسازی و تعمیر است.
کارکرد این ســازه باســتانی هنوز 
روشن نیست اما کارشناسان می گویند 
با توجه به این که سقف آن فروریخته 
و چند اسباب ســوخته در آن کشف 
شده است، احتمال وقوع حریق وجود 
دارد. شواهد به دست آمده از احتمال 
وقوع آتش سوزی در این بنا باعث شد 
باستان شناسان آن را با شهر تاریخی 

پمپئی مقایسه کنند. در این مورد هم 
یک فاجعه ناگهانی به کار این بنا پایان 
داد و ردپای خود را به جا گذاشــت. 
با وجود آتش سوزی، داخل بنا دست 
نخورده و ســالم باقی مانده و قدمت 
رنگ دیوارهای منقش و باشکوه آن به 

قرن دوم میادی برمی گردد.
این کشف باستان شناختی یک سال 
پس از آن انجام شد که چند کفپوش  
رومی سالم و دست نخورده در نزدیکی 
شهر ورونا کشف شد. این کاشی های 
موزاییکــی بخشــی از زیربنای یک 
ویای رومی بودند که به قرن ســوم 

میادی تعلق داشت.

کشف »شهر سوخته مینیاتوری« در ایتالیا



رییس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناســی ضمن تشــریح آخرین وضعیت بارش ها در 
کشور گفت: احتمال می رود که بارش ها در پاییز ۱۴۰۰ 
دیرتر از زمان نرمال آغاز شود. از این رو دوره خشکسالی 

طولانی خواهد بود.
احد وظیفه با اشــاره به اینکه از ابتدای مهرماه تاکنون 
در کشــور حدود ۱۳۰ میلیمتر بارش داشــته ایم، اظهار 
کرد: این میزان نسبت به میانگین بلند مدت کشور بیش 

از ۴۰ درصد کمتر است.
کاهش ۵۰ تا ۸۵ درصــدی بارش ها در برخی از 

استان ها
وی با بیان اینکه درحال  حاضر با کاهش جدی میزان 
بارش ها در اســتان های مختلف کشــور روبه رو هستیم، 
تصریح کرد: در اســتان هایی مانند هرمزگان، سیستان 
و بلوچســتان، فارس، کرمان، خراسان رضوی و خراسان 
جنوبــی کمبود بارش ها بین ۵۰ تــا ۸۵ درصد گزارش 
شــده است. از سویی دیگر در غرب و جنوب غرب کشور 
در اســتان های کردســتان، کرمانشــاه، ایلام، لرستان 
و چهارمحــال و بختیــاری نیز کاهــش بارش ها کاملا 

محسوس است.
به گزارش ایســنا وظیفه ادامــه داد: برای مثال میزان 
بارش نرمال استان کرمانشاه سالانه ۴۸۰ میلیمتر است 
اما این اســتان تاکنون تنها ۵۰ درصد بارش سالانه خود 
را دریافت کرده اســت. به این نکته باید توجه کنیم که 
اســتان های غربــی و جنوب غربی کشــور از نظر بارش 
چشــمه های ایران هستند و سالانه حدود ۷۰۰ میلیمتر 
بارش دریافــت می کنند که بخش قابل توجهی از بارش 
سالانه کشــور است اما متاســفانه طی سال آبی جاری 

اوضاع در این استان ها خوب نیست.
رییس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی با اشاره به اینکه کاهش بارش ها اثری جدی 
روی آورد رودخانه ها گذاشته است، گفت: درحال  حاضر 
تنش آبی در بســیاری از اســتان ها به ویژه اســتان های 
جنوبی مانند خوزســتان محسوس اســت علاوه بر این 
بــارش برف در ایران طی زمســتان نیز بســیار کم و از 
ســویی دیگر دمای هوا بالاتر از حد نرمال بود. از این رو 
ذخایر برف کاهش یافت و آورد رودخانه ها نیز نسبت به 

سال گذشته کاهش پیدا کرد.

به گفته وی بر اســاس اعلام وزارت نیرو ذخایر سدها 
نیز در کشــور وضعیت خوبی ندارد و در برخی از مناطق 
آب پشت سدها نسبت به سال گذشته حدود ۴۰ درصد 
کمتر شــده است. بر این اســاس تالاب ها و دریاچه های 
کشــور نیز شــرایط خوبی ندارند. با تمامــی این ها نیاز 
اســت که مســئولان از تمامی روش های مدیریت منابع 
آبی در کشــور اســتفاده کنند. کشت تابســتانه نیز در 
اســتان ها متوقف شود. وظیفه تاکید کرد: مردم نیز باید 
بیشــترین صرفه جویی را انجام دهند چــرا که درحال  
حاضر هیچگونه تعارفی نداریم و آب نیست. در بسیاری 

از مناطق نیز محدودیت منابع آبی شدید است.
تابستانی گرم پیش رو است

رییس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناســی در بخــش دیگری از صحبت هــای خود با 
بیان اینکــه دمای هوا در بهار ۱۴۰۰ حدود دو تا ســه 
درجه بیشــتر از میانگین بلند مدت کشــور بوده است، 
تصریح کرد: پیش بینی می شود که دمای هوا در تابستان 
نیز کماکان بیشــتر از میانگین بلند مدت باشــد البته 
بی هنجــاری دمایی در نیمه غربی ایران بیشــتر خواهد 

بود و انتظــار داریم که دمای هوا در اســتان هایی مثل 
کردستان، آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی، زنجان و... 
حدود یک تا دو درجه سانتیگراد بیشتر از میانگین بلند 
مدت باشد. وی با اشاره به اینکه دمای هوا در دامنه های 
جنوبی البرز ازجمله تهران طی تابســتان حدود یک تا 
۱.۵ درجه ســانتیگراد بیش از نرمال پیش بینی می شود، 
گفت: در نیمه شــرقی کشور نیز دمای هوا طی تابستان 
در محدوده نرمــال و در برخی مناطق یک درجه بالای 
نرمال خواهد بود. بر این اســاس دمــای هوا در جنوب 
شرق ایران و سیستان و بلوچستان نیز در محدوده نرمال 

پیش بینی می شود.
احتمال آغاز بارش های پاییز دیرتر از زمان نرمال

وظیفه در پایان اظهار کرد: بر اساس مدل های اقلیمی 
پیش بینی می شــود که بارش ها در پاییز ۱۴۰۰ دیرتر از 
زمان نرمال آغاز شــود. از این رو انتظــار داریم که دوره 
خشــک طولانی را در پیش داشته باشیم البته درحال ح 
اضر ایــن موضوع در حد احتمال اســت و طی یکی دو 
مــاه آینده با قطعیت بیشــتری می توان در این خصوص 

نظر داد.

بیش از یکســال است که جهان درگیر ویروس کرونا 
شده و تاکنون میلیون ها نفر به این ویروس مبتلا شده 
و تعداد زیادی از این افراد نیز درگذشــته اند. متاسفانه 
پژوهش ها نشــان می دهد این بیماری دارای تبعات و 
عوارض متعددی اســت. به گزارش سیناپرس، بررسی 
های پیشین پژوهشگران نشــان می داد ویروس کرونا 
می تواند بر مغز نیز اثر بگذارد اما مطالعات جدید نشان 
می دهدعلاوه بر این ، ابتلا به کرونا حتی ممکن اســت 

حجم ماده خاکستری را در شبکه مغزی کاهش دهد.
نتایج یک مطالعه جدید نشــان مــی دهد که رابطه 
ای قوی بین کاهش میزان ماده خاکســتری در مغز و 
افزایــش احتمال معلولیت در بیمــاران مبتلا به کرونا، 
حتی شــش ماه پس از ترخیص از بیمارســتان وجود 
دارد. به باور پژوهشــگران ماده خاکســتری موجود در 
شــبکه فرونتال مغز ممکن است یک مکان اصلی برای 
بروز آسیب های مغزی ناشی از کرونا بوده و این سطح 
آســیب می تواند حتی فراتر از آسیب ناشی از مواردی 

حاد و جدی همچون سکته مغزی محسوب شود.
به گزارش ســیناپرس، ماده خاکســتری ترکیبی از 
دندریت ها، آکســون های بدون میلین و گلیا هستند 
که وظیفه پردازش اطلاعات ، کنترل فعالیت عضلانی - 

حسی ، حافظه و احساسات را بر عهده دارد.
برای انجام این مطالعه ، محققان اســکن توموگرافی 
کامپیوتری را در ۱۲۰ بیمــار ، از جمله ۵۸ فرد مبتلا 
به  کووید ۱۹ حاد و  ۶۲ نفر که به ویروس کرونا مبتلا 
نبوده ولی از نظر ســن ، جنــس و بیماری های زمینه 
ای همســان بودند ، تجزیه و تحلیل کردند. به گزارش 
 )Kuaikuai Duan(  ســیناپرس، کوایکوای دوان
پزوهشگر ارشد این تیم تحقیقاتی و دانشجوی دکترای 
دانشــکده مهندســی برق و کامپیوتر در دانشکده فنی 
جورجیا در این رابطه گفت: دانش نشــان داده اســت 
که ساختار مغز بر عملکرد آن تأثیر می گذارد و حالت 
غیرعــادی مغز به عنــوان یکی از ویژگــی های اصلی 

کووید ۱۹ شناخته می شود.

طبق نتایج این مطالعه ، بیمــاران مبتلا به کرونا در 
مقایســه با افراد عادی حاضر در پژوهش، دارای سطح 
بالایی از آسیب در مغز خود شده و این عارضه عموما با 

کاهش حجم ماده خاکستری همراه بود. 
در این میان نکته قابل تاملــی نیز وجود دارد که بر 
اساس ان می توان اســتنباط کرد که به نظر می رسد 
اکســیژن درمانی نیــز میزان خطر این نوع از آســیب 
مغــزی را در این بیماران افزایــش می دهد ، در حالی 
که افرادی که اکســیژن درمانی دریافت نمی کنند در 

معرض خطر کمتری قرار دارند. 
علاوه بر این در بررســی شــرایط مغزی افراد حاضر 
در این مطالعات مشــخص شد، کاهش قابل توجهی در 
حجم ماده خاکستری در بخش های مختلف مغز افراد 
مبتلا به کرونا که دارای تب شــدید هستند به نسبت 

بیماران کرونایی بدون تب دیده می شود. 
در خاتمــه، محققان اعلام کردند کــه بیماری کرونا  
ممکن اســت به دلیل تب یا کمبود اکسیژن  به شبکه 

فرونتال مغز آسیب برساند. این موضوع نشان می دهد 
که ناهنجاری های ماده خاکســتری در ناحیه پیشانی 
مغز ممکن است دلیل اصلی  نوسانات خلقی در بیماران 

کرونایی محسوب شود.
پژوهشگران توصیه می کنند کسانی که از کووید ۱۹ 
بهبــود یافته اند باید خــود را از نظر علائم غیرمعمول 
کنترل کنند. پیشــنهاد می شــود این بیماران حداقل 
۸ الی ۹ ســاعت در روز خوابیده و مــواردی همچون  
کنترل اســترس ، ورزش ، کنترل ســطح قند خون ، 
شــرکت در فعالیتهای مختلف سرگرم کننده و مصرف 
زیاد پروتئین ، میوه ، ســبزیجات و چربی های سالم را 
در برنامه زندگی خــود گنجانده و به این ترتیب علائم 
و تبعات ناشی از عوارض جانبی کرونا را کاهش دهند.

شــرح کامــل این پژوهــش و یافته های به دســت 
آمــده از آن در آخریــن شــماره مجلــه تخصصــی 
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منتشر شده و در اختیار علاقه مندان قرار دارد.
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اجتماعی

رئیس مرکز ملی خشکسالی:

دوره خشکسالی طولانی خواهد بود
کودک آزاری؛ رتبه اول تماس 

با اورژانس اجتماعی
کارشــناس مسئول اورژانس اجتماعی ســازمان بهزیستی کشور گفت: 
کــودک آزاری و همســر آزاری در صــدر علل تماس مردم بــا اورژانس 

اجتماعی است.
به گزارش ایســنا،  آمنه ســماوات در این باره گفت: دلیل کودک آزاری 
تنها ناشــی از آسیب های اجتماعی نیست بلکه گاه به دلیل عدم آگاهی یا 

نبود مهارت در فرزند پروری رخ می دهد.
وی با اشــاره به خط تماس ۱۲۳ اورژانس اجتماعی، گفت: بیشــترین 
تماس مردم با اورژانس اجتماعی در رتبه اول به دلیل کودک آزادی و در 

رتبه دوم به علت همسر آزاری است.
به گفته ســماوات ، بر اســاس آمار موجود در چند ســال اخیر شاهد 
افزایش خدمات اورژانس اجتماعی هســتیم که دلیل اصلی آن ، شناخته 
شــدن خط ۱۲۳ و اورژانــش اجتماعی به عنوان نهــاد حمایت کننده و 
اعتماد جامعه به حمایت کنندگی این نهاد اســت و بخشــی دیگر نیز به 

دلیل آسیب نو پدید فضای مجازی و اینترنت و ماهواره است.
ســماوات ادامه داد: آسیب های اجتماعی زنجیره وار هستند و با افزایش 
یک آسیب اجتماعی، آسیب های دیگر نیز افزایش می یابد. مثلا با افزایش 

اعتیاد و مشکلات اقتصادی و معیشتی و...، طلاق نیز افزایش می یابد.
وی گفت: شناسایی آســیب های اجتماعی براساس پژوهش ها و آمارها 
و آموزش مهارت های مرتبط با پیشگیری، می تواند نقش کمک کننده ای 
در کاهش آســیب های اجتماعی داشته باشد. عوامل آسیب های اجتماعی 
بســیار زیاد است و در بررسی مســائل و آسیب های اجتماعی باید عوامل 
زیســتی، روانی، محیطی که تاثیر گذارند مورد بررسی قرار گیرد و علت 
به وجود آمدن یک آســیب اجتماعی مشخص شــود تا بتوان راه درمان 

متناسب را انتخاب کرد.

افزایش ۱.۵ درجه ای دمای
 زمین تا سال ۲۰۵۰

رضا علی بازپور، فعال محیط زیست:

بیش از ۲۰۰ هکتار از جنگل های زاگرس 
طعمه آتش شد

از  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  انسانی  زیست  محیط  معاون 
افزایش ۱.۵ درجه ای دمای زمین تا سال ۲۰۵۰ خبر داد که با این 
افزایش دما و خشکی هوا، نحوه بارش ها تغییر خواهدکرد و به جای 

برف در زمستان ها شاهد بارش باران خواهیم بود.
به گزارش ایسنا، مسعود تجریشی در مورد خشکسالی ایران، با بیان 
اینکه کشور ایران اقلیم خشکی دارد، گفت: همانطورکه دما طی سه 
دهه اخیر بین ۱.۵ تا ۲ درجه افزایش پیدا کرده تا سال ۲۰۵۰ نیز 

حدود ۱.۵ درجه دیگر افزایش دما را خواهیم داشت.
تعرق  و  تبخیر  تشدید  باعث  دما  افزایش  اینکه  به  اشاره  با  وی 
شده  انجام  مطالعات  اساس  بر  افزود:  می شود،  هوا  شدن  خشک  و 
به  بماند،  ثابت  هم  بارش ها  میزان  اگر  حتی  حالت  خوشبینانه ترین 
دلیل خشکی هوا، نحوه بارش ها تغییر خواهدکرد و به جای برف در 
که   کرد  توجه  باید  بود.  خواهیم  باران  بارش  شاهد  فقط  زمستان ها 
تغییر اقلیم و گرم شدن هوا حتی زمان بارش ها را هم تغییر می دهد و 
بنابراین بیشتر بارش ها به صورت سیلابی خواهد بود و در این حالت، 

دیم از دست می رود.
بالاست  به منابع آب کشور بسیار  اینکه فشار  به  بیان  با  تجریشی 
و به شدت نیازمند مدیریت منابع آبی هستیم، گفت: ما جزو معدود 
کشورهایی هستیم که سالانه حدود ۱۵ میلیارد متر مکعب از مخازن 

آب شیرین برداشت می کنیم که تجدیدپذیر نیستند.

به گزارش برنا، رضا علی بازپور، فعال محیط زیست درباره کم و کیف مهار 
حریق در جنگل های زاگرس به خبرنگار برنا گفت: مناطق زاگرس درگیر آتش 
هستند. او افزود: آتش سوزی های گسترده رخ می دهد. تاکنون بیش از ۲۰۰ 
هکتار در آتش سوخته است.  این فعال محیط زیست درباره روند رسیدگی ها 
سازمان ها  و  نهادها  از سوی  اقدامی  گفت:  آتش سوزی ها  در  به مصدومین 
انجام نمی شود. چندی قبل یکی از نیروهای محلی از ناحیه صورت و پا دچار 
سوختگی شد. هرچند هیچ بیمه ای برای این مصدوم صادر نشده است. بازپور 
تاکید کرد: هیچ مسئولی در این زمینه  وارد عمل نشده است. این در حالی است 
که قرار بود برای افراد در صورت بروز مصدومیت در موقع مهار حریق بیمه 

صادر  شود، اما هیچ اقدامی انجام نشده است.
هزینه  با  باید  مصدومیت  در صورت  افراد  افزود:  زیست  محیط  فعال  این 
شخصی به درمان بپردازند. برای مثال بسیاری از افراد در صورت مصدومیت 
در آتش به دیگر شهرها مراجعه می کنند. این فعال محیط زیست ادامه داد: 
هم اکنون آتش سوزی گسترده در بخش سرخو به وقوع پیوسته است. این 
آتش سوزی همچون فیلم های هالیودی است.  بازپور گفت: چندین آتش سوزی 
به دلیل انفجارها و تشکیل آتش بروز کرده است. در این باره به دادستان نامه 
ارسال شده و او در جریان امور قرار گرفته است.  بازپور تاکید کرد: تاکنون 
برای مهار این اقدامات در راستای تشکیل آتش اقدامی نشده است. موضوع 
دیگر محیط زیست کشور زباله است. اغلب کوه ها مملو از زباله های خشک و 
تر هستند. به طور کمپینی و جمعی شکایت در این زمینه نوشته و به دادستان 

تقدیم شده است.
تجهیزات برای اطفا حریق کافی نیست

او درباره تجهیزات برای اطفا حریق از سوی محیط زیست و سازمان جنگل ها 
گفت: این تجهیزات کافی نیست. در روستا به تعدادی دمنده آتش دسترسی 
از  یک  هیچ  آتش  مهار  زمینه  در  مناسب  اقدامات  رغم  به  افراد  این  داریم. 

تجهیزات همچون لباس، کفش و ...  را در اختیار ندارند.
بازپور تصریح کرد: امیدواریم لباس و تجهیزات ایمنی برای فعالان در زمینه 
اطفا حریق تامین شود. از سوی دیگر تعداد وسایل محافظتی در برابر آتش در 
استان از سوی سازمان جهانی تامین شد، اما به گچساران و نواحی دچار حریق 
تجهیزات تعلق نگرفت. آتش سوزی های گسترده بدون تجهیزات و وسایل 
مورد نیاز ادامه دارد. او درباره وضعیت حریق در کشور گفت: بی شک در روزهای 
آینده میزان آتش سوزی ها افزایش پیدا می کند. میزان قابل توجهی از آتش 
سوزی ها عمدی است  بازپور تصریح کرد: هم اکنون افراد در صورت روشن 
کردن آتش باید به دور آن سنگ بچینند و بسیاری از  آتش سوزی های گسترده  
در تعطیلات آخر هفته و از سوی گردشگران و کوهنوردان بروز می کند. همین 

اهمال کاری ها باعث بروز حریق در درختان ۴۰۰ تا ۵۰۰ ساله شده است.

وزارت آموزش و پرورش در اطلاعیه ای ترک تحصیل سه میلیون دانش آموز در سال تحصیلی جاری را شایعه دانست و این خبر را تکذیب کرد. در متن این اطلاعیه آمده است: بدین وسیله 
به اطلاع کلیه مخاطبان می رساند مطالب منتشر شده در برخی از خبرگزاری ها مبنی بر ترک تحصیل ۳ میلیون دانش آموز به دلیل شیوع کرونا و مجازی شدن آموزش صحت نداشته و به 

هیچ عنوان مورد تائید وزارت آموزش و پرورش نیست. همچنین در بخشی دیگر آمده است: سیاست وزارت آموزش و پرورش درخصوص تداوم جریان آموزش در سال تحصیلی اخیر و شرایط 
آموزش مجازی بر مبنای پوشش تحصیلی حداکثری دانش آموزان، به انحاء مختلف بوده است و تلاش و پیگیری های مدیران آموزش و پرورش در کلیه سطوح و زحمات شبانه روزی همه 

معلمان دلسوز و متعهد در جای جای کشور عزیزمان گواهی بر این مدعاست.

ترک تحصیل سه میلیون دانش آموز
 به دلیل شیوع کرونا شایعه است

مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان همدان کار 
فرهنگی را در پیشگیری از وقوع حریق بسیار موثر خواند.

به گزارش خبرگزاری ســیناپرس همدان؛ اســفندریا 
خزائی در گفتگو با سیناپرس اظهار کرد: بررسی ها نشان 
می دهد که ۹۰ درصد حریق مراتع منشــاء انسانی دارد 
و امســال در اقدامی جدید از پهباد محیط زیســت برای 
شناسایی افردی که به صورت عمدی در مراتع آتش ایجاد 

کرده و از محل فرار می کنند، استفاده می شود.
وی اضافــه کرد: متوســط حریق در ســال ۹۵ حدود 
۵۰۰ هکتار بود که این رقم از ســال ۹۶ به بعد با کارهای 
آموزشی، فرهنگی و ترویجی کاهش بوده به نحوی که در 
ســال ۹۶ به حدود ۴۰ هکتار، ۹۷ به ۷۷ هکتار و ۹۸ به 

۲۱۴ هکتار رسیده است.
خزائی با اشــاره به گرم شــدن هوا، خشکسالی و تاثیر 

آن در خشــک شــدن زودهنگام مراتع و پوشش گیاهی، 
گفت: در حال ورود به ماه های بحرانی ســال از نظر آتش 
سوزی هستیم، بنابراین ارتقای آمادگی برای رویارویی با 

این بحران ضروری است.
وی از شناسایی ۲۰ منطقه آسیب پذیر آتش سوزی در 
عرصه های منابع طبیعی استان همدان شناسائی وبلوک 
بندی آن خبر داد  و گفت: : ۲۰ منطقه آســیب پذیر در 
برابر حریق این اســتان شناســایی و بلوک بندی شده و 
مراقبت از هر بلوک نیز به یک تیم حفاظتی واگذار شــده 

است.
وی خاطرنشان کرد: تیم های حفاظتی پیش بینی شده 
برای بلوک ۲۰ گانه علاوه بر مهار آتش در مراتع، تخریب 
و تصرف های احتمالی را رصد کرده و با متخلفان برخورد 

می کنند.

خزائی گفت: برای مهار حریق در مراتع از توان بســیج 
سازندگی نیز استفاده می شود، همچنین به دنبال انعقاد 
تفاهــم نامه با هلال احمر و محیط زیســت شــماری از 
همیاران منابع طبیعی آمــوزش های لازم را فرا گرفته و 
پس از ثبت نام در ســامانه »همیار طبیعت«، از توان این 

افراد در مواقع موردنیاز و بحرانی استفاده می شود.
مدیرکل منابــع طبیعی و آبخیزداری اســتان همدان 
تصریح کرد: از ابتدای ســالجاری تاکنــون ۲ فقره آتش 
ســوزی در مراتع این استان واقع در شهرستان های بهار 
و نهاوند روی داده که بــه علت ورود زودهنگام تیم های 
محیط زیست، حریق در وسعتی کمتر از یک هکتار مهار 

و اطفا شد.
خزائی ادامه داد: به منظور تســریع در مهار آتش، شمار 
دســتگاه های دمنده و آتش کوب منابع طبیعی همدان 

افزایش یافته است که با این وجود انتظار می رود با توجه 
به مرتعی بودن استان، هزینه مورد نیاز برای خرید دستگاه 
های جدید تامین شود تا آنها را در اختیار دهیاران مستقر 

در مناطق بحرانی قرار دهیم.
وی گفت: تجهیز کــردن بهره برداران منابع طبیعی به 
دستگاه های مهار آتش از جمله آتشکوب و دستگاه دمنده 
ضروری اســت چرا که آنها به علــت حضور و نزدیکی به 
عرصه های آســیب پذیر، زودتر از دیگر نیروها در محل 
حریق حضور یافته و پیش از ســرایت به دیگر مناطق آن 

را خاموش می کنند.
وی افزود: همچنین ســال گذشته ۸۴ هکتار از اراضی 
منابع طبیعی استان همدان طعمه حریق شد که گرمای 
هوا و وزش شــدید باد عامل گســترش حریق و وسعت 

منطقه آتش سوزی شد.

فارس: رئیس انســتیتو پاســتور با بیان اینکه واکسن 
انستیتو پاســتورتنها واکسن در دنیاست که دُز یادآوری 
دارد، گفــت: در آینــده نزدیک این واکســن برای رده 
ســنی کودکان و نوجوانان به ویژه دانش آموزان استفاده 

می شود.
علیرضــا بیگلری، رئیس انســتیتو پاســتور در برنامه 
»تهران ما ســلامت رادیو تهران« دربــاره موفقیت های 
ساخت واکســن این موسسسه تحقیقاتی گفت: انستیتو 
پاستور ایران یکصد سال سابقه خدمت به مردم ایران را 
دارد و ثابت کرده یار دیرین روزهای سخت مردم است.

وی ادامه داد: در بحران کرونا هم این موسســه شبکه 
تشــخیص آزمایشگاهی کرونا را در کشور طراحی و اجرا 
کرد. این موسســه قدیمی ترین واحد ساخت واکسن در 
خاورمیانه اســت و در حال حاضر دو واکسن کرونا را در 

دست ساخت دارد.
رئیس انستیتو پاستور افزود: اولین واکسن این موسسه 
تحقیقاتی در انتهای فاز سوم مطالعه بالینی است. در این 
فاز ۲۴ هزار داوطلب در ۸ شهر کشور دز اول را دریافت 

کرده اند و در انتهای این هفته فرآیند تزریق دز دوم هم 
انجام خواهد شــد و با اتمام این مطالعه ، واکسن پاستور 
که کاری مشترک با موسسه فینلای کشور کوبا و بسیار 

ایمن و با کارآیی بالا است تقدیم هموطنان می شود.
بیگلری تصریح کرد: مطالعات مرحله حیوانی واکســن 
دوم انجام شده است و به زودی وارد فاز بالینی می شود. 
ما پنجمین کشــور دنیا هســتیم که موفق شــدیم این 
واکســن را با تکنولوژی خاص آن بســازیم. این واکسن 
کاملا ایرانی اســت و صرفا تحت نظر موسسه پاستور در 

حال ساخت است.
وی با اشــاره به واکسیناســیون عمومی با دو واکسن 
ایرانی، گفت: ما پیشــرفته تریــن مطالعه فاز ۳ را داخل 
کشور انجام دادیم. بر اســاس متون علمی پس از اتمام 
مطالعه و تحلیل داده ها واکســن برای واکسیناســیون 
عمومی اجازه پیدا می کند ولی در مواقع اضطرار با اتکا به 
نتایــج فاز دو قبل از اتمام فاز ۳ دولت ها اجازه می دهند 

واکسن به صورت اضطراری تزریق شود.
رئیس انستیتو پاستورمتذکر شد: وزارت بهداشت باید 

در هفته های آتی اجازه دهد واکســن پاستور هم مانند 
برکت مجوز تزریق عمومــی بگیرد و یا اینکه به صورت 
داوطلبانه استفاده شود. ضمن اینکه برند پاستور معتبر و 
بین المللی است و ما سعی می کنیم اعتماد یکصدساله 

مردم را حفظ کنیم.
وی خاطرنشان کرد: با استناد به مجوز وزارت بهداشت 
که واکســن به صورت اضطرار وارد فاز عمومی شده، یا 
داوطلبانه تزریق شــود و یا با پایان فاز سوم مجوز تزریق 
بگیرد می تــوان تصمیم گرفت چه زمانــی و برای چه 

کسانی این واکسن مورد استفاده قرار خواهد گرفت.
بیگلری ابراز داشت: 

فــاز ۳ تا پایان هفته اتمام می یابــد و ۱ ماه هم طول 
می کشــد داده ها تحلیل شوند. وزارت بهداشت به دقت 
واکسن ها را بررســی می کند و باید اجازه دهیم دولت 
تصمیــم بگیرد روش اســتفاده و زمان اســتفاده از این 

واکسن چگونه باشد.
بیگلری با اشــاره به تزریق آزمایشی واکسن مشترک 
پاســتور و فینلای کوبــا بر روی رده ســنی کودکان و 

نوجوانان، اظهار داشــت: طراحی این واکســن با هدف 
اســتفاده برای تمامی رده های سنی بوده است. در رده 
ســنی ۱۸ تا ۸۰ ســال در مطالعه فاز ۳ بررسی شده و 
بررسی زیر ۱۸ سال آغاز شده تا در آینده نزدیک بتوانیم 
برای رده سنی کودکان و نوجوانان به ویژه دانش آموزان 
استفاده کنیم. این واکسن تنها واکسن در دنیا است که 
دز یادآوری دارد و موجب راحتی خیال مردم خواهد بود.

رئیس انســتیتو پاســتور با تاکید بر نقــش موثر این 
موسسه در همراهی با مردم برای روزهای سخت و حفظ 
ســلامت جامعه، انتظار خود از دولت سیزدهم اینچنین 
عنوان کرد: تمامی موسســات به ویژه موسســاتی مثل 
پاســتور که سابقه ای دیرینه دارند و جزو هویت تاریخی 
سلامت کشور هستند نیازمند فناوری های نوین هستند 

و به حمایت دولت در این راستا نیازمند هستند.
وی تصریح کرد: بزرگترین امتحان انســتیتو پاســتور 
در دوران شــیوع کرونا انجام شد؛ بدون انستیتو پاستور 
غیرممکن بود تا بیماری در کشورمان تشخیص و شدت 

آن کاهش داده شود.

مدیر کل منابع طبیعی استان همدان؛

فرهنگ سازی، نجات دهنده جنگل ها از حریق

دانش آموزان ایرانی واکسن انستیتو پاستور می زنند

پژوهش ها نشان داد؛

کرونا غشای خاکستری مغز را کاهش می دهد
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چند روز پیش نخست وزیر کانادا اعلام کرد که این 
کشــور در نظر دارد ۱۰۰ میلیون دوز واکسن کرونا را 
در قالب تصمیم سران گروه هفت ، به کشورهای فقیر 
اهدا کند اما بررسی های بعدی نشان می دهد بخشی 
از این واکسن ها هنوز تائیدیه جهانی را دریافت نکرده 

اند.
به گزارش ســیناپرس، رالف گودیل ، کمیســاریای 
عالی کانادا در انگلیس ، در یک کنفرانس رســانه ای 
نشســت گروه هفت اعلام کرد این کشور در نظر دارد 
۱۰۰ میلیون دوز واکســن کرونا را به کشورهای فقیر 
که با این همه گیری رو به رو هستند، هدیه کند. وی 
در عین حــال تاکید کرد که مردم این کشــور نباید 
نگران تاثیر منفی این موضوع در روند واکسیناســیون 

داخلی باشند. 
از سوی دیگر دکتر هوارد نجو معاون رئیس بهداشت 

عمومی کانــادا نیز روز جمعه گفت که مقامات دولتی 
از مــدت ها پیــش در حال بحث در مــورد چگونگی 
اهدا واکسن های کرونا به کشورهای نیازمند هستند. 
اخبار امروز اما نشان می دهد این مساله بیشتر جنبه 
تبلیغاتی داشــته و کانادا در گام نخست، به گونه ای 
عمل کرده اســت که واکسن های پیش خرید خود را 
که هنوز موفق به دریافت مجوزهای بین المللی برای 
استفاده روی انسان نشده اند، به کشورهای فقیر ارائه 
کند. این کمک ها در قالب ســامانه دسترسی جهانی 
واکســن های کووید-۱۹ یا همــان کوواکس ارائه می 

شوند.
کوواکس سازمانی است که با هدف دسترسی عادلانه 
به واکســن های کرونا به رهبری اتحاد جهانی واکسن 
و ایمن ســازی )GAVI( وائتلاف بــرای نوآوری های 
آمادگــی همه گیــری )CEPI( و ســازمان جهانی 

بهداشت راه اندازی شده است.
در این راســتا روز ســه شنبه اعلام شــد که کانادا  
از ایــن پس دوزهای واکســن کواکس خود را تحویل 
نگرفته و ان ها را به ســایر کشــورها می بخشــد. در 
همین رابطه کارینا گولد وزیر توســعه بین المللی این 
کشور گفت  که این واکسن ها شامل ۱۳ میلیون دوز 
واکسن مختلف می شود که در واقع واکسن هایی بوده 
اند که این کشــور باید در نتیجه قرارداد امضا شده با 
شرکت های تولید کننده واکســن دریافت می کرده 
اســت اما  قصد دارد آن ها را به کوواکس اهدا کرده و 

در اختیار کشورهای فقیر قرار دهد.
گفتنی است کانادا تاکنون از طریق کوواکس تقریباً 
یک میلیون دوز واکسن آسترازنکا دریافت کرده و در 
ماه های آینده نیز قصد دارد از دریافت یک میلیون و 
۴۰۰ هزار دوز واکسن جانسون و جانسون ، ۴ میلیون 

و ۱۰۰ هزار واکســن آســترازنکا  و ۷ میلیون و ۸۰۰ 
هزار دوز واکســن تولید کننــده آمریکایی نواواکس  
)Novavax( خودداری کند.به گزارش ســیناپرس، 
در این میان نکته جالب توجه این اســت که  واکسن 
نواواکس هنوز برای اســتفاده در جهان تایید نشــده 
است و دوزهای این واکسن حدود ۶۰ درصد از واکسن 
های اهدایی کانادا را تشــکیل می دهد که فعلا بدون 
اســتفاده بوده و تنها جنبه تبلیغاتی برای این کشــور 

دارد. 
به همین دلیل بســیاری از منتقدان نسبت به اعلام 
کمک ۱۰۰ میلیون دوز واکسن از سوی کانادا به سایر 
کشورها با دیده تردید نگاه کرده و اعتقاد دارند اهدای 
واکســن های مطرح و قابل اعتماد بــه دلیل کمبود 
واکسن در شــرکت های تولید کننده در حال حاضر 

امکان پذیر نیست. 

العرب نوشت: منابع سیاسی عمانی سفر وزیر خارجه 
عربســتان، فیصل بــن فرحان به عمــان را به انتقال 
جلسات مذاکره بین ریاض و تهران از بغداد به مسقط 
ارتباط مــی دهند، اما تاکید می کنند که ســفرهای 
هیئتهــا فرصتی به مســقط و ریاض می دهد تا روابط 

سازنده تازه ای ایجاد شود.
به گزارش »انتخــاب«، در ادامه ایــن مطلب آمده 
اســت: به گفته این منابع، پادشاهی عمان به موازات 
تحــرکات خود در پرونــده یمن، تلاشــهایی را برای 
نزدیک کردن دیدگاههای ایران و عربستان به یکدیگر 
آغاز کرده و مســقط میزبان مرحله دوم مذاکرات بین 
این دو کشــور خواهد بود، مذاکراتی که مرحله اول و 
مقدماتی آن در بغداد برگزار شــد و هر دو طرف برای 

اعتمادسازی تلاش کردند.
در واقع پادشاهی عمان برای بازگشت گرمی به روابط 
خود با عربســتان برای ایجاد روزنه جدیدی تلاش می 
کند، همانطور که پیش از این موفق شد زمینه را برای 
مذاکرات هســته ای بین ایران و دولتهای 5+۱ فراهم 
کنــد. علاوه بر این، عمان با فرســتادن هیئت امنیتی 
 به صنعاء، در صدد ایجــاد راه حلی برای پرونده یمن 

است.

یک منبع سیاســی عمانی در گفتگو با العرب اظهار 
خــوش بینی کرد که تلاشــهای کشــورش در مورد 
پرونــده یمن به نتیجه برســد، هر چنــد که این مهم 

ممکن است زمان بر باشد.
ایــن در حالی اســت که خبرگزاری عمان از ســفر 
وزیر خارجه ســعودی، فیصل به فرحان به عمان خبر 
داده که هدف از این ســفر، ارسال پیام شفاهی پادشاه 
ســعودی به پادشــاه عمان در خصوص روابط بین دو 

کشور و تقویت آن بوده است.
پادشــاهی عمان در شــرایط فعلی خــود از اهمیت 
رابطه با عربســتان اگاه اســت، از این رو تمایل دارد 
با حمایت کشــورهای منطقه از بحران اقتصادی خود 
خارج شود، عمان می خواهد سالها دوری در روابط با 

عربستان را به شکلی جبران کند.
به گفته یک مســئول آگاه سعودی، مهمترین مساله 
ای که می تواند باعــث ایجاد روزنه ای در روابط بین 
عربستان و عمان شــود، عامل ایران است، بویژه آنکه 
مسقط بخوبی از شــرایط تهران آگاه است و می تواند 
بــا چانه زنی بین این دو، شــرایط را به بهترین نتیجه 
برساند، بدون اینکه عربستان سعودی مجبور به دادن 

امتیاز شود.

به نظر می رســد لحظه نشــان دادن حســن نیتها 
رسیده است و اگر عربستان بتواند از آن استفاده کند، 
می تواند گشایشــی در روابط خود ایجاد کند، اما اگر 
بر همان موضع ســابق خود باشد، به در جا زدن ادامه 

خواهد داد.
ســعودی ها به مذاکره با ایران بعنوان ضرورتی برای 
حل بحــران یمن نگاه مــی کنند، چرا کــه معتقدند 
حوثی هــا در جریان گفتگوهای جاری روی مســائل 
ویژه یمن تاکیدی ندارند و در یک چارچوب گســترده 
تــری ایفای نقش می کنند که توســط ایران مدیریت 
می شــود و ایران قصد دارد دستاوردهایی را در جبهه 
های مختلف با سعودیها یا دولتهای منطقه و همچنین 
در خصوص پرونده هسته ای و مذاکرات جاری در وین 

داشته باشد.
به اعتقاد تحلیلگران، عربســتان قانع شده است که 
مذاکــره با ایران، نزدیکترین راه برای حل بحرانها بین 
دو کشــور است و به این شکل امکان حل بحران یمن 
و سوق دادن حوثی ها به سمت صلح، فراهم می شود.

بغداد دو ماه پیش میزبان نشســتی بین سعودیها و 
ایرانی هــا بود تا دیدگاههای دو طــرف را به یکدیگر 
نزدیک کند. این مذاکرات، کاملا ســرّی باقی ماند، اما 

منابــع آگاه موضوعات مورد بحث در این نشســت را 
آینده درگیری در سوریه، تشکیل دولت لبنان و توقف 
جنگ یمن دانســتند. با این حال، تفاهم ســعودی و 
ایران نیازمند جلســات بیشتری اســت که شاید چند 
مــاه هم به طول بینجامد. تنش بین ریاض و تهران به 
دلیــل جنگ یمن افزایش یافت، یعنی در نقطه ای که 

حوثی ها حملاتی را به داخل عربستان انجام دادند.
ســران پیمــان ناتــو در بیانیه پایانی خــود در روز 
دوشنبه، ایران را به توقف تمام فعالیتهای موشکی اش 
دعــوت کردند، در حالی که وزارت خارجه ایران، بعید 
دانست که دور فعلی مذاکرات وین، دور پایانی باشد یا 

منجر به احیای توافق هسته ای شود.
در این بــاره، خبرگزاری ایرانی ایرنا از ســخنگوی 
وزارت خارجه این کشور، سعید خطیب زاده نقل کرد: 
»هنــوز جزئیات فنی، قانونی و اجرایی و ... باقی مانده 
و این جزئیات از مســائل اصلی کم اهمیت تر نیست«.

وی تاکید کرده است: 
»ایالات متحده باید ضمانتهــای لازم را برای تکرار 
نشدن اقداماتی که در دوره ترامپ اتفاق افتاده، بدهد. 
مســیر مذاکرات به بن بست نرســیده و گفتگوها در 

سایه جدیت تمام طرفها پیش می رود«.

 یــک صفحه مخالف دولت ســعودی از اختفای زنان 
فعال اجتماعی این کشــور خبر داد که چندی پیش از 
زندان های محمد بن ســلمان آزاد شده و تحت اقامت 

اجباری قرار گرفته اند.
به گــزارش اعتمادآنلاین، یک صفحــه پیگیر فعالان 
بازداشت شــده در عربســتان ســعودی چندی پیش 
خبر داد، شــماری از زنان و دخترانــی که به تازگی از 
زندان های محمد بن ســلمان آزاده شــده اند، به دلیل 

محدودیت های شــدید برای هر نــوع فعالیت مجازی، 
ترجیح داده اند دیگر به صفحات خود سر نزنند.

به نوشــته این صفحه، به تمامی فعالان زن آزادشده 
اطلاع داده شده است که به موجب قانون جدید مبارزه 
بــا جرائم الکترونیکی، حق انتشــار توییت و کامنت در 
مورد مسائل مربوط به جامعه عربستان همچون حقوق 
بشر یا هر نوع فعالیت دیگری را ندارند و به همین خاطر 
زنان آزادشــده از آن زمان به بعد هیچ نوع فعالیتی در 

فضای مجازی نداشته اند و از انظار محو شده اند.
همچنیــن طبق دســتور محمد بن ســلمان، تمامی 
فعــالان اجتماعی و فضــای مجازی که بــه تازگی از 
زندان آزاد شــده اند ممنوع الخروج و به نوعی در اقامت 
اجباری هســتند. به گفته فعالان عربســتانی، برخی از 
زنان بازداشت شــده در عربستان سعودی با هدف فشار 
بــر برخی از اقوام و اعضای خانواده که در خارج زندگی 

می کنند دستگیر و زندانی شده اند.

العربی الجدید در مطلبی به قلم ناصر السهلي نوشت:  
بــا اینکه روســیه و آمریکا بارها در مــورد ایجاد نقاط 
مشــترک همکاری اظهار امیدواری کــرده اند، از زمان 
روی کار آمدن بایدن، هنوز تغییر محسوســی در روابط 

میان این دو کشور ایجاد نشده است.
به گزارش »انتخاب«، در ادامه این مطلب آمده است: 
اما ظاهرا هیاهوی رســانه های آمریــکا همزمان با دور 
ســفرهای رئیس جمهور این کشــور به اروپا که تمرکز 
اصلی آن، یافتــن راهی برای مقابله با چین اســت، با 
تلاش بایدن برای دور کردن مســکو و پکن از یکدیگر 

نیز هماهنگ باشد.
سیاست ترامپ نســبت به مسکو، یک فرصت طلایی 
برای روســیه بود تا حضور بین المللی خود را از طریق 
سیاستهای خارجی اش تقویت کند. با وجود زبان نرمی 
کــه ترامپ در قبــال پوتین به کار مــی گرفت، رئیس 
جمهور روسیه نتوانست از این فرصت برای بازگرداندن 
کشــورش به نشست »جی۸« اســتفاده کند، همانطور 
که وی در اســتفاده از حضور ترامپ برای تغییر دیدگاه 
منفی نســبت به خود در دو جامعه آمریکایی و اروپایی 

ناتوان بود.
همه راهها به چین ختم می شود

دموکراتهای واشــنگتن و تا حدی جمهوری خواهان 

معتقدنــد که ایــالات متحده به تنهایی نمــی تواند با 
چالــش چین مقابله کند و به شــدت نیازمند متحدان 
قدرتمندی بویژه اروپایی هاســت. این مســاله از زبان 
یاکوب فونک، یکی از کارشناسان ارشد مرکز مطالعات 
آلمانی»جرمن مارشــال فاوند«، بیان شد. همانطور که 
ریکاردو اکارو، مدیر بخش مطالعات بین الملل در مرکز 
پژوهش هــای ایتالیایی نیز معتقد اســت که از جمله 
سیاستهای خارجی مهم بایدن، قرار دادن پکن در یک 

نقطه مرکزی است.
یانــا بوگلیرین، مدیر شــورای اروپایی روابط خارجی 
در برلین، تصریح کرده اســت بایدن در مسیری مخالف 
ترامپ حرکت می کند و برخلاف او، اروپا را بار سنگینی 
در سیاســتهایش برای مقابله با پکــن نمی داند، بلکه 
رئیــس جمهور فعلی ایالات متحــده در مقابله با پکن 

اهمیت زیادی برای همراهی اروپا قائل است.
در واقع، جناح بایدن روی اجماع سیاستهای دموکرات 
لیبرال در جهان، برای مقابله با چین حساب کرده است 
و بر همین اســاس، پاییز گذشــته پیشــنهاد برگزاری 
یک نشست دموکرات در واشــنگتن را داد. رقابت بین 
ایالات متحده و چین، در ســطوح سیاسی، ایدئولوژی، 
تکنولوژیکی و نظامی، باعث می شود واشنگتن به دنبال 
یک ائتلاف گســترده در داخل قــاره اروپا و همینطور 

خارج آن باشد.
مطابق تحلیل رســانه های اروپایی و روســی، پوتین 
روی نیاز واشــنگتن برای کاهش تنش با روســیه، در 
راســتای تمرکز بر پکن، حســاب کــرده و در همین 
چارچوب، به نظر می رسد مساله تنش های نظامی بین 
دو طرف، محوریت کاهش تنشــی است که کرملین به 
دنبال آن اســت، بخصوص پس از آنکه مسکو از توافق 
»آسمانهای باز« که بین ناتو و ائتلاف ورشو سابق امضا 

شده بود، خارج شد.
 امــا تحلیلگران می گویند که در نشســت بین بین 
بایــدن و پوتین، حتی این مســاله هم مــورد بحث و 
گفتگو قرار نگرفته، بلکه کارشناسان دو کشور به صورت 

تخصصی به بررسی آن می پردازند.
یکی دیگر از مسائلی که توجه دو طرف را به یکدیگر 
مشغول داشــته، امنیت سایبری است، که شاید پوتین 
از فرصت پیش آمــده بعنوان کلیدی برای پیشــنهاد 
همکاری روســیه-آمریکا اســتفاده کند. تحلیلگران بر 
این عقیده اند که پوتین مســاله حملات سایبری را در 
مقابل مساله حمایت واشنگتن و اروپا از حرکات مخالف 
روســیه قرار می دهد. اندریه کوتونوف، تحللیگر روس 
هم با این موضوع موافق بوده و می گوید: روسها به این 
شکل توپ را در زمین آمریکا می اندازند و مصرّ هستند 

تا امتیازی ندهند.
برخی جمهوری خواهان در واشنگتن اما معتقد بودند 
که این نشســت نباید برای امتیاز دهی به پوتین باشد 
و در همین رابطه، ســناتور بن ساسی، معتقد است که 
اقدام بایدن در مورد برگزاری چنین نشســتی اساســا 
اشــتباه بود، چرا که این نشســت به معنای مشروعیت 

بخشیدن به اقدامات پوتین است.
این انتقادات، باعث شــد جین ساکی، سخنگوی کاخ 
سفید در دفاع از نشست بین پوتین و بایدن، آن را راهی 
براساس دیپلماســی بداند و تصریح کند دولتها تنها با 
طرفهایی دیدار نمی کننــد که با آنها اتفاق نظر دارند، 
بلکه مساله مهم، گفتگو با سران کشورهایی است که با 

آنها اختلاف داریم.
واشــنگتن در صدد تشکیل ائتلاف گســترده غربی 
برای مقابله با چین است، به این اعتبار که چالش های 
ایجاد شده توسط چین را در راستای مقابله با دموکرات 

لیبرالها می داند. 
از سوی دیگر، روســیه امیدوار بوده تا از این فرصت 
برای کاهش مشــکلات اقتصادی خود و تحریمهایی که 
از چند جهت متوجه آن اســت استفاده کند، مشکلاتی 
که می تواند آنقدر بزرگ شــود که مانــع از ادامه کار 

پوتین پس از تعدیل قانون اساسی روسیه باشد.

پس از ادعای هدیه ۱۰۰ میلیون واکسن کرونا ؛

کانادا واکسن های تائید نشده را به کشورهای فقیر هدیه می دهد

العرب:

جلسات مذاکره بین عربستان و ایران از بغداد به مسقط منتقل شد

چرا زنان زندانی سعودی بعد از آزادی ناپدید می شوند؟!

گزارش العربی الجدید از نشست پوتین و بایدن:

آیا واشنگتن به دنبال مقابله با چین است؟

خبر

سازمان ملل متحد اعلام کرد بیش از یک و نیم میلیون شهروند لبنانی 
و ۴۰۰ هزار مهاجر نیازمند کمک های فوری هستند.

به گزارش اعتمادآنلاین، نجات رشــدی هماهنگ کننده مقیم عملیات 
ســازمان ملل در لبنان با اعلام ارقام فوق به رســانه های این کشور خبر 
داد، رهبران لبنان مســئول اصلی فراهم کردن کمک های سریع و فوری 

به مردم کشور خود هستند.
به گفته این مســئول بین المللی، انفجار در بندر بیروت موجب وخامت 

اوضاع کشور شده و هیچ کسی هم به فکر اصلاح کشور نیست.
او ادامه داد: این اصلاحات باید در ســال ۲۰۱۸ آغاز می شد یا حداکثر 

در ۲۰۱۹ به اجرا درمی آمد، اما این کار صورت نگرفت.
رشدی توضیح داد: بسیاری از تحلیلگران وقوع چنین بحران اقتصادی-

مالــی ای را در لبنــان پیش بینی کــرده بودند پس ما در مــورد اتفاق 
غیرمترقبه ای صحبت نمی کنیم؛ این اتفاق کاملًا پیش بینی شده بود.

به گفته نجات رشــدی، بحران اقتصادی، کاهــش ارزش پول و خلاء 
مدیریتی باعث فروپاشــی خدمات عمومی در کشــور شــده که شیوع 

ویروس کرونا نیز بر این مشکلات دامن زده است.

برای اولین بار مقامات چینی از میزان بالای تشعشــع در اولین واحد 
نیروگاه هسته ای "تایشان" در استان گوانگدونگ خبر دادند.

به گزارش ایســنا از خبرگزاری اسپوتنیک، بر اساس گزارش ها ممکن 
است که دلیل افزایش شاخص های تابشی در این نیروگاه آسیب دیدگی 

میله های سوخت باشد. 
پکن تأکید کــرد که خرابی های جزئی به دلیل تأثیر عوامل مختلف از 
جمله مشــخصات تولید سوخت و همچنین روند حمل و نقل و بارگیری 

اجتناب ناپذیر هستند.
مقامات این کشــور گفتند که در حال حاضر پنج میله در این نیروگاه 

آسیب دیده اند و در حال حاضر این از حد معمول فراتر نمی رود. 
در این بیانیه آمده اســت: "نیروگاه به طــور پایدار در محدوده تعیین 
شــده در مقررات فنی به کار خود ادامه می دهد، الزامات نظارتی برآورده 

و ایمنی عملیاتی نیروگاه نیز تضمین می شود".
وزارت محیط زیســت چین روز چهارشنبه با صدور بیانیه ای خطاب به 
آژانــس بین الملی انرژی اتمی اعلام کرد که هیچ گونه نشــت مواد رادیو 
اکتیو از نیروگاه برق هســته ای »تایشــان« )Taishan( وجود نداشته 

است.
در بیانیه صادره از ســوی وزارت محیط زیست چین خطاب به آژانس 
بین الملی انرژی اتمی آمده اســت: این حادثه به نشت موارد رادیواکتیو 
منتهی نشــده و هیچ خطر و تهدیدی را ایجاد نکرده است. اوضاع تحت 

کنترل است و نیروگاه نیز در وضعیت ایمن قرار دارد.
نیروگاه برق هسته ای »تایشان« در حدود ۸۴ مایلی غرب هنگ کنگ 

در جنوب استان گوانگدونگ واقع شده است.

یکی از بزرگترین شرکتهای بازرگانی کالای جهان پیش بینی کرد بازار 
رو به رشــد پرداخت هزینه آلایندگی کربن ممکن اســت بزرگتر از بازار 

جهانی نفت خام شود.
به گزارش ایســنا، هانا هومان، مدیر جهانی تجارت کربن در شــرکت 
بازرگانی کالای ترافیگورا در نشســت جهانی کالاهای فایننشــیال تایمز 
اظهــار کرد: بازار کربن پتانســیل آن را دارد تــا ۱۰ برابر بزرگتر از بازار 

جهانی نفت خام شود.
بزرگترین بازرگانان کالا به دنبال فرصتهای رو به رشد در تجارت کربن 

و تجارت فلزات پرتقاضا در برنامه های گذار انرژی هستند.
رویتــرز اوایل ماه جاری بــه نقل از منابع آگاه گــزارش کرده بود در 
بحبوحه تقاضای پررونقی که برای فلزات مهم در گذار انرژی وجود دارد، 
بازرگانان کالا و بعضی از صندوقهای ســرمایه گذاری معامله گران فلزات 
 را اســتخدام کرده اند تــا از تقاضا برای مواد معدنــی مهم بهره برداری 

کنند.
 به عنوان مثال ترافیگورا ســال گذشته نخستین شرکت بازرگانی کالا 
بود که میز تجارت آلومینیوم کم کربن را تشکیل داد و یک واحد توسعه 
کســب و کار فلزات غیرآهنی راه اندازی کــرد. دپارتمان مواد معدنی و 
فلزات غیرآهنــی ترافیگورا در طول ســال ۲۰۲۰ موفقترین عملکرد را 

ارائه کرد.
موریل شــواب، مدیر مالی شــرکت گانوور در نشست جهانی کالاهای 
فایننشــیال تایمــز اظهار کرد: این شــرکت بازرگانی به ســوی تجارت 

کالاهای انتقالی تغییر جهت داده است.
علاوه بر کالاهای مهم برای گذار انرژی، بازرگانان بزرگ به دنبال بهره 
برداری از رشــد قیمت کربن در بازار رو به رشد تجارت آلایندگی کربن 
هســتند چرا که دولتهای بیشتر متعهد می شوند سطح آلایندگی کربن 

را به صفر برسانند.
بر اســاس گزارش اویل پرایس، بزرگترین بازار کربن جهان، بازار کربن 
اتحادیه اروپاست که با رکوردزنی قیمت کربن به ۶۰.5۰ دلار )5۰ یورو( 
در هر تن در اوایل ماه مه روبرو شد که بیش از 5۰ درصد رشد از ابتدای 

سال ۲۰۲۱ تاکنون داشته است.
 تحلیلگران بر این باورند که قیمتها افزایش بیشتری پیدا می کند زیرا 
اتحادیه اروپا قوانین سخت گیرانه تری معرفی می کند و در حال مطالعه 
تعییــن قیمت برای کربن مربوط به حمل و نقل جاده ای و ســوختهای 

هواپیمایی است.

سازمان ملل متحد: 

۲ میلیون گرسنه در لبنان زندگی می کنند

چین برای از میزان بالای تشعشع در 
نیروگاه هسته ای "تایشان" خبر داد

پیش بینی یکی از بزرگترین شرکتهای بازرگانی جهان:

تجارت کربن ۱۰ برابر بزرگتر از بازار 
جهانی نفت می شود
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